
کوچ دسته جمعی بازیکنان آنا صنعت؛

روزهای سیاه فوتسال قم
صفحه 6

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم :

تبدیل مجوز کاغذی 
به شناسه، بار مالی و 
مالیاتی مضاعف ندارد

استاندار قم: 

 صنعت گران باید از 
تیم ها و ورزشکاران 

قمی حمایت کنند

صفحه 8

صفحه 6

رئیس سازمان سرمایه گذاری شهرداری قم:

زیرساخت های 
سرمایه گذاری دربلوار 

پیامبر اعظم)ص( فراهم نیست

معاون اداره کل آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

مهارت آموزی ورزشی 
۱۸ هزار دانش آموز 

مقطع ابتدایی

صفحه 8

صفحه 6

یکشنبه  2 اردیبهشت ماه 1403  12 شوال 1445  21 آوریل 2024  شماره 5944  سال بیست و هفتم  5000 تومان

دادستان کل کشور: 
پرونده قضایی برای بانوان درعفاف و 

حجاب تشکیل نمی شود
نوامیس  برای  نداریم  بنا  ما  اینکه  بیان  با  کشور  کل  دادستان 
این مملکت پرونده قضائی درست کنیم و بعد از تذکر و تعهد و 
بعد  بانوان  اکثر  گفت:  برمی گردد  منزل  به  فرد  پوشش  اصلاح 
می کنند.  اقدام  خود  پوشش  وضعیت  اصلاح  به  نسبت  تذکر  از 
حجت الاسلام محمدکاظم موحدی آزاد در مراسم تودیع و معارفه 
رئیس کل دادگستری خراسان جنوبی با اشاره به اینکه بی حجابی 
صفحه2جرم مشهود است اظهار داشت: از این نظر نیروی فداکار فراجا در 

آیت الله جوادی آملی: 
اداره اقتصاد وتولید علم می خواهد

 با سفارش نمی شود
 آیت الله جوادی آملی گفت : اداره اقتصاد کشور با سفارش حل 
نمی شود، بلکه اقتصاد و تولید را اگر کسی بخواهد اداره کند، این 
یک علم است، و لذا باید در کشورداری اول تدین و تمدن پیدا کرد و 
اگر کسی بخواهد تمدن درست کند، باید ببیند امام چه گفته است؟
این مرجع تقلید در دیدار حجت الاسلام و المسلمین سید علی 
اکبر اجاق نژاد، تولیت مسجد مقدس جمکران اظهارداشت  زیارت 
و دعا و اینها سرجایش محفوظ است و ثواب خاص خودشان را دارند،  صفحه  2

شایسته سالاری پاشنه آشیل دولتها
در حالیکه یکی از مهم ترین اهداف دولت سیزدهم 
حرکت به سمت شایسته سالاری بیان شد، اما اخیرا 
مواضع و مطالبی در نقد این آرمان دولت انقلابی در 
محافل رسانه ای قم مطرح شده است. منتقدین مدعی 
هستند حداقل دولت انقلابی نتوانسته است در حوزه 
اقتصادی عملکرد قابل دفاعی از خود ارائه دهد  و دلیل 
آن را عدم شایسته سالاری در انتخاب مدیران ذیربط این 
حوزه در ابتدای شروع به کار دولت اخیر می دانند و از 
استاندار کنونی خواستار تجدید نظر جدی در این حوزه 
هستند.  شایسته سالاری همیشه در ساختار حاکمیتی کشور یک مسئله جدی بوده 
است و ریشه آن را باید در عدم پاسخگویی دولت ها در برابر عملکردشان جستجو کرد، 
هنگامی که مسئولی نیازی به پاسخگویی در قبال عملکرد خود احساس نمی کند فرقی 
هم ندارد فردی که برای آن منصب می گمارد دارای تجربه، تخصص و تعهد لازم باشد تا 
این مهم همچنان و همواره از چالش های تاریخی و اصلی حوزه حکمرانی کشور باشد و 

قم هم از این قائله مستثناء نباشد.
 وقتی طول عمر تصدی مسئولیت ها اغلب به دو سال هم نمی رسد و هر سِمتی پله 
ای برای ترقی و پرش به سوی سکوی بالاتر باشد طبیعی است مدیران هم تمایل داشته 
باشند که دوستان و اطرافیان و سفارش شده ها را در الویت همکاری با خود قرار دهند، 
چرا که فقط بر روی کاغذ و گزارشات غیر شفاف این قبیل مسئولین، مسئله اصلی کشور 
اقتصاد، اشتغال، مسکن، سلامت، آموزش و... بوده و قرار نیست در مقابل عملکرد خود 

به ملت پاسخگو باشند. 
شوربختانه دولت های بعدی نیز بهره بردار اصلی ناکارآمدی ها بوده اند و ضمن اینکه در 
دوران مبارزات انتخاباتی موجی از انتقادها را روانه نظام حکمرانی کشور می کنند و بهانه 
ای برای فرار از پاسخگویی در دوران مسئولیت خویش قرار می دهند، اغلب این مسیر 
خبط را نیز ادامه داده و این چنین می شود که مدتها است نام گذاری سال ها با مضامین 

اقتصادی برگزیده می شود اما نتایج آنچنان چنگی به دل نمی زند.
 بهتر است یک پله به عقب تر رفته و دلیل اصلی را در نظام انتخاباتی ایران جستجو کرد 

چراکه یکی از مسائل اصلی دولتها تقابل راهبردی با منتخبین مجلس است.
وقتی ارکان حکمرانی کشور بر اساس انتخابات های متعدد طراحی شده است و 
تابع نظام حزبی می باشد اما جریان هایی سعی در عبور، تضعیف و تخریب احزاب 
و تشکل های سیاسی دارند و ارائه لیست های انتخاباتی را به زیر سوال برده و بعضا 
به سُخره می گیرند، نتیجه این می شود که نمی توان دولتها را به پای میز محاکمه و 
پاسخگویی آورد و به نظر می رسد رؤسای جمهور چند دوره اخیر هم دانسته خود را 
فراجناحی و وابسته به هیچ حزبی نمی دانند و مدیران استانی هم از حضور در احزاب 
سیاسی طفره می روند. تغییر و تحول جدی در نظام و سبک انتخابات کشور به شدت 
احساس می شود چراکه اگر قرار بر این چارچوب باشد که انتخابات تابعی از فقدان نظام 
حزبی موثر و پاسخگو در کشور باشد نتیجه به همین منوال ادامه خواهد یافت. در نظام 
حزبی آن کسی که مسئولیت را می پذیرد، نه مسئول حاضر در یک دوره زمانی خاص، 
بلکه حزب است که می خواهد در بلندمدت، کار سیاسی کند. حزب، فارغ از اینکه در 

مصدر قدرت قرار دارد یا خیر، عملکرد برایش مهم است. 
مهم است که اگر کسی منتصب به حزبی است و مسئولیتی را قبول می کند، اگر 
خرابکاری کند، آن شخص نیست که پاسخگوست، آن حزب است که پاسخگو است. 
برخی کاسب های سیاسی هم نمی توانند مدام با ظهور گفتمان های جریان های 
سیاسی مختلف دولت ها تغییر موضع دهند و شاهد حضور آنها در اغلب دولتها علی 
رغم اثبات بی کفایتی  و حتی ارتقاء جایگاه سازمانی آنها بود. به راستی بهره بردار اصلی 

تعطیلی خانه احزاب و فعالیت احزاب تک نفره چه افرادی هستند؟
 انتخابات مجلس را حتی باید مهمتر از انتخابات ریاست جمهوری دانست، به جرئت 
می توان ادعا کرد ریشه ناکارآمدی سیستم حکمرانی کشور را باید در مجلس جستجو 
کرد، مسائل کیفی و کمی دشواری در فرایندهای قانون گذاری و سیاست گذاری وجود 
دارد که حاصل شیوه انتخابات کشور است. متاسفانه در این نوع نظام انتخابات، منافع 
ملی خیلی در آن مطرح نیست، چون منافع حوزه های انتخابیه و در کلان شهرها گروه 
های تاثیر گذار، خیلی پررنگ تر است تا حیات سیاسی ادامه پیدا کند، بیشتر پروژه 
های نامتوازن و نامعقول کشور از قبیل سدهای بدون قابلیت آبگیری، پتروشیمی 
های بدون ارزیابی، فرودگاه های زیان ده و...  صد ها سازه ناکارآمد که در مقابل 
دیدگان مردم است و به لحاظ هزینه و منفعت هیچ توجیهی ندارند حاصل ادامه همین 

رویه انتخاب دولت ها، مجلس و حتی شورای شهرها است.
کارشناس حوزه مدیریت و حکمرانی

عباس جعفری*

سرلشکر باقری: 

عصبانیت دشمن از سپاه 
بخاطر اقتدار آن است

امیر عبداللهیان مطرح کرد؛

طرح شش ماده ای ایران 
به شورای امنیت برای 

مسأله فلسطین

صفحه 2

صفحه 2

در  مسلح  نیروهای  کل  ستاد  رئیس 
پیامی نوشت: نقش آفرینی های حماسی 
حوزه های  در  پاسداران  مجاهدانه  و 
سازندگی،  امنیتی،  دفاعی،  نظامی، 
محرومیت زدایی و مردم یاری همواره برای 
و  امیدآفرین  و  آرامش بخش  ایران  ملت 
تولید  منشا  انقلاب  به  علاقه مندان  برای 
تهدیدات  با  مقابله  برای  قدرت  و  ظرفیت 
نظام سلطه است. سرلشکر پاسدار محمد 
باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در 

نشست  در  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 
عالی رتبه شورای امنیت سازمان ملل متحد 
برای مسأله فلسطین، طرح شش ماده ای 
ایران به شورای امنیت برای مسأله فلسطین 
را پیشنهاد داد. »حسین امیرعبداللهیان« 
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
در نشست عالی رتبه شورای امنیت سازمان 

معاون اداره کل محیط زیست استان قم مطرح کرد:

فاضلاب ،بزرگترین معضل زیست  محیطی قم
انباشت۲۰ میلیون تن پسماند ساختمانی

صفحه 8

آگهي فراخوان مناقصه یک مرحله ای )نوبت اول(

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم
 در نظر دارد بر اساس آیین نامه معاملات داخلی نسبت به فراخوان مناقصه یک مرحله ای به شرح زیر اقدام نماید. 

1- موضوع مناقصه: اجرای دستمزدی کاشی و سرامیک پروژه زیتون 46 طرح مسکن اقدام ملی/نهضت ملی
2- صلاحیت مورد نیاز شامل رتبه/ پایه و رشته                 

ارائه یکی از صلاحیت های ذیل :

3- نحوه و مهلت دریافت و تحویل اسناد

4- هزینه خرید اسناد: مبلغ 1,000,000ریال می باشد که به شمارة شبا 260180000000001536076200IR  نزد بانک تجارت بنام بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی استان قم واریز گردد.

5- مدت اعتبار پیشنهادها : دو ماه 
6- نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: طبق آیین نامه تضمین معاملات داخلی بنیاد مسکن : 1,300,000,000 ریال )یك میلیارد و سیصد 

میلیون ریال( است  که  باید به  یکی  از صورت های  مشروحه  زیر، همراه  با اسناد مناقصه  در پاکت  )) الف  (( به  دستگاه  مناقصه  گزار تسلیم  شود:
الف ( ضمانت  نامه  بانکی  به  نفع  کارفرما. 

ب( اصل فیش واریز وجه نقد به شمارة شبا IR 260180000000001536076200  نزد بانک تجارت بنام بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم
ج( فرم تاییدیه مطالبات، مورد تأیید امور مالی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم

مدت  اعتبار تضمین  فوق  دو ماه  بوده و باید تا پایان ساعت اداری تاریخ  1403/04/18  معتبر باشد و برای  دو ماه  دیگر نیز قابل تمدید باشد.
7- نام و نشانی مناقصه گزار: قم، انتهای بلوار امین، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره 11 ، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم

تلفن های تماس : 15-02532856612 بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم -معاونت مسکن شهری
شناسه آگهی: 1700132 

نه اسپانسرجذب شد ونه بازیکن ،زمان ازدست رفته است

فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم:

ابعاد نظامی و راهبردی عملیات 
»وعده صادق« بسیار گسترده است

فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم گفت : ابعاد نظامی و راهبردی عملیات »وعده 
صادق« بسیار گسترده است و برای دشمن غیرقابل پیش بینی بود در این سطح از نظام 

جمهوری اسلامی ایران پاسخ بگیرد.
سردار محمدرضا موحد در دیدار هیئت رئیسه دانشگاه آزاد اسلامی قم با اشاره 
عملیات »وعده صادق« اظهار کرد: ابعاد نظامی و راهبردی عملیات »وعده صادق« 
بسیار گسترده است و آیندگان باید در این زمینه تحلیل کنند، زیرا برای دشمن غیرقابل 

پیش بینی بود در این سطح از نظام جمهوری اسلامی ایران پاسخ بگیرد.
»موفقیت های سپاه« نتیجه اطاعت محض از نائب امام زمان)عج( است

فرمانده سپاه استان قم با تاکید بر اینکه همه موفقیت های سپاه را نتیجه اطاعت 
محض سپاه از نائب امام زمان می دانیم افزود: همه این پیروزی ها را از جانب خدا می 
دانیم و اعتقاد داریم اگر سایر مسئولین نظام اوامر حضرت آقا را اجرا و عملیاتی کنند 

نباید ما در حوزه های اقتصادی و فرهنگی و اجتماعی مشکل داشته باشیم.
وی با بیان اینکه پیروزی های سپاه از تدابیر حکیمانه مقام معظم رهبری و اجرای 
کامل فرامین حضرت آقاست، گفت: در همین راستا مقام معظم رهبری فرمودندکه من 
از سپاه راضی هستم اما تاکید کردند که قانع نیستم، زیرا سپاه ظرفیتی دارد که بیش از 
این می تواند کار انجام دهد. فرمانده سپاه علی بن ابیطالب قم با بیان اینکه معتقدیم 
بسیج نعمتی است که حضرت امام)ره( این شجره طیبه را تاسیس کردند، گفت: سپاه 
بر اساس فرمان مقام معظم رهبری سعی کرده هر جا که نیاز اسلام و انقلاب و جامعه 

بوده ورود کند و به سبب اتصال به مردم و بسیج موفق عمل کرده است.
وی در ادامه با اشاره به اینکه موضوع حجاب و عفاف مورد تاکید مقام معظم رهبری 
اظهار کرد: اقدامات خوبی در زمینه حجاب و عفاف در دانشگاه آزاد اسلامی قم انجام 
شده است امیدواریم در همین راستا با فعال تر شدن کمیته حجاب و عفاف قرارگاه 
1۹ دی و استفاده از ظرفیت اساتید و بسیجیان دانشگاه بتوانیم منویات حضرت آقا 
را در حوزه حجاب و عفاف اجرایی کنیم. سردار موحد با اشاره به اینکه سپاه آمادگی 
دارد در حوزه های دانشجویی به دانشگاهها کمک کند افزود: با برنامه ریزی صورت 
گرفته امیدواریم سپاه بتواند در حوزه دانشجویی به دانشگاهها کمک کند، زیرا معتقدیم 

دانشجویان آینده سازان این نظام و انقلاب هستند.
سپاه ثابت کرد فرمان فرماندهی کل قوا زمین نمی ماند

نیز  قم  اسلامی  آزاد  دانشگاه  رئیس  خیری  حسن  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
در ابتدای این دیدار که به میزبانی فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم انجام شد 
ضمن تبریک پیروزی ها و نصرت الهی در عملیات »وعده صادق « اظهار کرد: با انجام 
عملیات »وعده صادق«، کارآمدی نظام و ذلت استکبار بیش ازگذشته برهمگان آشکار 
شد و بر همین اساس تدبیر »سپاه« را می ستاییم، زیرا »ما می توانیم« تحقق پیدا کرد 
و سپاه ثابت کرد فرمان فرماندهی کل قوا زمین نمی ماند. وی با بیان اینکه تلاش ما در 
دانشگاه این است که دانشگاهی در تراز انقلاب داشته باشیم افزود: تلاش می کنیم 
هویت های سه گانه انقلابی، اسلامی و ملی مورد تاکید مقام معظم رهبری را با انجام 
فعالیت های پژوهشی،آموزشی تحقق بخشیم. رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم با تاکید 
بر اینکه در راستای انجام منویات مقام معظم رهبری با تمام توان حرکت می کنیم، 
گفت: سعی می کنیم آن وظائفی که متوجه بسیج بصورت خاص هست هم ادای 
تکلیف کنیم. گفتنی است این جلسه به همت بسیج اساتید دانشگاه آزاد اسلامی قم 

و با حضور تمامی اعضای هیات رئیسه در محل سپاه علی بن ابیطالب)ع( برگزار شد.
 

رئیس راهداری و حمل و نقل جاده ای بخش سلفچگان خبرداد:

آغاز اصلاح نقاط حادثه خیز محور 
راهجرد به سلفچگان

رئیس راهداری و حمل و نقل جاده ای بخش سلفچگان  گفت :عملیات اصلاح یکی 
از نقاط حادثه خیز محور راهجرد به سلفچگان آغاز شده است.

 حامد قنبری افزود: اجرای عملیات اصلاح نقطه حادثه خیز محور راهجرد به سمت 
سلفچگان )گردنه امامزاده جعفر( از پنجم فروردین امسال آغاز شده و تا پایان مرداد ماه 
امسال ادامه خواهد داشت. وی ادامه داد: پیش بینی شده برای اصلاح این مسیر یک 

کیلومتری به ده میلیارد تومان اعتبار نیاز باشد.



یکشنبه-2 اردیبهشت ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 25945 اخبار

رئیس فراکسیون کارگری مجلس:

غالب نمایندگان مجلس به نفع 
جامعه کارگری رأی نمی دهند

رئیس فراکسیون کارگری مجلس گفت: نمایندگان مجلس عموما رأی به نفع آحاد 
جامعه کارگری نمی دهند و تجربه این را ثابت کرده است. من خودم به عنوان رئیس 
فراکسیون کارگری چندبار رفته ام که قانون را اصلاح کنم ولی چون اعتقاد دارم هنوز در 
کف مجلس اکثریت به نفع جامعه کارگری رأی نمی دهند، ما استرس داریم و به همین 

خاطر به طور قاطع این طرح ها را مطرح نمی کنیم در صورتی که این قانون ایراد دارد
علی بابایی کارنامی در گفت وگویی درباره این که افزایش حقوق بازنشستگان مشمول 
قانون تامین اجتماعی ارتباطی با تصمیمات شورای عالی کار ندارد و افزایش مستمریِ 
مشمولان باید مطابق ماده ۹6 قانون دائمی تأمین اجتماعی باشد، گفت: بر اساس 
حکم شورای عالی کار، ماده ۹6 قانون تامین اجتماعی تابع متغیرهای شورای عالی 

کار است.
رئیس فراکسیون کارگری مجلس خاطرنشان کرد: بالاخره متناسب با تورم سبد 
معیشت در اینجا )ماده ۹6 قانون تامین اجتماعی( هم آمده است و تا الان عرف این 
گونه بوده است یعنی هر آنچه در شورای عالی کار تصمیم گیری می شد، به ماده ۹6 

قانون تامین اجتماعی تسری پیدا می کرد.
مزد  تعیین  برای  تصمیم گیری  استقلال  و  هویت  منظر  از  البته  کرد:  تاکید  وی 
بازنشستگان در حقیقت شورای عالی رفاه و هیات امنای تامین اجتماعی با شرکایی 
که دارد می تواند مستقلا تصمیم بگیرد و این منافاتی ندارد اما چندین سال بر اساس 

عرف چنین رویه ای وجود دارد.
رئیس فراکسیون کارگری مجلس در خصوص اعتراض بازنشستگان به تقسیم بندی 
این قشر، به 2 گروه حداقل بیمه پرداز و بیمه پردازان سایر سطوح گفت: ما دنبالش 
هستیم اما به مجلس اعتماد نداریم نمایندگان مجلس عموما رأی به نفع آحاد کارگری 

نمی دهند و تجربه این را ثابت کرده است.
وی خاطرنشان کرد: متاسفانه تنها کشوری هستیم تصمیم یک طرفه دولت ها در 
این خصوص تسری پیدا می کند، به همین خاطر بهره وری در قاعده تولید معنا پیدا 
نمی کند، قانون کار خیلی به این ها پرداخته است ولی متاسفانه در کشور ما یک بند 
قانونی را اجرا می کنند بندهای قانونی دیگر را اجرا نمی کنند. همه حداقل مزد را 
پرداخت می کنند و قرارداد موقت هم نشأت گرفته از این تفکر است و تا این تفکر باشد، 

به اقتصاد توجه نمی شود.
 

رحیمی جهان آبادی نماینده مجلس:

مدیریت اقتصادی دولت ضعیف تراز
 تیم اقتصادی ضعیف است 

یک نماینده مجلس گفت: تیم اقتصادی دولت ضعیف است ولی ضعیف تر از همه 
مدیریت اقتصادی دولت است، دولت یک فرمانده اقتصادی ندارد و آقای رئیس جمهور 

سابقه و پیشینه اقتصادی ندارد، ایشان از حوزه قضایی آمده است.
جلیل رحیمی جهان آبادی در گفت وگویی درباره این که حامیان دولت سیزدهم 
اعلام می کنند اگر دولت دوازدهم بر سرکار بود، قیمت ارز تا دویست هزار تومان بالا 
می رفت، اما با سیاست های این دولت قیمت ارز تا سقف صدهزار تومان بالا می رود، آیا 
چنین اظهار نظرهای انتظارات تورمی ایجاد نمی کند، گفت: ارزش پول ملی ما و بحث 
موازنه اش با دلار یک بحثی است که به نظر من به این دولت و آن دولت و مجلس فعلی 
و بعدی خیلی مرتبط نباشد. تعیین موازنه و میزان ارزش پول ملی در تقابل با ارزهای 

خارجی تحت تاثیر عوامل پیچیده اقتصادی، سیاسی و امنیتی گوناگون است.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: این که شما در کجای اقتصاد جهان قرار دارید و نحوه تعامل شما با اقتصاد جهانی 
چه میزان است؟ میزان پس انداز ارز و ذخایر طلای شما میزان سرمایه گذاری خارجی 
و امنیت سرمایه و... عوامل متعددی دارد. در این موضوع باورم بر این است که باید با 
دید همه جانبه مشاهده کنیم؛ این که شما انتظار داشته باشید تغییر یک شخص در 
بانک  مرکزی، وزارت اقتصاد و تغییر این مجلس و آن مجلس بتواند مشکلی را حل 
کند؛ نمی تواند حل کند. وی تاکید کرد: ما تحت فشار تحریم های بین المللی هستیم، 
این فشارها واقعا بر اقتصاد ما و تعاملات اقتصادی ما اثرگذاری داشته است هرچند ما 
ظرف این سال ها یادگرفته ایم خیلی از تحریم ها را دور بزنیم اما آثار اقتصادی، سیاسی و 
امنیتی خودش را از جمله در کاهش ارزش پول ملی ما داشته است. باورم بر این است 
تنها کاری که می شود کرد این است که مجموعه ای از اقدامات چه در سیاست خارجی 
و چه در حوزه داخلی و چه در حوزه  اقتصادی باید اتفاق بیفتد تا ارزش پول ملی ما 

تقویت شود و به یک توازن معقولی بین ریال و دلار برسیم. 
رحیمی جهان آبادی درباره این که آیا نباید تیم اقتصادی دولت تغییر کند، بیان کرد: 
تیم اقتصادی دولت ضعیف است ولی ضعیف تر از همه مدیریت اقتصادی دولت است، 
دولت یک فرمانده اقتصادی ندارد و آقای رئیس جمهور سابقه و پیشینه اقتصادی 
ندارد، ایشان از حوزه قضایی آمده است. در تیم دولت در سطح معاون اول و وزرا نگاه 
کنید آدم با تجربه و متخصص ممکن است باشد اما تیم اقتصادی فرمانده واحدی می 

خواهد که این فرمانده واحد دیده نمی شود.
    

پس از ۹ سال توقف؛

عمره گزاران از ۱۱ فرودگاه کشور
 به حج می رود

 مسئول عملیات حج شرکت فرودگاه ها از آغاز عملیات حج عمره و اعزام زائران خانه 
خدا از 11 فرودگاه کشور به سرزمین وحی خبر داد و گفت: این عملیات از دوشنبه 
سوم اردیبهشت با اعزام زائران خانه خدا از فرودگاه بین المللی مشهد آغاز می شود و 

عملیات رفت تا 13 اردیبهشت ادامه خواهد داشت.
محمدحسین آجیلیان در آستانه آغاز عملیات حج عمره 1403، اظهار کرد: این 
عملیات 10 روزه است و روزی یک پرواز در فرودگاه های تحت مالکیت شرکت فرودگاه ها 

و یک پرواز در فرودگاه امام خمینی )ره( انجام می شود.
وی با اشاره به فرودگاه های عامل حج عمره افزود: زائران خانه خدا در قالب 11 
پرواز به ترتیب از فرودگاه های مشهد )3 اردیبهشت(، زاهدان )4 اردیبهشت(، اهواز 
)5 اردیبهشت(، تبریز )6 اردیبهشت(، یزد )7 اردیبهشت(، کرمان )8 اردیبهشت(، 
بندرعباس )۹ اردیبهشت(، ساری )10 اردیبهشت(، اصفهان )11 اردیبهشت(، شیراز 
)12 اردیبهشت( و مشهد )13 اردیبهشت( و در قالب 11 پرواز نیز از فرودگاه امام 

خمینی )ره( عازم کشور عربستان خواهند شد.
مسئول عملیات حج شرکت فرودگاه ها با بیان اینکه در عملیات حج عمره امسال 
پنج هزار و 720 زائر خانه خدا عازم سرزمین وحی می شوند، گفت: دو هزار و 860 زائر 
از فرودگاه های تحت مالکیت شرکت فرودگاه ها و دو هزار و 860 زائر از طریق فرودگاه 

حضرت امام خمینی )ره( برای انجام این فریضه مقدس عازم عربستان می شوند.
آجیلیان با بیان اینکه آخرین پرواز برگشت زائران در تاریخ 23 اردیبهشت خواهد بود، 
گفت: تمامی پروازها توسط شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران انجام می شود.

یک تحلیل گر مسائل سیاسی مطرح کرد:

مجلس دوازدهم از مجلس فعلی
 بهتر خواهد بود

تحلیل گر مسائل سیاسی گفت: انتخابات مجلس دوازدهم هنوز تمام نشده است و 
باید مردم با جدیت در مرحله دوم شرکت کنند. 

ناصر ایمانی در گفت وگویی درباره اهمیت دور دوم انتخابات مجلس دوازدهم که 
21 اردبیهشت ماه امسال برگزار می شود، گفت: تصور اذهان عموم شاید این باشد که 
انتخابات تمام شده است، در حالی که پایان نیافته و بخشی از نمایندگان که اتفاقا از 
شهرهای بزرگ هستند و نقش تعیین کننده ای در اداره مجلس دارند در مرحله دوم 
انتخاب خواهند شد.  وی اظهار کرد: بنابراین باید افکار عمومی را متوجه کرد که 

انتخابات هنوز تمام نشده است و باید با جدیت در این دور شرکت کرد.
تحلیل گر مسائل سیاسی درباره ترکیب مجلس دوازدهم نیز گفت: با توجه به اعلام 
نتایج نهایی در دور نخست انتخابات مجلس، تصور بر این است که شرایط مجلس آینده 
با این ترکیب بهتر از مجلس فعلی خواهد بود. ایمانی تاکید کرد: باید امیدوار باشیم 

مجلس آینده از مجلس فعلی در بررسی لوایح کارشناسی تر و قوی تر عمل کنند.
انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی 11 اسفند 1402 برگزار شد و از 
میان کاندیداهای حاضر در عرصه رقابت 245 نفر به مجلس راه یافتند و سرنوشت 45 
کرسی باقی مانده در دور دوم انتخابات که در 21 اردیبهشت برگزار می شود، روشن 

خواهد شد.

سپاه پاسداران، نهاد عزت و اقتدار
نیروهای  از  عضوی  اسلامی؛  انقلاب  پاسداران  سپاه 
پیروزی  از  ایران است که پس  مسلح جمهوری اسلامی 
 2 در  )ره(  خمینی  امام  به دستور  اسلامی،  انقلاب 

اردیبهشت 1358 تأسیس شد.
این نهاد نظامی و انقلابی، در 26 شهریور 1364 با دستور 
دریایی  و  زمینی، هوایی  نیروی  به سه  امام خمینی)ره( 
گسترش یافت. در سال 136۹ نیز به  فرمان امام خامنه ای، 
دو نیروی دیگر با نام های نیروی قدس و سازمان مقاومت 

بسیج به آن اضافه شد.
دوم اردیبهشت، در منظومه سیاسی، اجتماعی، دفاعی و امنیتی جمهوری اسلامی ایران 
یادآور تشکیل یکی از مردمی ترین، جان برکف ترین، ولایی ترین و مجهزترین نیروی نظامی 
دنیا است که دکترین آن دفاع همه جانبه از مرزهای آبی، خاکی، هوایی، دریایی و اعتقادی 

کشورمان در برابر تمام تهدیدات دشمنان داخلی و خارجی را فریاد می زند.
سپاه پاسداران هنگامی تولد یافت که انقلاب اسلامی با انواع توطئه ها و شرارت های 
داخلی گروهک های ضد انقلاب و غربگرا روبرو بود. از این رو مقابله جدی با تلاش و تخریب 
گروهک ها ضرورت داشت و این امر مهم به عهده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گذاشته 

شد.
سپاه پاسداران به تناسب ضرورت، در زمینه های انتظامی و امنیتی که در فرمایشات امام 
خمینی )ره( به آن ها اشاره شده است، فعالیت خود را آغاز کرد و نقش بسیار مهم و همه 

جانبه ای ایفا کرد.
امام خامنه ای می فرمایند: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی که مولود مبارک انقلاب 
اسلامی است، در همه جهان پس از صدر اسلام پدیده بی سابقه ای است. این پدیده در 
حقیقت، مظهر عینی و مجسمی است برای شعارهای انقلاب اسلامی، شعار ایستادگی در 
مقابل همه قدرت های بزرگ با سلاح اتکال به خدا، شعار غلبه خون بر شمشیر و شعار حرکت 
برای نجات مستضعفان و از همین رو است که سلطه های بزرگ در سراسر جهان با چشم 

انزجار و نفرت، بدین پدیده الهی می نگرند.
عرصه های نیاز انقلاب اسلامی و جمهوری اسلامی ایران که میدان داری سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در حوادث بزرگ و سرنوشت ساز امنیتی، دفاعی و محرومیت زدایی را رقم زده 
است، با صراحت یادآور کلام الهی و حکیمانه امام خمینی )ره( بنیانگذار جمهوری اسلامی 
ایران پس از چهار دهه است که فرمودند: من از سپاه راضی هستم، و به هیچ وجه نظرم از 
شما برنمی گردد. اگر سپاه نبود، کشور هم نبود. من سپاه پاسداران را بسیار عزیز و گرامی 

می دارم. چشم من به شماست.
سردار شهید حاج قاسم سلیمانی می گفت: سپاه که امروز در بعضی جاها مورد آماج 
تهمت و افترا به دلیل دفاع از انقلاب هست، در کنار دیگر نیروهای مسلح که آن ها هم عزیز 
و ارزشمند هستند، پیوسته در دفاع از ملت و پیوسته در دفاع از این انقلاب و پیوسته در دفاع 
از ارزش های این انقلاب، سینه خودش را سپر کرده و در تقدیم فرماندهان، خودش را در 
صف اول شهادت و در معرض شهادت قرار داده، سپاه مجموعه ای از منتظران شهادت است 
... سپاه بهشت است که استشمام می شود. سپاه معراج شهداست. سپاه معراج مجاهدین 
است. سپاه محبوب امام )ره( است. امام )ره( نگاه کرد به سپاه و فرمود: من دست شما را 
می بوسم که دست خدا بالای آن است. هر انسان منصف و صادق، تصدیق می کند که این 
نهاد مقدس امروز با اقتدار، آمادگی و توانمندی های عزتمندانه، در زمره ارکان مهم حفاظت 
از انقلاب اسلامی و نظام جمهوری اسلامی ایران می درخشد و موجب امنیت و آرامش ملت 

عظیم الشأن ایران اسلامی و ارتقای قدرت بازدارندگی کشور است.
عملیات وعده صادق، نمونه برجسته و کاملًا واضحی بود که یک فصل جدیدی از تقابل 
را به روی جمهوری اسلامی ایران گشود.  سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در این نبرد بی 
نظیر و بزرگ، سامانه های گنبد آهنین، پدافند هوایی و ضد موشک های بالستیک و کروز 
و ضد پرنده های رژیم صهیونیستی را بی اثر کرد. این نهاد توانمند، در کارنامه خود کارهای 
ارزشمندی را ثبت کرده است، که نابودی رژیم بعثی عراق، شکست ضدانقلاب در کردستان، 
ریشه کن کردن منافقین و نابودی داعش در سوریه و عراق و گسترش بسیج جهانی اسلام 
از آن جمله است. نام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، همواره با یاد شهیدان حاج قاسم 
سلیمانی، حاج حسن تهرانی مقدم، حاج احمد کاظمی و حاج محمدرضا زاهدی در جهان 

می درخشد.
 جانشین رئیس سازمان عقیدتی وزارت دفاع

فرمانده کل ارتش:

 سپاه به همراه ارتش سد محکمی
 در برابر دشمنان هستند

فرمانده کل ارتش در پیامی ضمن تبریک سالروز تاسیس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
نوشت: این نهاد انقلابی، همراه، همدل و متحد با ارتش سرافراز، سدی محکم در برابر 

دشمنان و نقطه امید مردم شریف ایران و امت اسلامی هستند.
در پیام امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش به سردار سرلشکر پاسدار 
حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی آمده است: سپاه پاسداران، 
پدیده ای منحصر به فرد و مولودِ مبارک انقلابی بر خاسته از روح عزت طلبی، آزادگی و ستم 

ناپذیری مردم بصیر و دین مدار ایران سربلند اسلامی است.
در ادامه این پیام آمده است: این شجره طیبه در سایه رهنمودهای امامین انقلاب، ثمرات 

ارزشمند و غرور آفرینی در تقویت اقتدار ملی و بنیه دفاعی اسلام داشته است .
متجاوز  و  سفاک  رژیم  تنبیه  ویژه  به  دشمنان،  با  مقابله  در  آمادگی  روزافزون  ارتقای 
صهیونیستی، پیشرفت های چشم گیر در خودباوری و خود اتکایی و روح خدمت رسانی 
به مردم شریف ایران، موید حرکتی پرشتاب در تأمین منافع راهبردی و تحقق آرمان های 
نظام مقدس جمهوری اسلامی است. فرمانده کل ارتش در پیام خود آورده است: خدای 
متعال را شاکریم که امروز با دوراندیشی بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران، این نهاد انقلابی، 
همراه و همدل و متحد با ارتش سرافراز، سدی محکم در برابر دشمنان و نقطه امید مردم 
شریف ایران و امت اسلامی هستند. سرلشکر موسوی در پیام خود با تبریک دوم اردیبهشت 
سالروز تاسیس سپاه مقتدر و مردمی پاسداران انقلاب اسلامی خطاب به فرمانده کل سپاه 
نوشت: به حضرتعالی و خانواده بزرگ آن جنود الهی، از خدای بزرگ علو درجات شهیدان راه 
عزت و اقتدار جنگ تحمیلی، دفاع از حریم اهل بیت علیهم السلام و جبهه مقاومت و توفیق 
روزافزون رزمندگان مخلص آن نهاد فداکار را تحت رهبری حکیمانه زعیم عالیقدر و فرمانده 

عزت آفرین کل قوا امام خامنه ای عزیز، خواستارم.
 

امیر عبداللهیان مطرح کرد؛

طرح شش ماده ای ایران به شورای امنیت 
برای مسأله فلسطین

وزیر امور خارجه کشورمان در نشست عالی رتبه شورای امنیت سازمان ملل متحد برای مسأله 
فلسطین، طرح شش ماده ای ایران به شورای امنیت برای مسأله فلسطین را پیشنهاد داد.

 »حسین امیرعبداللهیان« وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در نشست عالی رتبه 
شورای امنیت سازمان ملل متحد برای مسأله فلسطین، اظهار داشت: قویاً از شورای امنیت 
انتظار می رود با تصویب یک قطعنامه جامع، قاطع و تحت فصل هفتم منشور ملل متحد، 

نسبت به این موارد اقدام کند:
1- برقراری آتش بس فوری، کامل، بی قید و شرط و دائم در تمام مناطق غزه از جمله در 

رفح و حتی کرانه باختری؛
2- رفع کامل محاصره انسانی غزه؛

3- تبادل انسانی اسرا؛
4- موظف ساختن رژیم به خروج فوری، کامل و غیر مشروط تمامی نیروهای نظامی و 

ادوات و تجهیزات آنها از غزه و ضرورت بازگشت امن مردم به مناطق و اماکن خود؛
5- اعمال تحریم جامع و فوری تسلیحاتی علیه رژیم اسرائیل؛

6- حمایت از قرار موقت الزام آور دیوان بین المللی دادگستری و فراهم ساختن زمینه 
ارتکاب  بدلیل  اسرائیل  جنایات  حامیان  و  عاملان  آمران،  تمامی  مجازات  و  محاکمه 
نسل کشی، کشتار هدفمند خبرنگاران، کارکنان نهادهای مردمی خدمات رسانی، کاربرد 
مکرر سلاحهای غیرمتعارف ازجمله بمب های فسفری و تهدید مکرر مقامات رژیم اسرائیل به 

استفاده از بمب هسته ای در غزه.
 

سفیر ایران در مسکو:

به تقویت روابط دفاعی با روسیه ادامه می دهیم
سفیر جمهوری اسلامی ایران در مسکو گفت: همکاری های نظامی-فنی بین روسیه و 
ایران علیه کشورهای ثالث نیست و تنها در راستای تامین امنیت دو کشور و تقویت ثبات در 

منطقه اجرا می شود.
کاظم جلالی در مراسمی به مناسبت روز ارتش در این کشور، اعلام کرد که تهران به توسعه 

همکاری های نظامی-فنی خود با مسکو ادامه خواهد داد.
سفیر ایران تاکید کرد: همکاری های نظامی-فنی بین روسیه و ایران علیه کشورهای ثالث 

نیست و تنها در راستای تامین امنیت دو کشور و تقویت ثبات در منطقه اجرا می شود.
او برخی ادعاهای کشورهای غربی مبنی بر استفاده از همکاری روسیه و ایران در مناقشات 
منطقه ای، از جمله درگیری نظامی در اوکراین را رد کرده و افزود: البته به رغم شرایط کنونی، 

ایران قصد دارد به تقویت روابط دفاعی با روسیه مطابق با قوانین بین المللی ادامه دهد.

 آیت الله جوادی آملی گفت : اداره اقتصاد کشور با سفارش حل نمی شود، بلکه 
اقتصاد و تولید را اگر کسی بخواهد اداره کند، این یک علم است، و لذا باید در 
کشورداری اول تدین و تمدن پیدا کرد و اگر کسی بخواهد تمدن درست کند، باید 

ببیند امام چه گفته است؟
این مرجع تقلید در دیدار حجت الاسلام و المسلمین سید علی اکبر اجاق نژاد، 
تولیت مسجد مقدس جمکران اظهارداشت  زیارت و دعا و اینها سرجایش محفوظ 
است و ثواب خاص خودشان را دارند، توسل به امام معصوم در همه حال ]چه حاضر و 
چه غایب[ اثر دارد، اما اگر یک کشوری بخواهد تدین پیدا کند که تدین او تمدن ساز 
باشد، این باید ببیند امامش چکار کرده است؟ رابطه داخلی چکار کرده؟ باید جهان 
را بشناسد، الآن که کل جهان یک دهکده است، با چه کسی بجنگند؟ با چه کسی 
نجنگد؟ چرا بجنگد؟ بیخود نجنگد! پس اگر کسی بخواهد تمدن درست کند، باید 

ببیند امام چه گفته است؟
ایشان  با بیان اینکه باید ارتباط خود را با امام زمان محکم کنیم، اظهار داشتند: 

جامعه ای می تواند از جاهلیت نجات پیدا کند که ارتباطش با امام زمان محکم باشد. 
امام معصوم می فرماید »مَنْ مَاتَ وَ لَمْ یعْرِفْ إِمَامَ زَمَانِهِ مَاتَ مِیتَةً جَاهِلِیة«.

ایشان ادامه دادند: ارتباط با امام، یا ارتباط فیزیکی یا امثال ذلک است که عده 
زیادی می رفتند خدمت امام و سلام می کردند و یک تأدّبی بود؛ اما قسمت مهم، 
ارتباط با امامت اینهاست. ارتباط با امامت، این است که همه کارهای ما مأموم کار 
آنها باشد. تفکر ما، تدین ما، تعهّد ما، اینها مأموم باید باشد و در امامت وجود مبارک 

حضرت، تعقلات عقلی داشته باشیم، تفقّه، تدین و تمدّن داشته باشیم.
ایشان بیان داشتند: ما یک تدین داریم یک تمدّن داریم و یک کشورسازی که در 
شرایط کنونی، اینها همه باید مأموم باشد و اگر در این امور اساسی کشورداری مأموم 
امامت امام شدیم، آن وقت دین ما دین اسلام خواهد بود و اگر نه، فقط حضرت را برای 
زیارت و ثواب و استجابت دعا و شفای مریض و نامه و اینها باشد، آن بیان نورانی که 

»مَنْ مَاتَ وَ لَمْ یعْرِفْ إِمَامَ زَمَانِهِ مَاتَ مِیتَةً جَاهِلِیة«، حاصل نمی شود.
ایشان با بیان اینکه ما امامتی می خواهیم که تدین ساز و تمدن ساز باشد، بیان 
داشتند: زیارت و دعا و اینها سرجایش محفوظ است و ثواب خاص خودشان را دارند، 
توسل به امام معصوم در همه حال ]چه حاضر و چه غایب[ اثر دارد، اما اگر یک کشوری 
بخواهد تدین پیدا کند که تدین او تمدن ساز باشد، این باید ببیند امامش چکار کرده 
است؟ رابطه داخلی چکار کرده؟ باید جهان را بشناسد، الآن که کل جهان یک دهکده 
است، با چه کسی بجنگند؟ با چه کسی نجنگد؟ چرا بجنگد؟ بیخود نجنگد! پس اگر 

کسی بخواهد تمدن درست کند، باید ببیند امام چه گفته است؟
ایشان ابراز داشتند: اداره اقتصاد کشور با سفارش حل نمی شود، بلکه اقتصاد و 
تولید را اگر کسی بخواهد اداره کند، این یک علم است، و لذا باید در کشورداری اول 
تدین و تمدن پیدا کرد و اگر کسی بخواهد تمدن درست کند، باید ببیند امام چه گفته 
ه «؛  بْعَدَهُ اللَّ

َ
است؟ این بیان نورانی حضرت امیر است »مَنْ وَجَدَ مَاءً وَ تُرَاباً ثُمَّ افْتَقَرَ فَأ

کشوری که آب دارد خاک دارد اما اینقدر گرانی و گرسنگی و فقر و فلاکت و اینها باشد، 
این درست نیست.

آیت الله جوادی آملی: 

اداره اقتصاد وتولید علم می خواهد با سفارش نمی شود

سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در پیامی با قدردانی از حمایت و پشتیبانی ملت 
ایران از عملیات وعده صادق تاکید کرد: وحدت مثال زدنی آحاد مردم، شخصیت ها، 
نهادها، رسانه ها، احزاب و جریان های مختلف سیاسی و دارای مرجعیت در حمایت 
از عملیات »وعده صادق«، پشتوانه قدرت سازی برای امنیت کشور و خدمت به مردم 

است.
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در پیامی با قدردانی از حمایت ها و پشتیبانی ملت 
ایران پس از عملیات غرور انگیز و پیروزمند »وعده صادق« اعلام کرد: غلبه حق بر باطل 
و پیروزی نور بر ظلمت وعده راستین خداوند است؛ »عملیات وعده صادق« مصداق 
بارز وعده الهی بود که آرامش و اطمینان را نصیب ایران و ایرانی کرد و هراس، وحشت و 
خفت را سهم رژیم جعلی و غاصب صهیونیستی و حامیان خبیث و جنایتکار این موجود 
پلید و شر مطلق قرار داد. سپاه پاسداران افزود: خدای بزرگ را شاکریم که خون های 
پاک شهیدان عالی قدر ما در جنایت حمله تروریستی رژیم صهیونیستی به بخش 
کنسولی سفارت جمهوری اسلامی ایران در دمشق با عملیات تنبیهی رزمندگان غیور 
و حماسه ساز سپاه اسلام ثمر داد و با فروپاشی هیمنه پوشالی و بازدارندگی تزیینی 
و تارعنکبوتی ارتش صهیونیستی، شکستی تاریخی و راهبردی برای اشغالگران ثبت 
و یوم الله دیگری در تاریخ میهن عزیزمان رقم خورد. سپاه پاسداران یادآور شد: این 
عملیات تاریخی و شگفت آور که در پاسخ به مطالبه ملی و با هماهنگی همه ارکان 
نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و هم افزایی و همراهی سایر »نیروهای مسلح« 
انجام پذیرفت و پرده ای از اعمال و نمایش قدرت »ایران قوی« را پیش روی جهانیان 
گشود، مرهون تدابیر حکیمانه رهبری مقتدر و شجاع انقلاب اسلامی و فرمانده 

معظم کل قوا حضرت آیت الله العظمی امام خامنه ای )مدظله العالی( در هدایت و 
قدرت افزایی روز افزون دفاعی و نظامی کشور مقابل گستاخی و زیاده خواهی های 
قدرت های استکباری و »وعده صادق« معظم له در خطبه های نماز عید سعید فطر 
برای تنبیه جنایت و تجاوز دشمن »عملیات طوفان الاقصی«، شکست ترمیم ناپذیر 
دیگری بر اشغالگران قدس شریف تحمیل کند. این بیانیه ادامه داد: دستاوردهای 
راهبردی این عملیات موفق که وحدت مثال زدنی آحاد مردم، شخصیت ها، نهادها، 
رسانه ها، احزاب و جریان های مختلف سیاسی و دارای مرجعیت در تصویری دل انگیز 
و میدانی شکوهمند و شوق آور، بر پیشانی آن می درخشد، سرمایه ارزشمند نظام 
ولایی و مردمی جمهوری اسلامی ایران برای تداوم آرمان ها و نقش آفرینی در نظم نوین 
منطقه ای را تقویت و پشتوانه قدرتمندی برای فرزندان ایران عزیز در »سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی« برای صیانت از دستاوردهای انقلاب و نظام و حفاظت از امنیت و 
پاسخ به نیازهای کشور و خدمت صادقانه، مجاهدانه و فزون تر به ملت شریف و شایسته 
به ارمغان آورد. سپاه پاسداران اضافه کرد: این پیروزی غرور آفرین ماندگار و معنادار 
که تحت الطاف خداوندی و عنایات حضرت ولی عصر )عج( حاصل شد را به محضر 
مبارک »امام« و »امت« تبریک گفته و از حمایت ها و پشتیبانی های باشکوه شما مردم 
فهیم و قدرشناس از »سپاه پاسداران انقلاب اسلامی« برای تنبیه دشمن صهیونیستی 
در این روزهای جاودانه تاریخی، متواضعانه قدردانی و سپاسگزاری کرده  و قاطعانه 
اعلام می کنیم: مصمم تر از گذشته به اردوگاه دشمنان اجازه نخواهیم داد به ساحت 
قدرت ایمان و همبستگی ملی ایرانیان و سرمایه بازدارندگی کشور که اینک به ارتفاع 

بلندتر و عظمت والاتر دست یافته است، خدشه ای وارد سازند.«

با صدور پیامی  صورت گرفت:

قدردانی سپاه از پشتیبانی مردم از عملیات »وعده صادق«

با بیان اینکه ما بنا نداریم برای  دادستان کل کشور 
نوامیس این مملکت پرونده قضائی درست کنیم و بعد 
از تذکر و تعهد و اصلاح پوشش فرد به منزل برمی گردد 
گفت: اکثر بانوان بعد از تذکر نسبت به اصلاح وضعیت 

پوشش خود اقدام می کنند.
مراسم  در  موحدی آزاد  محمدکاظم  حجت الاسلام 
تودیع و معارفه رئیس کل دادگستری خراسان جنوبی 
با اشاره به اینکه بی حجابی جرم مشهود است اظهار 
راستای  در  فراجا  فداکار  نیروی  نظر  این  از  داشت: 
اجرای قانون عفاف و حجاب انجام وظیفه می کند؛ لذا 
به نیروهای فراجا تاکید می کنم که در اصلاح وضعیت 
عفاف و حجاب بکوشند ولی در این موضوع مراعات حد 

و حدود و حریم ها را داشته باشند.
دادستان کل کشور  بیان کرد: بسیاری از بانوان که 
همین  فرزندان  نمی کنند  مراعات  را  شرعی  حجاب 
دچار  که  هستند  ما  خواهران  و  دختران  و  سرزمین 

اشتباهاتی بوده و فریب خورده اند.

موحدی آزاد با بیان اینکه ما بنا نداریم برای نوامیس این 
مملکت پرونده قضائی درست کنیم و بعد از تذکر و تعهد و 
اصلاح پوشش فرد به منزل برمی گردد گفت: اکثر بانوان 
بعد از تذکر نسبت به اصلاح وضعیت پوشش خود اقدام 
می کنند. وی با بیان اینکه نظام جمهوری اسلامی از 
ابتدای پیروزی تلاش برای احیای حقوق مادی و معنوی 
باسواد  بانوان  شد:میزان  یادآور  است  داشته  انسان ها 
بعد از انقلاب اسلامی 43۹ درصد افزایش پیدا کرده 
و شرایط برای تحصیل در دورترین مناطق کشور فراهم 
شده است. دادستان کل کشور با بیان اینکه  دشمنان 
دریافتند که ایران اسلامی تبدیل به یک الگو شده  و از این 
نظر شروع به توطئه از همان سال های ابتدایی پیروزی 
انقلاب کرد ادامه داد: حضور در خراسان جنوبی را یک 

فرصت ارزشمند برای خود می دانم.
دادستان کل کشور با تاکید بر اینکه اسلام یک دین 
جامع است و حق همه انسان ها را در ابعاد مختلف مدنظر 
قرار داده است، ادامه داد: حتی برای سایر مخلوقات 

آفرینش و شیوه برخورد انسان با آنها قوانینی از سوی 
دین وضع شده است.

موحدی آزاد گفت: حقوقی که در اسلام برای انسان ها 
در جنسیت و فرهنگ های مختلف و حتی سایر مخلوقات 

آفرینش وضع کرده این دین را ممتاز کرده است.
دادستان کل کشور با اشاره به مسائل مرتبط با حجاب 
والایی  اهمیت  از  و عفاف گفت: در اسلام حقوق زن 
برخوردار است و از نظر رشد اخلاقی و انسانی بین زن و 
مرد هیچ تفاوتی وجود ندارد. موحدی آزاد گفت: باور ما بر 
این است که همه چند هزار شهید ما از دامن زنان مؤمن 
یعنی مادرانشان به کمالات والا رسیدند. نظام جمهوری 
اسلامی حقوق زن را احیا کرد آنگونه که امروز 71 هزار 
پزشک زن در کشور داریم که اصلًا قابل مقایسه با قبل از 
انقلاب نیست. دادستان کل کشور گفت: اعضای بانوی 
هیئت علمی دانشگاه بعد از انقلاب 200 درصد افزایش 
پیدا کردند و یک هزار و 200 قاضی زن در کشور داریم که 

با حجاب و پوشش کامل انجام وظیفه می کنند.

دادستان کل کشور: 

پرونده قضایی برای بانوان درعفاف و حجاب تشکیل نمی شود

حجت الاسلام علی شیرازی*

نوشت:  پیامی  در  مسلح  نیروهای  کل  ستاد  رئیس 
در  پاسداران  مجاهدانه  و  حماسی  نقش آفرینی های 
حوزه های نظامی، دفاعی، امنیتی، سازندگی، محرومیت 
زدایی و مردم یاری همواره برای ملت ایران آرامش بخش 
تولید  منشا  انقلاب  به  برای علاقه مندان  و  امیدآفرین  و 
ظرفیت و قدرت برای مقابله با تهدیدات نظام سلطه است.

سرلشکر پاسدار محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح در پیامی به سرلشکر پاسدار حسین سلامی فرمانده 
کل سپاه پاسداران نوشت: دوم اردیبهشت ماه؛ سالروز 
انقلاب اسلامی" در  تصویب اساسنامه "سپاه پاسداران 
شورای انقلاب و ثبت آن به عنوان روز تاسیس این نهاد 
انقلاب و مردمی در تاریخ کشور را به جنابعالی، فرماندهان، 
آنان  مکرم  خانواده های  و  کارکنان  مدیران،  مسئولان، 

تبریک و تهنیت می گویم.
در ادامه این پیام آمده است: خدای بزرگ را خاضعانه 
انقلاب  پیروزی  دم  سپیده  از  می گوییم  سپاس  و  حمد 
اسلامی تا امروز و با گذشت بیش از 45 سال از استقرار 
نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران حافظه تاریخی ایران 

و ایرانی گواهی می دهد، سپاه مقتدر و قهرمان در خیمه 
ولایت و تبعیت از مقام معظم ولایت فقیه و فرمانده کل قوا 
در اوج شکوه، عظمت، بصیرت و هوشمندی؛ حماسه ساز 
عرصه های انقلاب و میهن اسلامی بوده است و در این 
مسیر مبارک با اهدای هزاران شهید تاریخ ساز همچون 
سرلشکر  و  زاهدی  محمدرضا  شهید  پاسدار  "سرلشکر 
پاسدار شهید محمدهادی حاجی رحیمی" بر تارک آن 
این  برای  غرورانگیزی  و  ماندگار  افتخارات  می درخشد، 

سرزمین ثبت کرده است.
نقش  است:  آورده  خود  پیام  در  باقری  سرلشکر 
انقلاب  پاسداران  مجاهدانه  و  حماسی  آفرینی های 
اسلامی از هنگامه تشکیل سپاه تا 8 سال دفاع مقدس 
و پس از آن، در عرصه های مختلف به ویژه در حوزه های 
نظامی، دفاعی، امنیتی، سازندگی، محرومیت زدایی و 
مردم یاری همواره برای ملت ایران آرامش بخش، امیدآفرین 
و غرورانگیز و برای علاقه مندان به انقلاب و نظام اسلامی 
الهام بخش و منشا تولید ظرفیت و قدرت برای مقابله با 
تهدیدات و توطئه های نظام سلطه و صهیونیسم بوده است 

که جلوه های معنادار آن در سالیان اخیر در جبهه مقاومت 
اسلامی منطقه غرب آسیا و در طریق آزادی قدس شریف 
پدیدار شده است. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح تاکید 
کرد: بی شک عصبانیت و کینه توزی های مستمر دشمنان 
ملت ایران به ویژه آمریکا، رژیم صهیونیستی و هم پیمانان 
منطقه ای و فرامنطقه ای آنان ناشی از اقتدار و تاثیرگذاری 
نقشه های  خنثی سازی  در  اراده  با  و  انقلابی  نهاد  این 
بر پیشانی  این میهن اسلامی است که  آنان علیه  شوم 
به رهبر  لبیک  آن درخشش عملیات "وعده صادق" در 
عظیم الشأن انقلاب اسلامی و مطالبه ملی در تنبیه رژیم 

جعلی و جنایتکار صهیونیستی تبلور ویژه ای دارد.
دربخش دیگری از این پیام آمده است: به ارواح طیبه و 
نورانی شهیدان عالیقدر و همیشه جاوید سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی درود می فرستم و دوام توفیق آن سازمان 
را تحت عنایات حضرت بقیه الله الاعظم )عج( و تدابیر، 
منویات، فرامین و رهنمودهای حکیمانه مقام معظم رهبری 
و فرمانده کل قوا حضرت امام خامنه ای )مدظله العالی( را 

از خدای قادر متعال مسالت می جویم.

سرلشکر باقری: 

عصبانیت دشمن از سپاه بخاطر اقتدار آن است

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها مجلس گفت: انتظار داریم علیرغم همه 
فشارهایی که سر مساله حجاب وجود دارد بتوانیم با فشارهای قضایی و انتظامی و بدون 
کار فرهنگی این کار را پیش ببریم که این روش هیچ وقت جواب نخواهد داد بلکه عکس 
موضوع هم متاسفانه نتیجه می گیریم. کما اینکه در سال 1401 هزینه های بسیار 
زیادی را در این رابطه پرداخت کردیم، لذا انتظار داریم مسئولان مربوطه دراین رابطه 
تدبیر کنند. حجت الاسلام محمد صفری عضو کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها 
در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در خصوص اقدامات و اتفاقات اخیر در زمینه حجاب و 
آغاز اجرای طرح نور با عنوان مقابله با بدحجابی، گفت: یکی از موضوعاتی که ما طی 
کمتر از دو سال اخیر با آن مواجه هستیم و به عنوان یکی از چالش های اجتماعی و 
سیاسی در کشور دارد با آن برخورد می شود مساله حجاب و عفاف در جامعه است. 
متاسفانه برخوردهای نسنجیده باعث شده که هزینه های بسیار زیادی برای کشور 
ایجاد شود. وی ادامه داد: موضوع حجاب جدای از اینکه یک مساله عقیدتی است، 

یک موضوع فرهنگی هم محسوب می شود، ما با توجه به اینکه مسلمان هستیم و به 
لحاظ اعتقادی به حجاب باور داریم باید به قول و فعل و تقریر پیامبر اکرم نگاه کنیم 
که پیامبر عظیم الشأن و قرآن به عنوان یک مساله فرهنگی به آن نگاه کردند. نماینده 
مردم رودسر و املش در مجلس افزود: متاسفانه در کشور ما علیرغم همه فشارهای 
فرهنگی یا شبیخون های فرهنگی که از داخل و خارج کشور نسبت به مسائل این 
چنینی دارد انجام می شود، ما هنوز نتوانستیم یک کار فرهنگی فاخر در موضوع 
حجاب داشته باشیم که بتوانیم از قِبل آن مساله حجاب را در کشور خود نهادینه کنیم. 
صفری در ادامه خاطرنشان کرد: امروز کشور ما هم به لحاظ چالش های اقتصادی و هم 
چالش های سیاسی که در منطقه داریم در شرایط خاصی قرار گرفته است؛ در نتیجه 
می طلبد که مساله حجاب را به گونه ای مدیریت کنیم که منتج به نتیجه ای شود که از 
کنار آن بتوانیم در کشور یک کار فرهنگی انجام دهیم، امروز نگاه رهبری معظم انقلاب 

و نگاه حضرت امام)ره( به موضوع حجاب می تواند یک الگو برای ما باشد.

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها مجلس:
فشارهای قضایی و انتظامی در بحث حجاب جواب نمی دهد
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محققان پی بردند؛

میکروپلاستیک ها از روده به سایر اندام 
حرکت می کنند

یک مطالعه جدید روی موش نشان می دهد که میکروپلاستیک ها می توانند از 
دستگاه گوارش به کلیه ها، کبد و مغز انسان ها حرکت کنند.

محققان گزارش دادند که موش های آزمایشگاهی که از طریق آب آشامیدنی 
خود در معرض میکروپلاستیک ها قرار گرفته بودند، تعدادی از اندام های مختلف 

شأن بواسطه ذرات پلاستیکی دچار آسیب شده بود.
»ما  گفت:  نیومکزیکو،  دانشگاه  دانشیار  کاستیلو«،  »الیسئو  ارشد  محقق 
می توانیم میکروپلاستیک ها را در بافت های خاصی پس از قرار گرفتن در معرض 
آن تشخیص دهیم. این وضعیت به ما می گوید که این ماده می تواند از سد روده 

عبور کرده و به بافت های دیگر نفوذ کند.«
محققان می گویند دانشمندان تخمین می زنند که افراد به طور متوسط هر هفته 
پنج گرم ذرات میکروپلاستیک، تقریباً به اندازه پلاستیک موجود در کارت اعتباری 

می خورند.
گذشته،  دهه  چند  »طی  گفت:  دانشگاه  خبری  بیانیه  در  کاستیلو 
میکروپلاستیک ها در اقیانوس ها، در حیوانات و گیاهان، در آب لوله کشی و آب 

بطری شده یافت شده اند. به نظر می رسد آنها همه جا هستند.«
کاستیلو و همکارانش برای اینکه ببینند بعد از خوردن این ذرات پلاستیکی ریز 
چه اتفاقی می افتد، موش های آزمایشگاهی را با مقداری میکروپلاستیک معادل 

آنچه انسان در هفته می خورد، تغذیه کردند.
پس از یک ماه، محققان دریافتند میکروپلاستیک ها از روده به بافت های کبد، 

کلیه و مغز راه یافته بودند.
بر اساس تحقیقات قبلی که نشان داده است این ذرات می توانند باعث التهاب و 
تغییر متابولیسم سلولی شوند، کاستیلو همچنین نگران است که میکروپلاستیک 

ها می توانند مشکلات سلامتی را در انسان تشدید کنند.
کاستیلو گفت: »التهاب افزایش یافته می تواند شرایط دستگاه گوارش مانند 

کولیت اولسراتیو و بیماری کرون را بدتر کند.«
وی گفت: »گام بعدی در تحقیق این است که ببینیم رژیم غذایی چگونه بر 

جذب میکروپلاستیک ها تأثیر می گذارد.«
کاستیلو خاطرنشان کرد: »رژیم غذایی هر کس متفاوت است. بنابراین، کاری 
که ما می خواهیم انجام دهیم این است که به این حیوانات آزمایشگاهی رژیم 
غذایی پرکلسترول / چربی یا رژیم غذایی پر فیبر بدهیم، تا ببینیم آنها در معرض 

میکروپلاستیک ها قرار می گیرند یا نه.«
کاستیلو گفت، همچنین تحقیقاتی در مورد چگونگی تغییر میکروپلاستیک ها 

در باکتری های طبیعی روده برنامه ریزی شده است.
به گفته کاستیلو، »تحقیقات همچنان اهمیت سلامت روده را نشان می دهد. 
اگر روده سالمی نداشته باشید، روی مغز، کبد و بسیاری از بافت های دیگر تأثیر 
می گذارد. بنابراین، حتی با تصور اینکه میکروپلاستیک ها کاری در روده انجام 
می دهند، قرار گرفتن مزمن در معرض آنها می تواند منجر به اثرات سیستمیک 

شود.«

یْتُونِ« معجزه گر خواص »وَالزَّ

 نقش طحال در بدن و مشکلات آن

زیتون به دلیل داشتن ویتامین ها، مواد معدنی و آنتی اکسیدان دارای خواص 
بسیار است، آنتی اکسیدان هایی که آن را به یکی از دوست داران قلب تبدیل 

کرده و روغنی که در پیشگیری از برخی از انواع سرطان ها تاثیر فراوان دارد.
 زیتون برای خیلی ها یادآور سوغاتی از خطه شمال به خصوص استان گیلان 
است. کمتر کسی هست که به گیلان سفر کند و زیتون پرورده آن را نخورد. یا 
به عنوان سوغاتی با خود نیاورد. معمولا در سفره  ما ایرانی ها، زیتون به عنوان 
یک چاشنی، طرفداران خاص خود را دارد. روغن زیتون نیز به عنوان یکی از 
مشتقات زیتون کاربرد زیادی دارد. خیلی از افراد ممکن است مزه آن را دوست 
نداشته باشند اما روغن زیتون یکی از سالم ترین و مفیدترین ترکیبات روغنی در 
جهان است که بیشتر استفاده آن در آشپزی است، در تولید مواد بهداشتی هم 

مورد استفاده قرار می گیرد و خواص درمانی زیادی دارد.  
تاریخیچه زیتون

استفاده از زیتون قدمتی طولانی دارد و از قدیم الایام برای سلامتی توصیه 
می شده است. در گذشته این میوه نشانی از صلح و ثروت در برخی از کشورها 
بود. در حال حاضر نیز از شاخه آن در پرچم سازمان ملل به عنوان نماد صلح 

استفاده می شود.
منشأ این میوه به احتمال زیاد مناطق مدیترانه ای بوده و از آنجا به سایر نقاط 
جهان رفته است. در کشور ما نیز جایگاه اصلی این میوه را مناطق شمالی 
کشور به خصوص استان گیلان می دانند. در این استان مصرف زیتون به 
شکل های مختلف رواج زیادی دارد. اما جالب است بدانید تا قبل حمله مغول، 
کشت زیتون بیشتر در جنوب کشور رواج داشته است. اما بعد از حمله مغولان، 
ظاهراً زیتون کاری منحصر به رودبار در استان گیلان شده است. به طوری که 
ناصرخسرو در سفرنامه خود از وجود زیتون در منجیل و رودبار سخن گفته 

است.
یْتُونِ ینِ وَالزَّ وَالتِّ

در باب اهمیت این میوه در اسلام همین بس که از زیتون به طور مستقیم 
6 بار در قرآن سخن به میان آمده و میوه ای است که خداوند به آن سوگند یاد 

کرده است. همچنین درباره فواید زیتون به ویژه روغن آن در روایات اسلامی نیز 
احادیثی از ائمه اطهار )ع( نقل شده است.

امام رضا )ع( درباره خاصیت زیتون می فرمایند: »زیتون غذای خوبی 
است. دهان را خوشبو می کند و بلغم را می زداید و رنگ چهره را روشن 
می گرداند. و اعصاب را محکم ساخته، خشم و غضب را فرو می نشاند«. 
درباره اهمیت روغن زیتون پیامبر اکرم )ص( می فرمایند:» روغن زیتون 
بخورید، زیرا صفرا و سودای بدن را متعادل می سازد، بلغم را از بین می برد، 
اعصاب را قوی و انسان را خوش اخلاق و نیک نفس می کند، غم و اندوه را 

برطرف می نماید«.
مهشید محمدی زادگان کارشناس تغذیه درباره ارزش غذایی زیتون می گوید:
زیتون  را در هرم غذایی که داریم جزو گروه روغن ها حساب می کنیم. 7 زیتون 

سبز، 10 زیتون سیاه، و یک قاشق روغن زیتون هر کدام 45 کالری دارند. 
از نظر خواص درمانی به خاطر آنتی اکسیدان هایی زیتون یا روغن آن دارد در 
درمان بسیاری از بیماری ها مخصوصا پیشگیری از بیماری های قلبی و عروقی، 
آلزایمر، سلامت مغز، جلوگیری از بیماری های التهابی و فشار خون بالا، تنظیم 

قند خون و پیشگیری از سرطان موثرند.
در رژیم های مدیترانه ای که بر پایه میوه، سبزیجات و دانه های روغنی است 
پر مصرف است.  مواد غذایی  از  یکی  زیتون  متداول است  اکنون خیلی  و 
همچنین در رژیم های غذایی، زیتون چون خیلی خاصیت سیرکنندگی دارد 
ما می توانیم به عنوان میان وعده استفاده کنیم. زیتون حتی در کنار صبحانه 
در رژیم های لاغری خیلی می تواند کمک کند. مصرف زیتون سبز در کشور ما 

متداول است و طعم زیتون سبز را بیشتر می پسندیم.
اهمیت زیتون در طب سنتی

بر اساس طب سنتی زیتون جزو میوه ها با طبیعت گرم و خشک است. که باید 
با مصلحات آن مغز گردو، مغز بادام، سرکه و شیرینی های طبیعی مورد استفاده 
قرار گیرد. افراد گرم مزاج نباید در مصرف آن زیاده روی کنند. همچنین توصیه 
می شود زیتون همراه غذا میل شود چرا که باعث تقویت معده می شود. از نظر 

آن ها بهترین نوع زیتون، زیتونی است که در آب نمک پروده شود.
انواع زیتون

زیتون از نظر رنگ، دارای انواع مختلفی است که مهم ترین آن ها زیتون های 
سبز و سیاه می باشد. جالب است بدانید میوه همه درختان زیتون در ابتدا به 
رنگ سبز است و در نهایت با گذشت زمان ممکن است با توجه به گونه ی درخت 
رنگ آن ها تیره شده و در هنگام رسیدن کامل سیاه رنگ  شوند. زیتون سبز و 
سیاه تفاوت چندانی با هم ندارند و شاید تنها تفاوتشان این باشد که زیتون های 
سیاه کمی روغنی تر هستند. در کشور ما زیتون سیاه قابل کشت نیست. 

اسپانیا و ایتالیا از تولیدکنندگان اصلی این نوع زیتون هستند.
روغن زیتون

 شاید یکی از مهم ترین شیوه های مصرف زیتون، تبدیل آن به روغن است. 
روغنی که به مراتب مفیدتر از روغن های حیوانی است و می توان از آن برای 
پخت وپز، تهیه لوازم بهداشتی و داروسازی استفاده کرد. این نکته قابل یادآوری 
است که روغن زیتون تصفیه نشده و بکر خواص بیشتری دارد. برای نگهداری 
از روغن زیتون باید به دو نکته توجه کنیم. این روغن به شدت در مقابل نور و هوا 
آسیب پذیر است. بهتر است برای نگهداری طولانی مدت آن در مکان خشک 
و خنک و درون شیشه های تیره نگهداری شود. قرار گرفتن آن در فضای باز 
بدون درب باعث فساد آن می شود. همچنین استفاده از روغن زیتون برای 
سرخ کردن با درجه حرارت بالا توصیه نمی شود چرا که در دمای بالا ممکن 
است برخی از خواص اش را از دست دهد. جالب است بدانید که کشورهای 
مدیترانه ای بیشترین مصرف کنندگان این روغن در جهان هستند که یکی 
از رموز عمر بالا در این کشورها محسوب می شود. کشورهای اسپانیا، ایتالیا 
و یونان عمده ترین کشورهای تولید کننده روغن زیتون در جهان هستند. در 
کشور ما نیز دو شهر رودبار و طارم از تولیدکنندگان بزرگ این روغن هستند. 
بهترین زمان برای خرید روغن تازه زیتون پاییز است چرا که زمان تولید آن در 

این فصل است.
پرورده!   

زیتون پرورده یکی از چاشنی های پرطرفداری است که اصالت آن به استان 
گیلان برمی گردد اما در شهرهای مختلف کشور به شیوه های مختلفی آن را 
درست می کنند. برای تهیه آن به شیوه  سنتی گیلانی ابتدا  آب انار ترش را با 
رب انار شیرین مخلوط کنید. سپس سیر له شده، نمک، فلفل، روغن زیتون، 
گردوی خورد شده و سبزی های معطر را به مواد اضافه کرده، و در آخر زیتون 
بدون هسته را به مواد اضافه و خوب مخلوط کنید. حدود 12 ساعت در ظرف 
در بسته در یخچال قرار دهید، تا مزه ها به خورد هم برود. در مخلوط سبزی های 
معطر از زولنگ)سبزی بومی شمال( به عنوان سبزی اصلی، نعناع، کمی 
مرزه، گشنیز، پونه استفاده می شود. اما اگر این ترکیب در دسترس نبود، از  
سبزی های معطری مانند نعناع، مرزه، آویشن، گلپر، جعفری و گشنیز استفاده 

کنید.
برگ زیتون

برگ زیتون خواص درمانی بسیاری مانند کنترل فشارخون، درمان دیابت، 
جلوگیری از پوکی استخوان، خواص ضدویروسی، جلوگیری از بیماری های 
قلبی و... دارد. شما می توانید آن را هم به صورت تازه، چای یا عصاره مصرف 

کنید.
چای برگ زیتون

پس از چیدن برگ ها، باید آن ها را کاملا خشک کنید و  پس از خرد کردن 
ساقه و اضافات آن ها را جدا کنید. سپس یک قاشق از برگ خرد شده زیتون 
را در یک فنجان آب جوش بریزید، این چای بعد از 10 تا 15 دقیقه آماده 

نوشیدن است.
 سخن آخر

زیتون به عنوان یکی از میوه های پر خاصیتی است که طرفدران زیادی دارد. 
علاوه بر مصرف خوراکی خواص درمانی زیادی هم دارد و تاثیرات استفاده از 

روغن آن در پیشگیری از برخی از انواع سرطان ها اثبات شده است.

همهٔ ما گاهی خواب رفتن دست یا پا را تجربه می کنیم که نتیجهٔ 
طبیعی فشردگی عصب است. احساس گزگز اغلب با تغییر وضعیت 
حذف  عصب  بر  وارد  فشار  چون  می شود،  برطرف  به راحتی  بدن 

می شود. خواب رفتن دست ها و پاها پارستزی نیز نامیده می شود.
خیلی از افراد تصور می کنند خواب رفتن دست وپا به این دلیل است 
که خون به این اندام ها نمی رسد؛ اما همان طور که گفتیم این اتفاق 
بیشتر به عصب ها مربوط می شود. عصب ها مانند سیم های بسیار 
باریکی هستند که در تمام بدن کشیده شده اند و پیام های عصبی را 

بین مغز و بدن ردوبدل می کنند.
فشرده  قسمت  این  در  عصب ها  می نشیند،  پاهایتان  روی  وقتی 
می شوند. این عصب ها نمی توانند به طور نرمال پیام ها را ردوبدل کنند 
و به همین علت در این لحظات، ارتباطات عصبی قطع شده و شما 

چیزی احساس نمی کنید.
یکی از عصب های پا که ممکن است فشرده شود، عصب فیبولار 
است که از کنار زانو عبور می کند و اغلب وقتی برای مدت طولانی پاها را 

ضربدری نگه می دارید، فشرده می شود یا پیچ می خورد.
وقتی از جایتان بلند می شوید یا پاهایتان را حرکت می دهید، عصب ها 
دیگر تحت فشار نیستند و احساس طبیعی پاهایتان بعد از چند ثانیه 

سوزن سوزن شدن زود برمی گردد.
مشکلات جدی تر دیگر، مثل انقباض رگ و محدودشدن جریان خون 
نیز می تواند باعث خواب رفتن دست وپا شود. اگر تمام مدت با این 
مشکل روبرو هستید، پس لازم است برای بررسی و تشخیص درست 

علت، به پزشک مراجعه کنید.
عوارضی که می توانند باعث خواب رفتن دست وپا یا احساس گزگز و 

سوزن سوزن شوند:

. فشردگی یا درگیری عصب ها: خیلی وقت ها یک عصب می تواند 
از همان ابتدا در نخاع دچار درگیری یا پیچ خوردگی شود و با همین 
وضعیت به پاها و انگشتان برود. اغلب فیزیوتراپی می تواند این عارضه را 

مداوا کند؛ اما در موارد شدیدتر نیاز به عمل جراحی است.
حس  دارید  که  گزگزی  و  بی حسی  یا  دست وپا  خواب رفتن  شاید 
خوبی نباشد؛ اما خیلی زود از بین خواهد رفت. اما اگر اغلب خیلی 
طول می کشد تا به حالت نرمال برگردید یا این اتفاق مکرراً برایتان رخ 

می دهد، پس ممکن است عصب هایتان آسیب دیده باشند
. کمبود ویتامین ها و مواد مغذی: داشتن رژیم غذایی نادرست باعث 
می شود ویتامین های B و مواد مغذی دیگر که برای عملکرد عصب ها 

لازم اند به اندازه کافی به بدن نرسند.
. بیماری سیستمیک: مشکلات تیروئید، بیماری های کبد و کلیه، 
ممکن  علت های  از  هورمونی  تعادل  عدم  و  دیابت  مزمن،  التهاب 
مشکلات عصب هستند که می توانند منجر به خواب رفتن و بی حسی 

دست ها و پاها شوند.

تا سوزش  از بی حسی کامل  نوروپاتی می تواند  نوروپاتی: علائم   .
شدید را شامل بشود. نوروپاتی از عوارض شایع دیابت شیرین است.

چگونه دست وپای خواب رفته را بیدار کنیم؟
یک راه حل ساده این است که از جایتان بلند شوید و راه بروید. با 
حرکت دادن قسمت هایی از بدن که خواب رفته، گردش خون به حالت 
عادی برمی گردد و فشار کمتر می شود. اگر خیلی طول می کشد دست 
یا پایتان از خواب بیدار شود یک راه حل دیگر این است که عضلات 
گردن خود را شُل کنید. ماساژ این قسمت می تواند تنش عضلات را 

کاهش داده و راه های عصبی را باز کرده و جریان خود را نیز بهتر کند.
دهیدراته یا کم آب شدن بدن هم خیلی وقت ها می تواند خواب رفتن 
دست وپا را تشدید کند؛ بنابراین ایده خوبی است که هر وقت دست یا 
پایتان خواب رفت آب بنوشید و به دفع سموم و اسیدلاکتیک جمع 

شده در عضلاتتان کمک کنید.
در نهایت بهترین توصیه ای که می توان برای پیشگیری از خواب رفتن 
دست وپا ارائه داد این است که وضعیت بدن خود را هر چند دقیقه تغییر 

دهید و عضلات را بکشید.
تا  می کشد  طول  ثانیه  چند  فقط  می روند،  خواب  پاهایتان  وقتی 
به وضعیت عادی برگردند. شاید خواب رفتن دست وپا یا بی حسی و 
گزگزی که دارید حس خوبی نباشد؛ اما خیلی زود از بین خواهد رفت. 
اما اگر اغلب خیلی طول می کشد تا به حالت نرمال برگردید یا این اتفاق 
مکرراً برایتان رخ می دهد، پس ممکن است عصب هایتان آسیب دیده 
باشند. ضمناً لازم است بدانید بی حسی پاها می تواند علامتی از یک 
عارضه پزشکی باشد. اگر به صورت غیرطبیعی و طولانی مدت پاهایتان 
بی حس می شوند، حتماً به پزشک متخصص پا مراجعه کنید و علائم 

خود را شرح دهید.

چرا پاهایمان خواب می رود؟

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی پلاک ثبتی 1 فرعی از 2۹0 اصلی واقع در بخش 
۹ شهرستان قم الحاقی به ثبت اسناد جعفرآباد اراضی موسوم به بایزند که به نام حسین حاج ابراهیمی 
فرزند عباس می باشد. در جریان ثبت است، که به علت عدم حضور مالک به عمل نیامده از طرفی مطابق 
ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده، تحدید حدود پلاک مذکور 
در روز یکشنبه مورخ 1403/2/30 ساعت ۹:30 صبح در محل وقوع ملک انجام میگیرد، بدینوسیله به 
اطلاع اهالی و خصوصاً به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آن ها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر 
در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس به مدت یک ماه خواهد بود 
و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً تبصره ماده مصوب 
1373/2/25 معترض ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت، می بایست گواهی تقدیم 

دادخواست به مرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.) شناسه 16۹3563(
تاریخ انتشار: 1403/2/2
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جعفرآباد
محمدرضا خدایاری

----------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای سید مصطفی سید ابراهیمی اعلام داشته که 536/55 سهم مشاع از 5۹۹۹ سهم ششدانگ ملکی 
به پلاک 1 فرعی از 11184 اصلی واقع در بخش یک حوزه ثبتی منطقه یک قم ذیل دفتر 605 صفحه 
305 و باشماره ثبتی 118847 به نام ایشان ثبت و سند مالکیت به شماره 04۹14۹0 ب / 85 به نام سید 
مصطفی سید ابراهیمی صادر و تسلیم شده است و به علت سهل انگاری، سند مالکیت مزبور مفقود گردیده 
و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است. لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه 

قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 
معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال 
و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف 1700446(
رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
مهدی زارع شحنه

----------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

علی وامق به موجب درخواست شماره 108۹652 مورخ 1402/11/16 اعلام داشته که شش دانگ 
پلاک ثبتی 2124 فرعی از 10۹34 اصلی واقع در بخش 1 ثبتی قم که در صفحه دفتر املاک الکترونیکی 
140220330001003366 به نام علی وامق ثبت شده که طی تقسیم نامه 140261156307000003 
مورخ 1402/1/31 به ایشان منتقل شده و سند مالکیت به شماره 3۹3662 صادر و تسلیم شده است به 
علت جابجایی سند مالکیت مزبور مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است. لذا 
به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه 
کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف 10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی 
است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م 

الف 1701233(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
مهدی زارع شحنه



یکشنبه-2 اردیبهشت ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 45945 اجتماعی

مدیر شرکت خدمات کشاورزی استان قم خبرداد:

افزایش مصرف کودهای یارانه ای 
مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم گفت: علاوه بر توسعه و ترویج مصرف 
بهینه و متعادل انواع کودهای فسفاته و پتاسه و کسب رتبه برتر استان در این زمینه، 
افزایش مصرف این کودها در قم به منظور افزایش کمیت و کیفیت محصولات تولیدی 

کشاورزی و بدنبال آن مبارزه بهتر با انواع تنش های بیماری و محیطی دنبال می شود. 
حسین زند در گفت وگویی به بیان آخرین دستاوردها و عملکرد شرکت خدمات حمایتی 
کشاورزی استان قم در سال 1402 در زمینه توسعه وترویج مصرف متعادل و بهینه 
کودهای پایه توسط کشاورزان، پرداخت و افزود: در زمینه تأمین و توزیع کودهای فسفاته و 

پتاسه بیش از 6 هزار تن انواع کودهای فسفاته و پتاسه در استان توزیع شد.
وی بیان داشت:  شرکت خدمات حمایتی کشاورزی از مهم ترین شرکت های زیرمجموعه 
توزیع  و  تأمین  بزرگترین زنجیره  و  اولین  به عنوان  وزارت جهاد کشاورزی می باشد که 
نهاده های کشاورزی در ایران، وظیفه بسیار مهم تهیه، تأمین و توزیع انواع نهاده های 

کشاورزی شامل کودهای یارانه ای، سم و بذر را در سطح کشور برعهده دارد.
وی ادامه داد: این شرکت تاکنون این وظیفه حساس خود را به بهترین نحو ممکن 
در سطح کشور انجام داده و علی رغم وجود تمامی مشکلات در چند سال اخیر در بازار 
جهانی نهاده های کشاورزی، تاکنون توانسته است تمامی کودهای مورد نیاز بخش 
کشاورزی کشور را به موقع تأمین نموده و در اختیار کشاورزان در اقصی نقاط کشور 
قرار دهد. زند با اشاره به این که باید مصرف کودهای فسفاته و پتاسه در قم بیشتر شود، 
گفت: بیشترین میزان مصرف کودهای یارانه ای مربوط به سال 1401 بود که خروجی آن 

علی رغم عدم وجود بارندگی مناسب در تولید گندم سال قبل مشاهده شد.
وی بیان داشت: در مورد مصرف کودهای ازته نیز هم اینک نزدیک به حد مطلوب 

می باشیم و بیشتر از آن مصرف نمی کنیم.
وی ادامه داد: تاکنون کارهای ترویجی و آموزشی بسیار زیادی در استان انجام شده است 
تا کشاورزان متوجه مزایای مصرف به اندازه انواع کودهای شیمیایی شوند و نتایج آن را در 

این سال ها تجربه کنند، هرچند هنوز با استانداردهای جهانی فاصله داریم.
گفتنی است 104 هزار هکتار زمین کشاورزی در استان قم وجود دارد، از این میزان 
به طور میانگین 64 هزار هکتار به زیر کشت می رود که 42 هزار هکتار آن مزرعه و 22 
هزار هکتار آن باغ است. به طور کلی بیش از 14 هزار بهره بردار در زمینه تولید محصولات 
کشاورزی در قم فعال هستند، همچنین میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان در 

سال 800 هزار تُن در زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  دامی، شیلات و گلخانه ای است.
بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی را روستاییان تشکیل می دهند به نحوی که کشاورزی 
خود  به  را  قم  مختلف  بخش های  در  روستاییان  اشتغال  درصد  حدود 50  به تنهایی 

اختصاص داده است.
 

نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن انقلاب قم:

هر ماه ۳۵۰ واحد مسکن روستایی 
و شهری تحویل می شود

نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم گفت: بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی استان قم امسال در هر ماه 350 واحد مسکن روستایی و شهری به متقاضیان 

تحویل می دهد.
حجت الاسلام والمسلمین سید احمد عمادی ، بیان کرد: 21 فروردین ماه سالروز 

تأسیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و دهه افتتاح حساب 100 حضرت امام است.
نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم گفت: در تقویم ایران دهه آخر 
فروردین، به عنوان دهه افتتاح حساب 100 حضرت امام برای ساخت مسکن محرومین 

نامگذاری شده است.
حجت الاسلام میرعمادی بیان کرد: یکی از نیازهای اساسی و اولیه هر فردی داشتن 
سرپناه و مسکن است و انسان، نیازمند خانه و مسکن است تا بتوانند به حیات و زندگی 

خود با آرامش و امنیت ادامه دهند.
وی اضافه کرد: امام راحل با دوراندیشی خود پس از پیروزی انقلاب اسلامی به موضوع 
مهم مسکن توجه داشتند و 2 ماه بعد از انقلاب اسلامی، در 21 فروردین سال 58 حسابی 
را به نام خودشان تحت عنوان حساب 100 افتتاح کردند تا با کمک خیرین و نیکوکاران 
برای محرومین و نیازمندان، مسکن ساخته شود. نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی قم گفت: اکنون بعد از 45 سال از تاسیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، 
شاهدیم که این نهاد مردمی و انقلابی کارنامه درخشانی در زمینه ساخت مسکن داشته 
است. وی با اشاره به عملکرد بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم گفت: بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی استان قم در حوزه عمرانی روستایی برای 211 روستای استان قم طرح 
هادی تهیه و اجرا کرده و در 2 سال گذشته نیز در 80 روستای استان قم طرح هادی اجرا 
و بر اساس نیازهای هر روستا این طرح بازنگری شده که این امر در راستای عمران و آبادی 

روستاها موثر بوده است.
نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم اضافه کرد: از سال 84 تاکنون 
۹450 واحد مسکونی روستایی در استان قم مقاوم سازی شده و این بدان معنا است که 
نیمی از خانه های روستایی استان قم مقاوم سازی شدند که این امر مانع از بروز تلفات زیاد 

در حوادث طبیعی بوده است.
 

در بازدید منتخبان مردم قم از کتابخانه مرکزی شهر قم تاکید شد؛

ضرورت حل مشکل کمبود سرانه 
کتابخانه های عمومی قم

در بازدید منتخبان مردم قم در مجلس شورای اسلامی از کتابخانه مرکزی شهر قم بر 
ضرورت حل مشکل کمبود سرانه کتابخانه های عمومی قم تاکید شد.

حجت الاسلام قاسم روانبخش و محمدمنان رئیسی، نمایندگان منتخب مردم قم، 
جعفرآباد و کهک در مجلس شورای اسلامی با همراهی مدیرکل کتابخانه های عمومی 
استان قم از بخش های مختلف و خدمات و فعالیت های کتابخانه مرکزی قم بازدید کردند.

کتابخانه های  استاندارد های  و  شده  ارائه  آمار های  به  اشاره  با  رییسی  محمدمنان 
عمومی کشور، فقر سرانه کتابخانه های در استان قم شدید عنوان کرد و افزود: متاسفانه 
کتابخانه های زیادی اعم از حوزوی، دانشگاهی و غیره در استان وجود دارد که به عموم 

مردم خدمات ارائه نمی کنند.
وی افزود: خواهشی که از مسئولین محترم این مراکز و کتابخانه ها دارم این است که با 
دراختیار قراردادن این کتابخانه ها در جهت استفاده عموم مردم، وضعیت فرهنگی استان 

را بهبود بخشیده و در نهایت مسیر را برای کاهش آسیب های اجتماعی هموار کنند.
حجت الاسلام قاسم روانبخش نیز با بیان اینکه جهش تولید، صرفا در صنعت نیست 
گفت: عرصه مهم فرهنگ و کتاب نیز باید با تولید کتاب های خوب اعم از الکترونیکی، 
چاپی و صوتی با مشارکت مردم با جهش همراه شود و کتاب خوب در اختیار مردم قرار 
گیرد. وی افزود: یکی از برکات سفر رهبر معظم انقلاب به استان قم و بسیاری از کتابخانه 
ها، ایجاد کتابخانه های عمومی بود و امیدواریم نقص های این کتابخانه نیز به زودی به 
همت مسئولین برطرف شده و این کتابخانه به عنوان یکی از برترین کتابخانه های عمومی 

کشور به مردم فرهنگ دوست قم ارائه خدمت کند.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم : 

۵۸.۵ درصد جمعیت قم زیر پوشش بیمه 
تامین اجتماعی هستند

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: 848 هزار و 381 نفر از مردم قم زیر پوشش 
بیمه تامین اجتماعی هستند که حدود 58.5 درصد از جمعیت استان را شامل می شود.

سید علی موسوی مدنی ایرنا، افزود: 261 هزار و 1۹ نفر از این جمعیت، بیمه شده ها 
اصلی تامین اجتماعی قم را تشکیل می دهند.

سازمان  زیرپوشش  تبعی  و  اصلی  مستمری بگیران  مجموع  کرد:  اضافه  وی 
تامین اجتماعی نیز در استان قم 115 هزار و 482 نفر هستند.

وی از تدوین برنامه های عملیاتی، حرکت بر مدار برنامه ریزی، افزایش بیمه شده های 
جدید، نظارت مستمر و میدانی، پاسخگویی به مخاطبان، تکریم واقعی مردم، تقویت 
نقاط قوت و شناسایی و رفع نقاط ضعف احتمالی در فرایند خدمت رسانی و همچنین 
اجرای برنامه های مختلف فرهنگی اجتماعی در چهار حوزه کارفرمایان، بیمه شده ها، 
مستمری بگیران و همکاران به عنوان برنامه ها و سیاست های کاری در دوره مدیریتی 

جدید نام برد.
موسوی مدنی بیان کرد: سازمان تامین اجتماعی در تلاش است بتواند خدمات را به 
سهولت و سرعت در اختیار جامعه هدف از جمله بیمه شده ها، کارفرمایان و بازنشستگان 
قرار دهد. وی یادآور شد: یکی از دستاوردهای سازمان تامین اجتماعی، الکترونیکی 
کردن پرونده های جامعه هدف است که با این کار ارائه خدمت به آن ها سرعت یافته و 

دسترسی به اطلاعات آن ها راحت تر شده است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد:

لزوم توسعه سواد سلامت در جامعه
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم توجه به سواد سلامت را امر ضروری عنوان کرد و گفت: 
باید توسعه و ترویج سواد سلامت در جامعه را داشته باشیم و انتظار است که آموزش و 

پرورش در مدارس نسبت به این امر اهتمام داشته باشد.
به گزارش ندای قم ، دکتر مهدی مصری روزشنبه در آیین به صدا در آمدن زنگ سلامت 
که همزمان با نخستین روز از هفته سلامت در مدرسه امام محمدباقر)ع( پردیسان انجام 
شد گفت: حوزه سلامت ابعاد مختلفی دارد و خروجی علم و سلامت باید توجه به کرامت 

انسانی باشد.
وی بیان داشت: وزارت بهداشت به موضوع سلامت انسان ها همواره تاکید دارد و در 
راستای توجه به سلامت خانواده، از یک سال و نیم قبل موضوع سلامت خانواده و مراقبت 
ها را در دستور کار قرار داده و معتقدیم که باید سلامت و مراقبت از خانه شروع شده و در 

محلات و جامعه ادامه یافته و مردمی سازی سلامت را داشته باشیم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم به فعالیت سفیران سلامت دانش آموزی اشاره کرد و 
گفت: این عزیزان نقش موثری در توسعه و ترویج سلامت دارند و همواره حامی سفیران 

سلامت هستیم و باید دانش آموزان در ایفای نقش سلامت محور خود بکوشند.
 دکتر مصری به اهمیت سبک زندگی اشاره کرد و گفت: سبک زندگی سالم باید مد 
نظر باشد و دانش آموزان باید خواب کافی، خوراک مناسب و ورزش را به عنوان سه اصل 
اساسی در سبک زندگی خود به کار بندند.  وی توجه به سواد سلامت را امر ضروری عنوان 
کرد و گفت: باید توسعه و ترویج سواد سلامت در جامعه را داشته باشیم و انتظار است که 
آموزش و پرورش در مدارس نسبت به این امر اهتمام داشته باشد.  رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی قم گفت: دانش آموزان و معلمان در ایده پردازی سلامت می توانند نقش داشته 

باشند تا بتوانیم از طریق آن ایده ها در توسعه سلامت اهتمام ورزیم.
 وی در پایان با مهم ارزیابی کردن سلامت روان گفت: متاسفانه عده ای به دنبال ضربه 
زدن به سلامت روان جامعه و به ویژه دانش آموزان هستند که باید مراقب باشیم و اجازه 

ندهیم چنین اتفاقی رقم بخورد.
 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی قم خبرداد:

تجهیز آتش نشانی به تجهیزات 
امدادرسانی در ترافیک 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: یکی از اقدامات 
آتش نشانی قم در سال 1402 خرید موتورسیکلت و تجهیزاتی بود که به اطفای حریق در 

شرایط ترافیک کمک می کند.
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی شهرداری،علی زندیه اظهار کرد: تهیه 
موتورسیکلت ها و دستگاه هایی برای وضعیت ترافیک و شلوغی ها، خرید دوربین های 
حرارتی و گازسنج اقدام دیگری بود که در سازمان آتش نشانی در سال گذشته صورت 

گرفت و هفت دستگاه دوربین حرارتی و هشت دستگاه گازسنج خریداری کردیم.  
وی با بیان اینکه از آنجا که قم شهر زائرپذیری است و امکان دارد مسافران در چادرهای 
مسافرتی از گاز پیک نیک استفاده کنند که منجر به حادثه شود، دوربین های حرارتی با 
سرعت زیاد این خطر را شناسایی می کند و به مرکز اطلاع می دهد، افزود: در ایام نوروز این 

دوربین ها جان یک خانواده پنج نفری را نجات داد.
 مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم خاطرنشان کرد: در حوزه 
معاونت آموزش و پیشگیری، 21 دوره آموزشی برگزار کردیم که توان علمی بالایی برای 
همکاران آتش نشانی قم ایجاد کرد.  زندیه تأکید کرد: تنها سایت معتبر آموزش آتش نشانی 
برای  و  آموزش دیدند  آنجا  ما یک دوره در  تهران است که همکاران  در خاورمیانه در 
نخستین بار بود که این آموزش در قم اتفاق می افتاد، همچنین با یک شرکت تخصصی 

قرارداد بستیم تا راننده ها نیز آموزش های تخصصی را ببینند.
 به گفته وی، در رابطه با آموزش دانش آموزان، سازمان آتش نشانی قم سال گذشته در 
560 مدرسه دوره های آموزشی را برگزار کرد و نتیجه این بود که با فرهنگ سازی صورت 

گرفته، در چهارشنبه سوری شاهد کمترین حوادث بودیم.
 مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم عنوان کرد: سال گذشته 
تجهیزات لازم ازجمله خودروهای پیشرفته را تهیه کنیم و برای سال 1403 نیز مسئله 

تأمین نیرو و خودروی بالابر در اولویت سازمان قرار دارد.

مدیرعامل سازمان سیما، منظر شهرداری قم خبر داد:

اختصاص بودجه هزار میلیارد تومانی
 به سازمان سیما و منظر شهری 

مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم گفت: هزار میلیارد 
تومان بودجه برای سال 1403 در حوزه سیما، منظر و فضای سبز شهری تعریف شده 

است.
پیام جوادیان در گفت وگویی با اشاره به پیش بینی پروژه های متعدد در حوزه سیما و 
منظر و فضای سبز شهر قم اظهار کرد: در سال 1403 بهره برداری از شهربازی قدیمی 
قم یعنی شهربازی بوستان فدک را خواهیم داشت که با وجود محدودیت های مختلف 
به ثمر رسید.  وی تعیین اهداف متعدد برای اجرای پروژه های شهری را مورد توجه قرار 
داد و افزود: باغ گیاه شناسی شهر قم که یک طرح علمی و تفریحی است در سال جاری 
در اختیار شهروندان قرار می گیرد.   مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری 
شهرداری قم با تأکید بر اینکه پروژه های تفریحی مثل باغ گیاهان دارویی و دم نوش خانه 
بزرگ شهر قم در بوستان علوی در حال تکمیل است، خاطرنشان کرد: این دم نوش خانه 
در محیطی مانند یک دهکده قدیمی بازسازی شده است و مردم می توانند با مراجعه به 
این مکان با گیاهان دارویی آشنا شده و از دم نوش ها یا غذاهای این گیاهان استفاده کنند.  
جوادیان با بیان اینکه بودجه سازمان سیما، منظر و فضای سبز برای سال جدید حدود 
هزار میلیارد تومان است، گفت: تکمیل فازهای بعدی بوستان هزار هکتاری و اجرای پروژه 
زیپ لاین یا پل معلق بوستان هزار هکتاری ازجمله پروژه هایی است که در سال 1403 در 
دستور کار قرار دارد.   وی با اشاره به نورپردازی میادین اصلی شهر قم ازجمله میدان جهاد 
و میدان آزادگان افزود: از اقدامات شاخص در سال 1403 که از سال 1402 آغازشده، 

ساماندهی ورودی های شهر قم است.
 

مدیر منطقه یک شهرداری قم عنوان کرد؛

آغاز پروژه جمع آوری آب های سطحی 
بلوار فردوسی  

مدیر منطقه یک شهرداری قم با اشاره به پیش بینی بودجه 240 میلیارد ریالی برای 
توسعه و نگهداری معابر و آب های سطحی، اصلاح و بهسازی انهار کشاورزی سطح 

منطقه، از آغاز پروژه حفاری و لوله گذاری بلوار فردوسی خبر داد.
محمدحسین علی اکبری با اشاره به برنامه ریزی منطقه یک برای جمع آوری و دفع 
آب های سطحی اظهار داشت: اعتبار 240 میلیارد ریالی در بخش توسعه و نگهداری 
معابر و آب های سطحی، اصلاح و بهسازی انهار کشاورزی سطح منطقه در سال جاری 

در نظر گرفته شده است.
به گفته مدیر منطقه یک شهرداری قم، این بودجه بر اساس برنامه زمان بندی بودجه 
مصوب در دستور کار معاونت اجرایی منطقه قرار گرفته است و پروژه های مختلفی در این 

راستا در سطح منطقه تعریف شده است.
وی آغاز پروژه لوله گذاری بلوار فردوسی را یکی از این پروژه ها دانست، ابراز کرد: احداث 
این خط لوله به طول 600 متر با هدف جمع آوری آب های سطحی در شهرک ولایت 
اجرایی شده است. علی اکبری خاطرنشان کرد: همچنین با اتصال این خط به خطوط 
لوله در منطقه 4  کمک به انتقال آب های سطحی منطقه یزدان شهر می شود و با هدف 
عدم هدر رفت و استفاده بهینه از این نعمت گران بها انتقال آن به زمین های کشاورزی 

حاشیه کمربندی امام علی )ع ( میسر شده است .

همزمان با نخستین روز از هفته سلامت ؛

زنگ سلامت در قم نواخته شد
همزمان با نخستین روز از هفته سلامت، زنگ سلامت در استان قم به صدا در آمد.

براساس این گزارش ، این آیین با حضور دکتر ذاکریان فرماندار قم، دکتر مصری رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی قم، دکتر رحیمی مدیرکل آموزش و پرورش استان و جمعی از 

دانش آموزان و خانواده آنها در مدرسه امام محمدباقر)ع( پردیسان قم نواخته شد.
دکتر رحیمی مدیر کل آموزش و پرورش استان قم در این مراسم گفت: بهداشت و 
سلامت در آموزه های دینی امر مورد تاکید است و باید همواره انسان ها به سلامت جسم 

و روان توجه داشته باشند.
وی ضمن تبریک به مناسبت فرارسیدن هفته سلامت بر توسعه سلامت تاکید کرد.

آموزش و پرورش اعلام کرده دانش آموزان می توانند با استفاده از قانون تک ماده 
در 4 درس نمره قبولی بگیرند، تصمیمی که حالا سبب ساز انتقاد به ضعف اموزش 

در مدارس و افت تحصیلی دانش آموزان شده است.
دانش آموزان می توانند برای 4 درس از قانون »تک ماده« استفاده کنند و قبول 
شوند، این را معاون متوسطه وزیر آموزش و پرورش گفته است. از این پس برای 
فارغ التحصیلی دانش آموزان، چنانچه آخرین نمره دانش آموزی در 4 عنوان درس 
»نهایی« )از مجموع دروس دوره دوم متوسطه( حداقل 7 و معدل کل آن نیز بیش 
از 10 باشد )حدنصاب قبولی را در 4 عنوان درسی نهایی کسب نکرده باشد( 

می تواند با استفاده از تبصره و یا همان »تک ماده« فارغ التحصیل شود.
به گفته محمدمهدی کاظمی، این مصوبه جدید از سال تحصیلی 1403-
1402 اجرا می شود و دانش آموزان، در امتحانات خرداد ماه از مزایای این مصوبه 
بهره مند می شوند. بنابراین پایه دوازدهمی ها و دانش آموزان دوره دوم متوسطه 
بزرگسالان، از راه دور و داوطلب آزاد، می توانند از سال تحصیلی فعلی از این تبصره 

استفاده کنند.
البته تصمیم اخیر آموزش و پرورش با واکنش هایی در فضای مجازی همراه شده 
است، یک کاربر در شبکه اجتماعی ایکس نوشته که: »در امتحانات نهایی دوره 
متوسطه دانش آموزان در 4 درس می توانند تک ماده کنند! زمان ما فقط یک درس 

را می شد تک ماده کرد، هر روز بیسوادتر از قبل!«
کاربر دیگری هم در شبکه اجتماعی ایکس نوشته که : »اون موقع ها تک ماده 
یعنی بزرگ ترین گناه، برای همین ما بالاخره درس ها را هرجور شده می خوندیم؛ 

الان دارن بی سواد می کنن همه رو«
فرد دیگری هم دراین باره نوشته: »دانش آموزان نسبت به 15 سال پیش بسیار 
ضعیف هستن، اینکه یک دانش آموز دهمی نتواند تقسیم دو تا کسر را بدست 
بیاورد اصلا طبیعی نیست. اینکه نتواند مسئله را درست بخواند اصلا طبیعی 
نیست، فهم مسئله را باید دوم دبستان یاد بگیرن و آن مدل تقسیم را سال چهارم 

دبستان.«
رنگ بندی معدل دانش آموزان در وضعیت قرمز

از مدت ها قبل  این تصمیم آموزش و پرورش درحالی گرفته شده است که 
انتقادهایی درباره افت تحصیلی دانش آموزان متوجه این وزارتخانه شده بود و حالا 
برخی معتقدند تصمیم هایی از این قبیل نه برای کمک به دانش آموزان بلکه برای 

پوشاندن ضعف آموزش در مدرسه ها است.
افت  دهنده  نشان  گذشته  سال  خرداد  قبولی های  معدل  میانگین  انتشار 
کشوری  میانگین  آمده  گزارش ها  در  آن طورکه  است.  دانش آموزان  تحصیل 
نمرات دانش آموزان در امتحانات نهایی خرداد 1402 بدین شرح است: رشته 
تجربی)11.23(، رشته ریاضی )10.7۹(، رشته انسانی )8.75(، رشته معارف 
)10.56(، معدل هایی که براساس آمارها نسبت  به سال های گذشت افت کرده اند، 
جدول زیر نشان دهنده سیر نزولی معدل دانش آموزان در چند سال گذشته است.

مسائل اقتصادی آسیب جدی به آموزش زده است
همان طورکه از جدول مشخص است میانگین معدل دانش آموزان سال 13۹8 
در رشته علوم تجربی، 13.77 بود که در سال 1402 به 11.23 رسیده است. در 

رشته علوم ریاضی، میانگین معدل دانش آموزان سال 13۹8، 13.28 و در سال 
1402، 10.7۹ است. در رشته علوم انسانی، میانگین معدل دانش آموزان سال 
13۹8، 10.76 بود که در سال 1402 به 8.75 رسید. در رشته علوم و معارف 
سال  در  که  بود  سال 13۹8، 12.88  دانش آموزان  معدل  میانگین  اسلامی، 
1402 به 10.56 رسیده است. تصویر زیر وضعیت معدل در استان های مختلف را 
نشان می دهد، همان طورکه از رنگ بندی ها معلوم است جز چند استان وضعیت 
تحصیلی دانش آموزان در سایر استان ها قرمز و نارنجی است، یعنی میانگین معدل 
دانش آموزان 10 و کمتر از 10 است، رنگ بندی ای که معنای دیگری هم دارد، 
مثلًا رضا امیدی، جامعه شناس، در کانال تلگرامی خود درباره آن نوشت: »نقشه 

وضعیت معدل استان ها تا حد زیادی منطبق با نقشه فقر کشور است.«
تحصیلی  افت  درباره  آموزش  کارشناس  نیک نژاد،  محمدرضا  هم  قبل تر 
دانش آموزان به خبرآنلاین گفته بود: »مسائل اقتصادی آسیب جدی به آموزش 
زده است. ما به عنوان شهروند عادی این فشار اقتصادی را حس می کنیم. به 
زبان ساده وقتی شکم بچه ی آدم گرسنه است دیگر آدم به فکر آموزش و تحصیل 

نیست.«
افت  به  یادداشت  در  قبل  مدتی  اجتماعی،  سیاسی  فعال  عبدی،  عباس 
تحصیلی دانش آموزان واکنش نشان داد و نوشت: »این کاهش شدید معدل 
ناشی از سخت تر شدن سوال ها نیست، زیرا همین مطالعه نشان می دهد که 
فقط 11درصد سوال ها سخت بوده اند و 25 درصد آسان و بقیه متوسط بوده اند، 
پس حتما ناشی از کاهش سطح آموزشی آنان است. در مجموع می توان کارنامه 
دولت کنونی را در مساله آموزش و پرورش نیز از این طریق که نتیجه نهایی هر نوع 
سیاست و اجرایی است مشاهده کرد، خیلی است که از این پایین تر هم بتوان 

رفت.«
درهمین باره محمدتقی فلاحی، کارشناس آموزش به خبرآنلاین گفته بود که: 
»افت تحصیلی دانش آموزان اتفاق جدیدی نیست و سال ها در آموزش وپرورش 
وجود داشته است، این مسئله دلایل زیادی دارد، اما بخش زیادی از آن در خود 
مدرسه است، مثل این که دانش آموزان ما بی انگیزه هستند، علاوه بر این معلم ها 
هم بی انگیزه هستند، وقتی یک معلم نارضایتی داشته باشد تسلط کامل خود را 
موقع آموزش به دانش آموزان از دست می دهد. با نگاهی که جامعه به موفقیت 
دارد، این سوال در ذهن دانش آموز ایجاد می شود که آیا تحصیل کردن واقعاً او را 
به موفقیت می رساند؟ نتایج کنکور را بررسی کنید معلوم می شود دانش آموزان از 
کدام مدارس وارد دانشگاه ها می شوند، لذا تحصیل برای کسب موفقیت در آینده 
برای یک قشر خاص شده که شاید از نظر مالی هم چندان به آن نیازی نداشته 
باشند و فقط برای کسب وجهه اجتماعی به دنبال تحصیل هستند، لذا انگیزه 

دانش آموز برای درس خواندن کم شده است.«
سید حسن موسوی چلک، رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران هم دراین باره 
به خبرآنلاین گفته که: »امروز درس و تحصیل اولویت دانش آموزان نیست، میان 
دانش آموزان دیگر انگیزه ای وجود ندارد، از خودشان سوال می پرسند چرا درس 
بخوانیم، مادر و پدر ما که درس خواندند آخرش چه شد؟ بنابراین فکر می کنند اگر 

فقط ناخن بکارند درآمد بیشتری دارند.

در  اثری  وقتی  می گوید:  کلانتری  محمدمهدی 
میراث  می شود  تخریب  شهر  یک  تاریخی  بافت 
فرهنگی در وهله اول بررسی می کند که این اثر ثبتی 
است یا خیر؟ و در صورت نبودن اثر در فهرست آثار 
ثبتی تخریب آن را اشکال نمی داند و واکنش نشان 
نمی دهد این درحالی است که میراث فرهنگی نباید 
نگاه تک بنایی به بافت های تاریخی کشور داشته 

باشد. چراکه این نگاه، حفاظتی نیست.
بافت های تاریخی ایران همچون فرش دستبافت 
ایرانی از زیبایی و اصالت برخوردارند. اما سالهاست که 
سوداگران و سودجویان شهری، وحدت و یکپارچگی 
بافت های تاریخی ایران را از بین برده اند و از یک بافت 
منسجم، سالم و دست نخورده صرفا یک لکه و رد 

تاریخی به جا گذاشته اند. 
و  دانشگاه  مدرس  کلانتری«  »محمدمهدی 
پژوهشگر دکتری مرمت بناهای و بافتهای تاریخی که 
از سال 13۹7 پویش نجات بافت های تاریخی ایران را 
به راه انداخته است، به ایلنا می گوید: درحال حاضر 
بافت های تاریخی کشور وضعیت مناسبی ندارند. در 
شرایطی که هستیم که حفظ بافت تاریخی با حفظ 
یکپارچگی آن برای مسئولان و مدیران شهری معنایی 
ندارد. متاسفانه این اتفاق در شرایطی رخ می دهد که 
میراث فرهنگی نیز آنطور که باید از تمامیت بافت های 
تاریخی دفاع نمی کند. چنانچه وقتی اثری در بافت 
تاریخی یک شهر تخریب می شود میراث فرهنگی در 
وهله اول بررسی می کند که این اثر ثبتی است یا خیر؟ 
و در صورت نبودن اثر در فهرست آثار ثبتی تخریب 
آن را اشکال نمی داند و واکنش نشان نمی دهد این 
درحالی است که میراث فرهنگی نباید نگاه تک بنایی 
به بافت های تاریخی کشور داشته باشد. چراکه این 

نگاه، حفاظتی نیست. 
بافت های تاریخی شبیه

 فرش دستبافت ایرانی هستند
دبیر پویش نجات های بافت تاریخی کشور، اصالت 
بافت های تاریخی کشور را همانند فرش دستبافت 
ایرانی می داند. به گفته او، بافت های تاریخی فراتر 
کوچه ها،  شریان ها،  شامل  که  هستند  بنا  یک  از 
ارتباطی می شود درست مثل  ساباط ها و گذرهای 

فرش ایرانی! 
او می گوید: شما نمی توانید شمسه فرش ایرانی را 
به عنوان مهمترین قسمت فرش ببرید و در قاب قرار 

دهید و راجع به فرش ایرانی صحبت کنید و بگویید 
این قسمت از فرش من مهم است. در بافت تاریخی 
یکسری بناهای شاخص وجود دارد که همان شمسه 
قالی هستند اما یکسری حاشیه و زمینه و نقوش 
اسلیمی هم وجود دارند که جزو فرش ایرانی محسوب 
می شوند و حذف شدنی نیستند. بناهایی که ارزش 
کمتری نسبت به دیگر بناهای شاخص دارد دقیقا 
همین ویژگی را دارند و جزو ارزشهای بافت به شمار 

می روند. 
آنطور که کلانتری معتقد است همانقدر که تمامیت 
یک فرش دستبافت مهم است، وحدت و یکپارچگی 
بافت های تاریخی هم نباید از بین برود. این نگاه که 
باید شاخص ها حفظ شود و مابقی از بین برود نگاهی 
که کاملا با ارزش های میراث فرهنگی و حفاظت از 

بافت های تاریخی کشور منافات دارد. 
درحال حاضر با مقایسه تصاویر هوایی سال 1335 
خواهید دید که بسیاری از بافت های تاریخی کشور 
تا چه حد از بین رفته است. این درحالی است که 
شورای  در  سال 13۹4  در  که  شهر  محدوده 168 
عالی معماری و شهرسازی به تصویب رسید نیز مورد 
توجه مسئولان و مدیران شهری نیست و همچنان 

شاهد ساخت و سازهای گسترده شهری هستیم. 
به مصوبه حفظ محدوده 168  اشاره  با  کلانتری 
شهر و ساخت و سازهای مغایر با این مصوبه می گوید: 
عالی  شورای  سوی  از  مصوبه ای   13۹4 سال  در 
معماری و شهرسازی کشور تصویب شد که بر اساس 
آن هر گونه توسعه بزرگ مقیاس، ایجاد معبر و گذر در 
محدوده تاریخی 168 شهر مغایر قانون اعلام شد اما 
با این وجود همچنان شاهد مداخلات بزرگ مقیاس 
هستیم  تاریخی  بافت های  در  پلاک ها  تجمیع  و 
به طوری که در بافت های تاریخی مجتمع های تجاری 
ساخته می شود بدون آنکه شورای عالی معماری و 

شهرسازی مطلع شود. 
شتاب تخریب ها بعد از ابلاغ مصوبه

 شورای عالی شهرسازی! 
تفاهم  با  شهر   168 از  حفاظت  مصوبه  اینکه  با 
نامه ای که میان معاونت میراث فرهنگی و معاونت 
طرح های  از  یکی  و  شد  منعقد  شهرسازی  و  راه 
بازدارنده تخریب بافت های تاریخی کشور به شمار 
می رفت اما همچنان شاهد تخریب های بی امان در 
محدوده همین 168 هستیم. کلانتری یکی از دلایل 

تخریب ها راعدم نظارت شورای عالی شهرسازی بر 
طرح مصوب خود می داند. 

او همچنین سکوت وزارت میراث فرهنگی را نوعی 
می داند.  صورت گرفته  تخریب های  در  مشارکت 
با  اصفهان  در  بخشداری  گذر  موافقت  به طوری که 
عرض 16 متر با امضای مدیریت وقت میراث فرهنگی 
صورت گرفت و گذر آقانجفی هم با امضا و موافقت 

معاون وقت میراث فرهنگی اصفهان انجام شد. 
کلانتری می گوید: در بسیاری از شهرهای تاریخی 
و  اگر کارشناسان  و  انجام است  تخریب ها در حال 
دلسوزان میراث فرهنگی متوجه بشوند شورای عالی 
می کنند  مطلع  به سرعت  را  شهرسازی  و  معماری 
در غیراینصورت این وظیفه ادارات راه و شهرسازی 
استانها است تا در کمیسیون های ماده 5 بدون در 
نظر گرفتن مصوبه 168 شهر هیچ طرحی را مصوب 
نکنند. چرا که درصورت احداث پروژه های جدید نظم 

و یکپارچگی بافت های تاریخی از بین می رود. 
ابلاغ دیرهنگام طرح ها و مصوبات به شورای 

عالی معماری و شهرسازی
دبیر پویش نجات بافت های تاریخی کشور اما یکی از 
دلایل تخریب ها را ابلاغ دیرهنگام طرح ها و مصوبات 

در شورای عالی معماری و شهرسازی می داند. 
او می گوید: بسیاری از طرح ها مصوبه کمیسیون 
ماده 5 را می گذرانند و بعد از گذشت چندین ماه به 
شورای عالی معماری و شهرسازی ارسال می شود 
درصورتی که باید بدون فاصله ارسال شود تا درصورت 
مغایرت مانع از فعالیت شود. اما متاسفانه در استان ها 
همان زمان طرح ها اجرایی می شوند. به عنوان مثال 
در بافت تاریخی شیراز کمیسیون ماده پنج در تاریخ 
25 اردیبهشت 1401 مصوب شد ولی آبان 1401 
به شورای عالی معماری و شهرسازی ارسال شد و در 
خرداد همان سال شروع به خریداری املاک کردند. 
با اینکه شورای عالی معماری و شهرسازی مخالفت 
کرد اما از آنجا که از رئیس جمهوری و هیات وزیران 

تفویض اختیار داشتند طرح اجرایی شد. 
اتفاقی که در گذر آقا نجفی رخ داد. طرح در سال 
۹4 تصویب شد بلافاصله شروع به تخریب و خریداری 
املاک کردند و سال ۹7 بعد از گذشت سه سال پس 
اندازی  راه  تاریخی  بافت های  نجات  پویش  آنکه  از 
شد وزارت میراث فرهنگی و شورای عالی معماری و 

شهرسازی متوجه چنین طرحی شدند.

در گفتگو با مرمتگر بناهای و بافتهای تاریخی مطرح شد؛

بافت های تاریخی کشور همچنان در چنگال سوداگران

تصمیم جدید برای دانش آموزان:

»تک ماده« برای ۴ درس؛ کمک به دانش آموز یا پوشاندن ضعف آموزش ؟
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عضو اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد

روند نزولی بازار ارز ادامه دارد

عضو اتاق بازرگانی ایران با پیش بینی شرایط بازار با توجه به اتفاقات احتمالی 
در منطقه گفت: تاکنون که با مداخله و نظارت سیاستگذار، قیمت ارز کنترل 
شده و چه بسا با ادامه یافتن آرامش کنونی می توان به کاهش قیمت دلار و 

رسیدن به کانال های پائین تر هم امیدوار بود.
امیر شهریاری، در خصوص تنش های سیاسی اخیر در منطقه و تاثیر آن بر بازار 
ارز  گفت: در حالی که بسیاری از کارشناسان داخلی و بین المللی بر این باور 
بودند که تنش های اخیر در منطقه می تواند تاثیر بسیار منفی و افزایشی بر بازار 
ارز داشته باشد، این چنین نشد و نمایش مقتدرانه نظامی ایران در »وعده صادق« 
تاثیر آنچنانی بر افزایش نرخ ارز نداشت. ضمن اینکه بر خلاف فضاسازی ها و 

پیش بینی  برخی از کارشناسان شاهد روند نزولی قیمت ها نیز بودیم.
وی ادامه داد: قبل از عملیات مقتدرانه نظامی »وعده صادق« نیز پیش بینی 
افزایش قیمت در بازار وجود داشت، اما فرایند کنترل و مدیریت بازار ارز به نحوی 
از سوی بانک مرکزی صورت گرفت که افزایش قیمت به صورت مقطعی و زودگذر 

خود را در بازار نشان داد و بلافاصله فروکش کرد.
این فعال اقتصادی، مدیریت مطلوب بازار ارز را نتیجه مداخله و نظارت دقیق 
بازارساز دانست و گفت: بر خلاف اینکه بسیاری از منتقدان بر این باور بودند 
که اقدام اخیر ایران که در دفاع از حرمت و حریم کشور صورت گرفت، می تواند 
باعث افزایش افسارگسیخته قیمت دلار شود، اما قیمت ها به خوبی کنترل شد و 
ما شاهد افزایش بیش از حد قیمت ها نبودیم. چه بسا در روزهای اخیر هم شاهد 

سیر نزولی قیمت ارز بازار هستیم که امیدوارم این روند ادامه یابد.
شهریاری با پیش بینی شرایط بازار با توجه به اتفاقات احتمالی در منطقه ادامه 
داد: تاکنون که با مداخله و نظارت سیاستگذار، قیمت ارز کنترل شده و چه بسا 
با ادامه یافتن آرامش کنونی می توان به کاهش قیمت دلار و رسیدن به کانال های 
پائین تر هم امیدوار بود. البته این وضعیت، مشروط بر تداوم آرامش در منطقه 

است که بنظر میرسد این آرامش همچنان ادامه پیدا کند.
عضو اتاق بازرگانی ایران با تاکید بر اینکه نوسانات ارزی حاصله از تنش های 
در  می دهد  نشان  تجربه  افزود:  است،  هیجانی  و  موقتی  بسیار  سیاسی، 
تنش های سیاسی، روند نوسانات ارزی و افزایش قیمت ها بسیار ناپایدار و موقتی 
است، چراکه ایجاد این نوسانات به هیچ عنوان توجیه علمی و اقتصادی ندارد. 
در نتیجه معتقدم با تداوم آرامش و ثبات بازار در روزهای آتی می توان امیدوار بود 
که دلار بیش از آنچه پیش بینی می شد با روند کاهشی همراه شود. خوشبختانه 
بانک مرکزی هم از منابع ارزی کافی برخوردار بوده و از سوی دیگر از ابتدای سال 

جدید تاکنون هم تقاضای آنچنانی در بازار وجود نداشته است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

ایران به مرز خودکفایی گندم می رسد

معاون امور زراعت وزارت جهادکشاورزی ابراز امیدواری کرد با ادامه روند افزایش 
تولید، ایران به مرز خودکفایی گندم برسد.

علیرضا مهاجر به مناسبت نامگذاری روز 31 فروردین به عنوان روز گندم و 
نان درباره روند کشت و تولید این محصول اظهار کرد: سطح زیر کشت اراضی 
آبی گندم در سال زراعی جاری نزدیک به دو میلیون هکتار و اراضی دیم حدود 
چهار میلیون هکتار است و ما در اراضی دیم طرح جهش تولید را نیز با مشارکت 
ستاد اجرایی فرمان امام )ره(، مردم، کارشناسان و محققان در سراسر کشور برای 

محصولات اساسی همچون گندم در حال اجرا داریم.
وی با بیان اینکه خرید تضمینی گندم روند افزایشی را در دو سال اخیر طی 
کرده است، تصریح کرد: در سال 1400 خرید تضمینی گندم چهار میلیون 
و 500 هزار تن بود، اما در سال 1401 این عدد به 7.5 میلیون تن و در سال 

1402 به 10.4 میلیون تن رسید.
بنا بر اعلام وزرات جهاد کشاورزی، مهاجر افزود: لازمه خودکفایی گندم این 
است که کشاورزان به ویژه در مناطق گرم و معتدل مانند خوزستان و ایلام، 
مازندران، گیلان و خراسان شمالی مراقب اراضی خود باشند و با توجه به افزایش 

بارندگی و درجه حرارت، به موقع با آفات و بیماری ها مبارزه کنند.
به گفته وی، در ابتدای دولت سیزدهم برنامه ای را تدوین کردیم که بتوانیم 

تولید گندم را در هر سال افزایش دهیم.

بانک جهانی:

 فقر مطلق در ایران کاهش یافت
آمارهای بانک جهانی از کاهش 37درصدی فقر مطلق در ایران طی سال های 
2021 و 2022 حکایت دارد و نشان می دهد 0.5درصد کل جمعیت ایران در 

این وضعیت به سر می برند.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، جدیدترین آمار منتشرشده از سوی بانک جهانی 
نشان می دهد فقر مطلق در ایران طی 2 سال  گذشته کاهش قابل ملاحظه ای 

داشته است.
این نهاد بین المللی فقر مطلق را بر پایه درآمد روزانه 2.15 دلار برای هر نفر 
)بر اساس شاخص برابری قدرت خرید به قیمت ثابت سال 2017( تعریف کرده 
است و این رقم حداقل مبلغی است که یک نفر برای تأمین نیازهای ضروری 

زندگی خود به آن نیاز دارد.
بر این اساس در آغاز فعالیت دولت سیزدهم نسبت جمعیت دارای فقر مطلق 
به کل جمعیت در ایران 0.8 درصد بوده است اما این رقم در سال 2021 به 0.7 

درصد و در سال 2022 به 0.5 درصد کاهش یافته است.
بدین ترتیب فقر مطلق در ایران طی دو سال متوالی کاهشی بوده و نسبت 
جمعیت دارای فقر مطلق به کل جمعیت طی این مدت مجموعاً 37 درصد کمتر 

از سال 2020 یعنی سال آخر فعالیت دولت قبل بوده است.
کاهش فقر مطلق در ایران به کمترین رقم طی 5 سال

نرخ 0.5درصدی فقر مطلق در ایران کمترین نرخ ثبت شده برای این شاخص 
طی 5 سال گذشته بوده است. در سال 2017 نسبت جمعیت دارای فقر مطلق 
در ایران به کل جمعیت 0.3 درصد بوده که این رقم تا سال 2020 روندی 

کمابیش صعودی را طی کرده و در این سال به 0.8 درصد رسیده بود.

صف طویل تعمیر خودروهای مردم

 بی کیفیت ترین قطعات چینی به ایران می آیند؟

پس از صنعت خودرو، پوشاک و لوازم خانگی، حال نوبت به صنعت قطعه سازی 
از  انبوهی  با  بازار قطعه کشور  و  بیاید  به تصاحب چینی ها در  تا  رسیده است 

بی کیفیت ترین قطعات چینی اشباع شود.
 »در یک ماه گذشته بیش از 3 مرتبه به تعمیرگاه  رفتم؛ از تعمیرگاهی در شمال 
کشور گرفته تا استان البرز و تهران و امروز برای چهارمین بار قطعه نو از کار افتاد و 
کار من دوباره به تعمیرگاه کشیده شد. از همه جالب تر اما صحبت های مکانیک 
خطاب به من بود که گفت:" آقا به خدا ما خودمان هم نمی دانیم قطعه ای که 

استفاده می کنیم، چی هست و از کجا آمده."«
آنچه در بالا خواندید، صحبت های یکی از مصرف کنندگان ایرانی خودرو بود 
که برای چهارمین بار در یک ماه گذشته به تعمیرگاه مراجعه کرده بود؛ به گفته 
تعمیرکاران، کیفیت پایین قطعات خودرو و خرابی های بی شمار، مصرف کننده 
ایرانی را کلافه کرده است و مردم و تعمیرکاران خودرو را به جان یکدیگر انداخته  
است. واردات بی حساب و کتاب قطعات خودروی غیراصل به کشور، کیفیت 
پایین قطعات خودرویی که در داخل تولید می شوند و نبود ناظری دقیق برای 
سر و سامان دادن به بازار، منجر به آشفتگی بازار قطعات خودرو شده است و 
مصرف کننده ایرانی را به دردسر انداخته است.در عین حال باید توجه داشت 
در برخی موارد فروش قطعات دست دوم به جای قطعات نو، خطر بزرگی را پیش 
روی دارندگان خودرو قرار داده است و همین مساله سبب شده بسیاری نسبت به 

ایمنی خودروها هشدار دهند. با این حال در اینجا موضوع اصلی واردات قطعات 
بی کیفیتی است که با نرخ بالا به مشتری عرضه می شود اما کیفیت لازم را برای 

مصرف کننده ندارد.
علیرضا نیک آیین، رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودرو، به خبرآنلاین گفت:» بدون 
هیچ نظارتی هر شخصی از خارج از کشور قطعه وارد کشور می کند؛ برچسب 
قطعات غیراصلی که وارد کشور می کنند را تغییر می دهند تا بتوانند مصرف کننده 
را فریب بدهند. از طرف دیگر بسته بندی قطعات را تغییر می دهند تا مصرف کننده 
نتواند اصل و یا غیراصل بودن محصول را تشخیص دهد. به عبارت دیگر جو را به 
جای گندم به مردم می فروشند. بازار قطعات خودرو در حال حاضر حساب و کتابی 
ندارد و هر شخصی هر قطعه ای که بخواهد وارد می کند و به دست مصرف کننده 
می دهد. تهیه قطعات اصلی در حال حاضر در بازار سخت شده است. قطعاتی 
اصل در بازار هستند اما به قدری تعداد قطعات غیراصل در بازار زیاد شده اند که 

پیدا کردن قطعات اصل سخت شده است.«
نیک آیین در ادامه با اشاره به این موضوع که تقاضا برای تعمیرات خودرو افزایش 
پیدا کرده است؛ گفت:» گفته می شود که فرسودگی خودروها ممکن است عاملی 
تعیین کننده برای خرابی مداوم خودروها باشد اما باید گفت که حتی اگر خودرویی 
50 سال کار کرده باشد، درصورتی که قطعات اصل بر روی آن کار شود، خودرو 

دوباره زنده می شود.«

در سال های گذشته، قیمت گذاری دستوری، نه تنها منجر به سرو و سامان 
گرفتن بازار خودرو، کوتاه شدن دست دلالان از این بازار و کاهش شکاف قیمتی 
کارخانه و بازار خودرو نشده است، بلکه ضرر و زیان سنگینی به خودروسازان و 
صنایع وابسته به آن ها از جمله صنعت خودروسازی تحمیل کرده  است؛ طبق 
قطعه سازان  انجمن  سخنگوی  گفته  بنابر  و  شده  منتشر  گزارش های  آخرین 
مجموع بدهی و زیان خودروسازان به 450 هزار میلیارد تومان رسیده است؛ 50 
هزار میلیارد تومان از این مقدار را بدهی به قطعه سازان تشکیل می دهد؛ عاملی 
که منجر به کمبود نقدینگی قطعه سازان و عقب افتادگی روند توسعه ای آن ها و در 

نتیجه افت کیفیت قطعات شده است.
ساسان قربانی، کارشناس صنعت خودرو، در خصوص واردات بی رویه قطعات 
خودرو به کشور، به خبرآنلاین گفت:» اگر صنعت خودروسازی کشوری بخواهد 
موفق شود باید از قطعات تولید داخل استفاده کند، مگر اینکه فناوری تولید 
در  دولتی  باشد. وظیفه مسئولان  نداشته   آن کشور وجود  در  قطعه ای خاص 
سیستم های نظارتی است که بر واردات قطعات خودرو به کشور نظارت کنند که 
در حال حاضر این نظارت به درستی انجام نمی شود و بیش از آنکه واردکنندگان 
و  است  ذره بین  زیر  داخلی  تولیدکنندگان  کار  روند  باشند،  جوابگو  قطعات 
بیشترین فشار بر روی تولیدکنندگان داخلی است و این شکل از نظارت صنعت 

خودروسازی، قطعه سازی و مردم را متضرر می کند.«
او در ادامه گفت:» خیلی از مردم و تعمیرکاران اطلاعی از منشاء قطعه ندارند 
و ممکن است آن قطعه را استفاده کنند و وقتی کار از کار گذشت، متوجه شوند 
که قطعه اصل نبوده است. از طرفی خیلی از قطعات غیراصل با قیمت پایین وارد 
بازار می شوند که توجه مصرف کنندگان را نیز به خود جلب می کند، اما باید در 
نظر داشت که هیج ارزونی بی دلیل نیست و قطعه ای که با قیمت پایین به فروش 
می رسد، قطعا از نظر کیفی در درجه پایینی قرار دارد. باید گفت که واردات گسترده 

قطعات غیر اصل، نه به نفع صنعت و نه به نفع مردم و نه به صلاح کشور است.«
بازار، دست  به  واردات گسترده قطعات غیراصل  با  ادامه گفت:»  در  قربانی 
قطعه سازان داخلی از بازار کوتاه شده است. باید این موضوع را در نظر داشت که در 
چین قطعات خودرو در سطوح کیفی متفاوتی تولید می شوند؛ واردکنندگان ایرانی 
اما قطعات بی کیفیت را برای واردات به کشور انتخاب می کنند و می توان گفت 
قطعه ای که به کشور وارد می شود، بی کیفیت ترین قطعه چینی است که منافع 

مردم را در خطر می اندازد.«
این کارشناس صنعت خودرو گفت:» شما هر سمت را نگاه می کنید، از بازار 
قطعات خودرو گرفته تا بازار لوازم خانگی، پوشاک و خودرو در انحصار چین است. 
در صنعت خودرو شاهد هجوم بی سابقه انواع خودروهای چینی به بازار هستیم 
اما از آنجا که هر مدل از خودروی چینی در تیراژ محدود به کشور وارد می شود، 
برای قطعه ساز ایرانی، ساخت قطعات صرفه اقتصادی ندارد و در نتیجه قطعات 
خودروهای چینی نیز از چین وارد می شوند و در آخر در کارخانه قطعه ساز ایرانی 

بسته می شود و بحث حمایت از تولید داخلی مغفول می ماند.«
در آخر باید گفت، نبود ناظری دقیق برای نظارت بر بازار قطعه در کشور و اجرای 
سیاست های اشتباه و آسیب زننده به صنعت خودرو و صنایع وابسته نه تنها حیات 
صنایع را به خطر انداخته است بلکه سبد هزینه ای مصرف کننده ایرانی را در 

شرایط اقتصادی بغرنج فعلی کشور، سنگین تر کرده است.

رییس سازمان هواپیمایی کشوری با بیان اینکه خرید و فروش هواپیماهای 
جت7 نفره برای عموم آزاد است، گفت: در حال حاضر هم بسیاری از مردم 
از این فضا استفاده می کنند و تاجرها، برخی از مسئولان، تیم های ورزشی و 

تیم های اقتصادی از متقاضیان جت های خصوصی هستند.
محمد محمدی بخش درباره فعالیت هواپیماهای فوق سبک در ایران اظهار 
داشت: در حال حاضر 250 فروند هواپیمای فوق سبک در ایران فعالیت دارند 
که البته از این هواپیماها برای مسیر سفر استفاده نمی کنند بلکه اغلب برای 

پروازهای تفریحی و آموزشی کاربرد دارند.
وی ادامه داد:  با توجه به محدودیت هایی پروازی امکان پرواز این هواپیماها غیر 
از پروازهای آموزشی و تفریحی تعریف شده وجود ندارد، هرچند این وسیله برای 
پروزاها )در قالب سفر( در مسافت های تعریف شده توانمند هستند اما در حال 

حاضر اجازه این ماموریت را به این هواپیماهای کوچک نمی هیم.
رییس سازمان هواپیمایی کشوری با بیان اینکه مالک هواپیماهای فوق  سبک 
می تواند افراد حقیقی باشد اما بهره بردار حتما باید حقوقی باشد، گفت: البته 

به این هواپیماها اجازه فعالیت به عنوان حمل و نقل عمومی داده نمی شود و 
ملاحظات خاص خود را دارد.

معاون وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: اما هواپیماهای بیزنس جت 6 و 7 نفره 
مانند هوکر و فالکن از انواع هواپیماهایی هستند که پروازهایی در قالب سفر و 
جابه جایی ها در مسافت دور را هم دارد و هر چند تعداد سرنشینان این هواپیما 

محدود است اما جزو هواپیماهای سبک محسوب نمی شوند.
بیزنیس جت جزو هواپیماهای  اینکه هواپیماهای  بیان  با  محمدی بخش 
استاندارد سازمان هواپیمایی در کشورمان محسوب می شوند که پروازهای 
منطقه ای را انجام می دهند که البته برخی از این هواپیماها هم امکان پرواز 

دوربرد را دارند و مدل  های آن در ایران فراوان است.    
وی افزود: تمام ماموریت های اورژانس هوایی و جابه جای اعضای بدن فرد 
مرگ مغزی شده و حمل عضو اهدا شده از طریق این ناوگان دراکشورمان انجام 

می شوند.
رییس سازمان هواپیمایی کشوری با بیان اینکه خرید و فروش هواپیماهای 
جت برای عموم آزاد است، گفت: متقاضیان می توانند نسبت به خرید بیزنس 
با  می توانند  هم  ناوگان  این  از  استفاده  متقاضی  افراد  و  کنند  اقدام  جت 
شرکت های دارنده این هواپیماها وارد قرارداد شوند و در حال  حاضر هم بسیاری 

از مردم از این فضا استفاده می کنند.
معاون وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه برای این ناوگان بلیتی فروخته 
نمی شود و عرضه آن در سازو کار دیگری تعریف شده، ادامه داد: معمولا تاجرها، 
این هواپیماها  از  اقتصادی  تیم های  و  ورزشی  تیم های  از مسئولان،  برخی 

استفاده می کنند.
وی تاکید کرد: هر فردی می تواند مالک این هواپیماها باشد و خرید برای 
عموم آزاد است اما اپراتور آن باید از مجوزهای برخوردار باشد و فرایندهای 
اخذ گواهینامه صلاحیت پروازی، تعمیر و نگهداری و عملیاتی و امنیتی را 

بگذراند.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

خرید جت های خصوصی برای عموم آزاد است

عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی گفت: اگر کسی 
بخواهد در پروژه های انرژی همکاری و سرمایه گذاری 
داشته باشد باید از طریق هلدینگ ها انجام شود یعنی 
مردم می توانند در گروه های فعالیتی که چندین شرکت 
را در دل خود دارند و هر کدام از این شرکت ها بخشی از 
فرایند پروژه را به انجام می رسانند؛ سرمایه گذای کرده و 
سهام شان را خریداری کنند و یا بنوعی در آن شرکت ها 

مشارکت مستقیم داشته باشند.
رضا پدیدار در ارزیابی سرمایه گذاری مردمی در صنعت 
نفت اظهار داشت: باتوجه به وزن کمی و کیفی بالای 
پروژه های نفتی یعنی به لحاظ میزان نیاز به سرمایه  و 
نوع تخصص به نظر نمی رسد که سرمایه های خرد مردم 
در سرمایه گذاری های نفتی اثرگذار باشد و علی الاصول 
طرح های حفظ سطح نگهداشت و یا توسعه ای صنعت 
نفت از نظر مطالعات اولیه، اجرای عملیات و تا مرحله 
بهره برداری نیاز به برنامه ریزی دقیق دارد و مهم تر اینکه 
بخش زیادی از تامین منابع مالی طرح های توسعه نفت 
ارزی است که عملا آن بخش از سرمایه های ریالی مردم 
که در پروژه های نفتی تبدیل به منابع ارزی شود تا پروژه ها 
را تامین سرمایه کند؛ نمی تواند برای مردم جذاب باشد 
زیرا میزان بازدهی که توسط پروژه ها به سرمایه گذاران 
است  ریالی  و  داخلی  مقررات  اساس  بر  می شود  داده 
بنابراین در صورتی که تبدیل پول به ارز و بازدهی به ریال 

باشد برای سرمایه گذاران انگیزه لازم را ایجاد نمی کند.
وی تاکید کرد: اگر کسی بخواهد در پروژه های انرژی 

طریق  از  باید  باشد  داشته  سرمایه گذاری  و  همکاری 
هلدینگ ها انجام شود یعنی  مردم می توانند در گروه های 
هر  و  دارند  خود  دل  در  را  شرکت  چندین  که  فعالیتی 
کدام از این شرکت ها بخشی از فرایند پروژه را به انجام 
می رسانند؛ سرمایه گذای کرده و سهام شان را خریداری 
کنند و یا بنوعی در آن شرکت ها مشارکت مستقیم داشته 
باشند، در مجموع هلدینگ ها منابع را روی هم بگذارند 

مشارکت  صورت  این  غیر  در  شود  عملیاتی  پروژه ها  و 
مردمی روی طرح های زیرساخت و یا طرح های اجرایی و 

عملیاتی حوزه انرژی برای مردم جذاب نیست.
عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی گفت: طرح های 
پایین دستی که عمدتا شرکت های در برگیرنده محصولات 
نهایی حوزه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی است مستثنی 
هستند، یعنی برای مردم و ورود سرمایه بخش خصوصی 

طرح های  اجرای  در  سرمایه گذاری  زیرا  است،  جذاب 
پایین دستی صنعت نفت سرمایه کوچک نیاز دارد و قابل 
و  تا 100  بین یک  انجام است، مثلا سرمایه گذاری ها 
نهایتا 500 میلیارد تومان است اما در حوزه بالادست و 
حتی میان دست حداقل از 1000 میلیارد تومان به بالا 
نیاز به سرمایه است که همه این رقم ریالی نیست، مثلا 
به  نسبت 40  این  باشد  حفاری  بخش  در  بناست  اگر 
60 ارزی-ریالی است و یا بهره برداری از چاه ها 70-30 
ارزی- ریالی است، بنابراین سرمایه گذاری مردمی باید در 
حوزه طرح های پایین دستی مثل پالایشگاه و پتروشیمی 

و شرکت های توزیع فراورده باشد.
هم  خرد  سرمایه گذاری های  در  کرد:  تاکید  وی 
خوبی  بازدهی  هم  و  کنند  مشارکت  می توانند  مردم 
بازدهی  میان دست  و  بالادست  طرح های  در  اما  دارد 
سرمایه گذاری ها بین 5 تا 7 سال زمان می برد و حتی 
در خصوص اکتشاف و استخراج 7 تا 10 سال زمان نیاز 
است، در مورد پالایشگاه ها نیز باید روی مینی ریفاینری ها 
تا 20  بشکه  از 1000  یعنی  کوچک  پالایشگاه های  و 
می توانیم  هم  ترتیب  این  به  و  کنیم  تمرکز  بشکه  هزار 
سرمایه های خرد را جذب کنیم و هم زودبازده هستند، 
یعنی از A تا Z پروژه ظرف یک سال اجرا می شود و در 
همان آغاز به کار و بهره برداری سود سهام برمی گردد و 
تولید و توزیع تا رسیدن به مرحله مصرف زمان کوتاهی 
است و براحتی امکان بهره بردان از سرمایه مردم وجود 

دارد.

عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی مطرح کرد:

سرمایه گذاری مردمی در نفت؛ از خرید سهام هلدینگ ها تا مینی ریفاینری ها
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در چهار رده سنی ؛

برترین های ساندا بانوان استان قم 
مشخص شدند

برترین های ساندا بانوان در چهار رده سنی مشخص شدند.
به گزارش ایمان ،مسابقات قهرمانی و انتخابی ساندا بانوان استان روز جمعه 
مورخ 31 فروردین ماه در سالن خانه ووشو با حضور 120 ووشوکاربین مدعیان و 
قهرمانان وزن های مختلف بزرگسالان، جوانان، نوجوانان و نونهالان برگزار گردید 

که نفرات برتر به شرح زیر میباشند:
نونهالان 

وزن 24- ؛کوثر عابدینی ،فاطمه قانعی
وزن 27- ؛اریانا ورشک ،محیا باباجانی

وزن 3۹- ؛نازنین زهرا شیشه گران ،نازنین زهرا جوزی
نوجوانان 

وزن 42- ؛نازنین حسن زاده ،فاطمه اقایی
وزن 45- ؛عسل نجاتی ،ملیکا دلدار

مهدیس شاهمرادی و نازنین خوش منظر
وزن 52- ؛عارفه رشیدی ،ملیکا ابولفتحی ،ستایش محققی

وزن 60- ؛ثنا ابراهیمی ،حدیثه زنجیرانی 
عارفه تلخابی و ثنا ابراهیمی

وزن 60+؛هستی باباخانی ،هلیا عقابی ،زهرا امیری
جوانان

وزن 48- ؛دینا رسولی ،هلیا حیدری نژاد
وزن 52- ؛زینب حیدری ،نرگس خدامرادی

نرگس دورانی و ندا رسولی
وزن 56- ؛فاطمه نوبهاری ،کیمیا دشتی

نازنین کاظمی و هستی برجیان
وزن 60- ؛ستایش حسینی ،مانا فراهانی ،مهسا یعقوبی 

وزن 65-زهرا رضایی ،زهرا قاسمی
وزن 70- ستایش میرزایی ،فاطمه فیروزی،درسا یوسف زاده

بزرگسالان
وزن 52-؛یکتا یوسفی ،نازنین وثیقی

مونا پرویزی و ریحانه محمدی
وزن 60-،ریحانه سلمانپور،مهستی جوانبخت

زهرا هارون رشید و ستایش گرگان
وزن 65-؛حدیثه صالحی ،معصومه تلخابی

مهتاب شکری و زینب شاطری
وزن 70-؛مهین منتشلو ،فاطیما نیکپور 

وزن 75-؛غزل قاسمی ،هانیه نجفی
لازم به ذکراست :نفرات برتر رده های سنی بزرگسالان و جوانان این رویداد به 

مسابقات انتخابی تیم ملی ووشو اعزام خواهند شد.
 

با کسب ۹ مدال رنگارنگ ؛

باشگاه پیروزان قهرمان کشتی نونهالان 
استان قم

ایمان / رضا ملکی ؛ کشتی ورزش پهلوانی و قهرمانی استان قم در گذر 70 ساله 
خود قهرمان و آسیا معرفی کرده است اما سهم فرنگی کارها خصوصاً در سال های 
اخیر و در سطح کشتی ایران جهان و آسیا بسیار بالاتر از سهم آزادکارهای قمی 

بوده است.
برای  کاربلد  مربیان  کوشش  و  زحمت  اثرات  از  ،یکی  گزارش  این  براساس 
شکوفایی کوچولوهای آزادکار قمی را می توان در باشگاه خوب پیروزان مشاهده 
کرد.یک سال از شروع فعالیت این باشگاه گذشته و در اولین حضور نوگلان دوست 
داشتنی این باشگاه توانست به مقام قهرمانی کشتی نونهالان آزاد قم دست یابند.
 زحمات استاد اکبر شاه علیلو با سابقه درخشان در کشتی آزاد قم در کنار علی 
دخیل و سلیمانی و دیگر مربیان این باشگاه باعث شد تا غرورآفرینان کوچولو در 

اولین آزمایش این مسابقات به مقام قهرمانی دست یابند.
 4 مدال طلا ،یک نقره و سه مقام پنجمی حاصل کار کوچولوهای دوست 

داشتنی این باشگاه بود.
 گل پیرا ،بیگدلو، یاری، مکی به مقام اول رسیدند.حبیبی دوم شد و گایینی، 
کتابی، گوهری، محمد بیگدلو نیز مدال برنز این دوره از مسابقات را به دست 

آوردند.نفرات برتر به مسابقات قهرمانی کشور اعزام خواهند شد.
 

در رقابت های قهرمانی کشور ؛

کسب مدال برنز کاراته کای قمی

کاراته کای قمی با درخشش در رقابت های قهرمانی کشور صاحب مدال برنز 
شد.

براساس این گزارش، در ادامه رقابت های کاراته قهرمانی کشور و انتخابی تیم 
ملی، مهدی مرادی کاراته کای قمی وزن منهای 70 کیلوگرم در رده سنی جوانان 
پس از صعود به جمع چهار نفر برتر، در بازی نیمه نهایی مغلوب حریف خود شد و 

با قرار گرفتن در جایگاه سوم کشور، صاحب نشان برنز شد.
رقابت های کاراته قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی به میزبانی دانشگاه 
آزاد اسلامی همدان برگزار شد و در روز های اول و دوم این رقابت ها محمود 
و مرتضی نعمتی در رده سنی بزرگسالان، دو مدال طلا و نقره را برای قم به 

ارمغان آوردند.

ایمان. جعفر عابدی داستان سریال وار. »به دنبال اسپانسر« هرساله در 
فوتسال قم کلید می خورد واین قصه پرغصه همچنان ادامه دارد ودراین میان 
مسئولان استان لاک پشت وار دربه در دنبال اسپانسر می گردند وهنوز هم 
نتوانستند موفق بشوند واین حرکت حلزونی عاقبتش منجر به کوچ بازیکنان 

تاثیر گذار همچون علیرضا وفایی و.....به تیم های دیگر شد.
در این یاداشت نمی دانم نوک قلم را به سوی چه کسی وچه کسانی نشانه 
بگیرم.استانداررا خطاب قرار دهم یا مدیر کل ورزش وجوانان یا هیات فوتبال 

را.

قطعا در وهله اول خطابم به شخص آقای استاندار میباشد شنیدم که شخص 
استاندار فرد مطالبه گری هست ولی در خصوص فوتسال ما که چیزی ندیدیم 
.در شب فینال جام رمضان در سالن 2هزار نفری حضور پیدا کرد والحق 
وانصاف تماشاگران سنگ تمام گذاشتند و قول داد که موضوع اسپانسری را 

حل وفصل کند ولی با گذشت زمان عملا چیزی ندیدیم.
آقای استاندار به صراحت می گویم یا نمی خواهی ویا نمی توانی که در هر 
2صورت زیبنده شما نیست فرصت را از دست دادیم بازیکنان کلیدی مارا با 
پول های گزاف بردند و علی ماند وحوضش. الان جامعه فوتسال به کمک شما 
نیاز دارد وگرنه زمان که بگذرد دیگر وجود اسپانسر کم رنگ می شود آن وقت  با 

کدام بازیکن می خواهیم وارد مسابقات بشویم.
واما شخص مدیر کل ورزش وجوانان دکتر سانی خانی ایشان را در این 
مدت مردی سخت کوش ودلسوز دیدم وبه رغم عدم تجربه مدیریت ورزشی 
برای رشد و توسعه ورزش تلاش می کند  ولی این کافی نیست  و جامعه 
بزرگ فوتسال از ایشان انتظار بیشتری دارد الان چند ماه هست که خبر عدم 
تیمداری اناصنعت را همه می دانند و مدیر عامل باشگاه رسما طی نامه ای 
خطاب به مدیر کل ورزش  اعلام کرده که تکلیف تیم را مشخص کنند ولی 
متاسفانه  اداره کل ورزش وجوانان در برابر 3پیشنهاد باشگاه آنا صنعت واکنش 
نشان نداد ه و طی جواب نامه تقریبا با خطاب توهین آمیز صراحتا اعلام کرده 

که تیم از استان خارج نشود.
خب تیم در استان بماند با کدام اسپانسر تکلیف بدهی باشگاه چه میشود؟

آقای سانی خانی از شما می خواهم از مشاورین خبره غیراز بدنه اداره کل 
ورزش بهره بگیرید تا به خوبی راه  را به شما نشان بدهند.تصمیم گیریهای به 
دور از شان اخلاقی همچون به اجرا گذاشتن ضمانتنامه 120میلیونی باشگاه 
آنا صنعت باعث دلسردی بخش خصوصی میشود و اینکه امروز می بینید که 
بخش خصوصی ورود پیدا نمی کند بخاطر همین بد اخلاقی هاست.از شما 
می خواهم تا دیر نشده افراد کار بلد را در این زمینه بکار بگیر و از معاونین و 
مشاورین بدنه اداره کل چشم بپوش که آنها فقط  در گیر ودار قوانین اداری 

فرصت را از دست می دهند.
واما هیات فوتبال ؛تکلیف این هیات هم مشخص همین که شر مرسانند 

کافیست.

کوچ دسته جمعی بازیکنان آنا صنعت؛

روزهای سیاه فوتسال قم

معاون اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: در 
استان قم 18 هزار نفر از دانش آموزان ابتدایی تحت 
پوشش طرح ملی مهارت آموزی رشته های ورزشی قرار 

خواهند گرفت.
علی یزدی ضمن رونمایی از پوستر طرح ملی مهارت 
آموزشی ورزشی در آیین افتتاحیه این طرح به میزبانی 
گفت:  هاجر  ورزشی  آموزشی  مجتمع  در   3 ناحیه 
 11 از  یکی  عنوان  به  بدنی  تربیت  و  سلامت  حوزه 
حوزه یادگیری در برنامه درس ملی به دنبال برقراری 
سلامت کامل جسمی و روانی دانش آموزان می باشد. 
بدنی  فعالیت  افزایش  منظور  به  آموزی  مهارت  طرح 
نهادینه سازی سبک زندگی فعال از طریق برنامه های 
اجرا  آموزان  دانش  فراغت  اوقات  غنی سازی  ورزشی 
خواهد گردید. وی افزود: در این طرح معلمان درس 
تربیت بدنی و آموزگاران پایه در کارگاه های پیش بینی شده شرکت خواهند نمود و پس از آن به مهارت آموزی ورزشی 
دانش آموزان خواهند پرداخت. علی یزدی با بیان اینکه طرح مهارت آموزی با پوشش 30 درصد از دانش آموزان کلاس 
چهارم و پنجم و ششم شامل حدود 18 هزار دانش آموز در سطح استان اجرا خواهد گردید گفت: بعد از 10 جلسه 
آموزش آزمون عملی از دانش آموزان به عمل خواهد آمد و در صورت موفقیت برای دانش آموزان گواهی مهارت ورزشی 
صادر خواهد گردید. وی گفت: هدف از اجرای این طرح هویت بخشی به ورزش دانش آموزی و کیفیت بخشی به درس 

تربیت بدنی و همچنین ارتقای سلامت نشاط و آمادگی جسمانی دانش آموزان است.
معاون اداره کل آموزش و پرورش استان با بیان اینکه طرح مهارت آموزشی یک طرح مشارکت محور می باشد که 
توسط معاونت تربیت بدنی و سلامت معاونت آموزش ابتدایی و هیئت ورزش دانش آموزی به صورت مشترک اجرا 
می شودگفت: در سال تحصیلی جاری طرح مهارت آموزی ورزشی ویژه دانش آموزان دختر و پسر کلاس های چهارم، 
پنجم و ششم با آموزش رشته های طناب زنی، تنیس روی میز، دو و میدانی، فوتبال و شنا در استان قم اجرا خواهد شد.
وی با توجه به اهمیت طرح و پوشش 18 هزار نفری در سطح استان بیان نمود مشارکت سایر دستگاه ها نظیر 

شهرداری صدا و سیما اداره کل ورزش و جوانان و استفاده از تمام ظرفیت های استان مزید امتنان می باشد.

با اشاره به مشکلات تیم های ورزشی این  استاندار قم 
به  نسبت  گفت:  کشوری  لیگ های  در  حاضر  استان 
مشکلات تیم ها آگاه هستیم و گزارش هایی هم برای بنده 
ارسال شده است؛ ما تیم های خوبی در رشته های مختلف 
ورزشی داریم که در این لیگ ها حاضر هستند که باید از آنها 

حمایت کنیم.  
به  رسیدگی  جلسه  در  روزشنبه  آقامیری  محمد  سید 
در  حاضر  قم  ورزشی  باشگاه های  و  تیم ها  مشکلات 
لیگ های کشوری افزود: با توجه به اهمیت ترویج ورزش 
همگانی و قهرمانی و ظرفیت استان در این حوزه؛ رسیدگی 
به مشکلات این تیم ها در دستور کار مدیریت استان قرار 

گرفته است. 
وی ضمن تقدیر از عملکرد وررزشکاران و تیم های قمی در 
مسابقات آسیایی و جهانی اظهار کرد: ورزشکاران و تیم های 

ما سال گذشته در آوردگاه های مختلف ملی، آسیایی و جهانی خوش درخشیده و برای ایران اسلامی به ویژه استان قم 
افتخارآفرینی کردند. 

استاندار قم گفت: معاونت اجتماعی، فرهنگی و زیارت استانداری قم ماموریت دارد تا مشکلات تیم های ورزشی را احصا 
کرده و ما نیز در تلاش خواهیم بود به دغدغه های آنها رسیدگی نموده تا ورزشکاران ما بهترین عملکرد را در آوردگاه های 

ورزشی داشته باشند. 
آقامیری با اشاره به لزوم حضور بخش خصوصی در ورزش گفت: حمایت از ورزش و هزینه در این حوزه جزو مسئولیت های 
اجتماعی بخش  های خصوصی می شود و آن ها حتما باید در این حوزه ورود کنند. یقین داریم بهترین مکان برای نمایش 
توانمندی و قدرت صنعت، حوزه ورزش است.  وی گفت: صنعت گران ما باید از تیم ها و ورزشکاران قمی حمایت کنند؛ در 

این صورت ما نیز می توانیم کمک بیشتری به آن سرمایه گذاران داشته باشیم. 
وی تصریح کرد: استان قم ظرفیت خوبی در حوزه ورزش دارد که نباید از آن غافل ماند؛ موضوعی که مورد تاکید بنده 
قرار گرفته این است ورزش همگانی و قهرمانی باید در کنار هم دیده شود؛ ورزش همگانی مقدمه ای برای رسیدن به ورزش 

قهرمانی است.

معاون اداره کل آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

مهارت آموزی ورزشی ۱۸ هزار دانش آموز مقطع ابتدایی 
استاندار قم: 

 صنعت گران باید از تیم ها و ورزشکاران قمی حمایت کنند

تیم ملی فوتسال ایران که نخستین دیدار خود در جام ملت های آسیا را با برتری 
خفیف برابر افغانستان به پایان برده بود، در دومین دیدار مقابل بحرین کارش گره 

خورد و یک نیمه را با شکست به رختکن رفت.
 تیم ملی فوتسال ایران در دومین دیدار خود در رقابت های جام ملت های 2024 
آسیا که به میزبانی تایلند برگزار می شود امروز شنبه از ساعت 17:30 برابر بحرین 

قرار گرفت که این دیدار با نتیجه 5 بر 3 به سود ایران به پایان رسید.
سعید  کریمی،  مهدی  پور،  رفیعی  علیرضا  دیدار  این  در  را  ایران  گل های 

احمدعباسی )2 گل( و بهروز عظیمی به ثمر رساندند.
شاگردان وحید شمسایی در این بازی با ترکیب اولیه باقر محمدی، علیرضا 
رفیعی پور، اصغر حسن زاده، مهدی کریمی و سعید احمد عباسی به میدان 
رفتند. سعید مؤمنی، علی خلیل وند، سالار آقاپور، محمدحسین درخشانی، 
محمدرضا سنگ سفیدی، مسلم اولادقباد، بهروز عظیمی، علی اکرمی و مسعود 
یوسف هم دیگر نفرات ایران روی نیمکت بودند که با تشخیص سرمربی وارد زمین 

شدند.
شکست غیرمنتظره ایران در نیمه اول

ملی پوشان فوتسال کشورمان پس از آنکه در نخستین دیدار برابر افغانستان 
موفق شدند با نتیجه 3 بر یک به برتری برسند اکنون امیدوارند با کسب 3 امتیاز 

این دیدار بتوانند جواز حضور در مرحله یک چهارم نهایی را کسب کنند.
نیمه اول این دیدار در حالی آغاز شد که تیم ایران از همان ابتدا کنترل بازی را 
در اختیار گرفت و تیم بحرین همانطور که پیش بینی می شد تلاش کرد با حضور 
فشرده در خط دفاعی دروازه خود را بسته نگه دارد و چشم به ضدحملات داشته 

باشد.
در 5 دقیقه ابتدایی بازی بازیکنان ایران در چند صحنه فرصت فروریختن 
دروازه بحرین را داشتند که با بی دقتی بازیکنان و یا واکنش دروازه بان حریف 
این فرصت ها به گل تبدیل نشد. در دقیقه 7 و در حالی که بازیکنان ایران پیش 
کشیده بودند بحرین با یک ضدحمله سریع در موقعیت تک به تک قرار گرفت اما 

واکنش دیدنی باقر محمدی موجب شد ضربه بازیکن حریف به کرنر برود.
در ادامه این دیدار و به دنبال بی دقتی بازیکنان ایران در گلزنی، بازیکنان بحرین 
پیش کشیدند و در دقیقه 12 تیم بحرین موفق شد برخلاف جریان بازی از غفلت 

بازیکنان ایران استفاده کنند گل نخست را به ثمر برسانند.
اما یک دقیقه بعد علی اصغر حسن زاده از روی اوتی که نصیب ایران شده بود 
توپ را به علیرضا رفیعی پور رساند تا او هم با یک ضربه دقیق گل اول ایران را به 

ثمر برساند.
در ادامه و در دقیقه 18 تیم بحرین باز هم با یک ضد حمله و برخلاف روند بازی 

موفق شد برای بار دوم به گل برسد تا بازی 2 بر یک به سود قرمزپوشان شود.
در ادامه این بازی هم تیم ملی ایران پس از آنکه مرتکب 5 خطا شد در دقیقه 1۹ 
بازیکنان بحرین صاحب ضربه پنالتی از روی نقطه پنالتی دوم شدند اما واکنش 

خوب محمدی مانع از فرو ریختن دروازه ایران برای بار سوم شد.
در لحظات باقی مانده هم با وجودی که تیم ملی ایران پاورپلی کرد و 5 نفره 
حمله کرد اما نتوانست تغییری در نتیجه بازی ایجاد کند تا نیمه اول با برتری 2 بر 

یک بحرین به پایان برسد.
بازگشت ملی پوشان ایران به بازی در نیمه دوم

در آغاز نیمه دوم ملی پوشان ایران کار را تهاجمی آغاز کردند و مهدی کریمی 
موفق شد در دومین دقیقه بازی با یک ضربه تماشایی دروازه بحرین را باز کند. در 
دقیقه 26 مسلم اولاد قباد فرصت داشت که با یک شوت از پشت محوطه جریمه 

دروازه بحرین را باز کند اما ضربه او با اختلاف اندکی بیرون رفت.
در دقیقه 30 حملات تیم ملی ایران نتیجه داد و سعید احمدعباسی در حالی 
که در جناح چپ صاحب توپ بود موفق شد با یک ضربه دقیق برای بار سوم 

دروازه بحرین را باز کند.
اما خوشحالی بازیکنان ایران چند ثانیه بیشتر طول نکشید و باز هم یک ضد 
حمله از بازیکنان بحرین باعث شد این تیم به گل برسد و بازی به تساوی کشیده 
شود. در دقیقه 34 بهروز عظیمی موفق شد با یک شوت دقیق دروازه بحرین را باز 

کند ملی پوشان ایران با نتیجه 4 بر 3 پیش بیفتند.
در دقیقه 38 و در حالی که بازیکنان بحرین به پاورپلی رو آورده بودند و دروازه این 
تیم خالی بود و به دنبال اشتباه بازیکن بحرین، توپ به سعید احمد عباسی رسید 
و او هم با یک ضربه دقیق از زمین خودی دروازه خالی بحرین را برای بار پنجم باز 
کرد. این دیدار در نهایت با نتیجه 5 بر 3 به سود تیم ملی ایران به پایان رسید و ملی 

پوشان کشورمان موفق شدند راهی مرحله یک چهارم نهایی شوند.
اصرار بر کارهای انفرادی، شوت های بی هدف و غافلگیری در ضدحملات از 
جمله مواردی بود که همچون دیدار با افغانستان در تیم ملی ایران مشهود بود 
و این مساله ممکن است در مراحل بالاتر و در تقابل با تیم های قدرتمند تر برای 
شاگردان وحید شمسایی دردسرساز شود و مطمئناً کادر فنی تیم ملی باید برای 

مرتفع ساختن این موارد اقدام کند.

فوتسال قهرمانی آسیا - تایلند

عبور سخت شاگردان شمسایی از سد بحرین
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بررسی عملیات ناموفق تل آویو در اصفهان؛

کوه ادعای صهیونیست ها موش زائید

 عملیات ناموفق و تروریستی رژیم صهیونیستی با استفاده چندین ریزپرنده علیه 
پایگاه هشتم شکاری نیروی هوایی ارتش عمق سردرگمی و لاف زنی این رژیم در برابر 

ایران را نشان داده و نتیجه ای معکوس درپی داشت.
براساس این گزارش ، بامداد روز جمعه 31 فروردین ماه خبرهایی مبنی بر فعال 
شدن سامانه های پدافند هوایی شهر اصفهان بر علیه چند ریز پرنده در نزدیکی 
منطقه هوایی شهید بابایی )پایگاه هشتم شکاری( نیروی هوایی ارتش در رسانه ها 
مخابره شد. این خبر به سرعت در صدر مهمترین اخبار رسانه های جهان قرار گرفت 

و تحلیل ها بر سر ابعاد و تاثیرات این حمله منتشر گشت.
گرچه در همان دقایق آغازین این عملیات حقارت بار، با مقابله یگان های منطقه 
پدافند هوایی مرکزی کشور مستقر در اصفهان، شکست این پروژه صهیونیستی 
معلوم و مبرز گشته بود ولی پروپاگاندا رسانه ای غرب و به خصوص حامیان رسانه ای 
آنان در رسانه های فارسی زبان ضدانقلاب سعی در بزرگ سازی این عملیات حماقت 

بار صهیونیست ها داشتند.
صهیونیست ها و یک عملیات ضعیف

در ساعات پس از این عملیات، سیاستمداران سرشناس اسرائیلی و رسانه های 
صهیونیست به سرعت به انتقاد از این عملیات پرداخته و آن را خجالت بار و ضعیف 

توصیف کردند.
در همین زمینه »ایتمار بن گویر« وزیر امنیت داخلی اسرائیل در واکنش به عملیات 
ادعایی صهیونسیت ها در اصفهان آن را »مسخره« نامید و با انتقاد از حمله ریز 

پرنده ها، آن را »ضعیف« خواند.
این موضع گیری بن گویر جدای از قبول مسئولیت ناخواسته این عملیات از سوی 
رژیم صهیونیستی، اختلافات داخلی شدید در کابینه اسرائیل را به وضوح نشان داده 
و نشانگر شکست این عملیات حتی در سطح رسانه های داخلی رژیم اشغالگر است.
یائیر لاپید رئیس معارضان کابینه اسرائیل در همین زمینه عنوان داشت: هیچ وقت 
تا الان یک وزیر در کابینه امنیتی چنین لطمه سنگینی به امنیت کشور، وجهه و 
جایگاه آن نزده بود. بن گویر با یک توئیت یک کلمه ای نابخشودنی توانست اسرائیل 

را از تهران تا واشنگتن مضحکه و شرمنده کند.
شکست این عملیات در سطح افکار عمومی در سرزمین های اشغالی در حدی 
بود که حتی شبکه اینترنشنال که پیوند نزدیکی با اسرائیل دارد نیز در خبری درباره 

واکنش احزاب سیاسی در اسرائیل این عملیات را »عروسک بازی« نامید.
ژوتام کانفینو سردبیر و خبرنگار اسرائیلی نیز با اشاره به سخره گرفتن حمله اسرائیل 
در بین شهروندان صهیونیست عنوان داشت: مردم اسرائیل این حمله را یک حمله 

»به دردنخور« می خوانند.
منشه امیر تحلیلگر صهیونیست نیز در زمینه عملیات ناموفق و حداقلی اسرائیل 
همه  به  توجه  با  داشه:  عنوان  ایران  برابر  در  رژیم  این  محدود  توان  به  اشاره  با 
محدودیت ها، این همه چیزی بود که اسرائیل می توانست؛ ما نمی توانیم همزمان 
در چند جبهه بجنگیم. اسموتریچ و بن گویر از این حمله اسرائیل ابراز ناخرسندی 
کردند؛ من هم نظرم همین است، جواب اسرائیل هم سطح با حمله ایران نبود؛ اما 
اسرائیل اولویت های دیگری از جمله غزه و حزب الله لبنان دارد که می توانند اسرائیل 

را فلج کند.
مضحکه عام

رژیم صهیونیستی طی روزهای پس از عملیات غرورآفرین وعده صادق، با جنگ 
روانی و رسانه ای شدید برعلیه کشورمان، سعی در ایجاد وحشت و ترس در ایران 
داشت. رسانه های این رژیم و مقامات ارتش اسرائیل و همچنین کابینه جنگی این 

رژیم جعلی سعی در ایجاد جو روانی به واسطه تهدید حمله به ایران داشتند.
گرچه این تهدید در دید افکار عمومی مضحکانه به نظر آمده و کوچکترین تاثیری 
در سطح ملت ایران نداشت، قدرت بازدارندگی ایران موجب این شدن که حامیان 
غربی رژیم صهیونیستی مکررا با هشدار به سردمداران این رژیم، آنان را از هرگونه 
عملیاتی بر علیه ایران بر حذر داشته و عدم پشتیبانی خود از اسرائیل را در صورت 

ادامه دار شدن تقابل با ایران و همچنین پاسخ ایران به حمله اسرائیل اعلام دارند.
در چنین شرایطی کابینه جنگی اسرائیل از یک سو، تحت فشار صهیونیست های 
افراطی برای پاسخ به حمله کشورمان قرار داشت و از سویی دیگر این رژیم با ترس 
از قدرت بازدارندگی ایران و همچنین تهدیدات مکرر مسئولان و فرماندهان عالی 
رتبه کشورمان روبرو بود. عامل سومی که تصمیم گیری برای اسرائیل را دشوارتر 
و شرایط را برای این رژیم پیچیده تر کرده، فشار ابرقدرت های غربی به خصوص 
آمریکا بر این رژیم برای عدم واکنش به عملیات وعده صادق ایران و همچنین عدم 
گسترش درگیری شده است. در همین زمینه شبکه خبری سی ان بی سی آمریکا 
نیز در روز سه شنبه با اشاره به جلسه روز دوشنبه 27 فروردین کابینه جنگی اسرائیل 
عنوان داشت: کابینه جنگی اسرائیل بین گزینه خویشتن داری و انتقام علیه ایران 
قفل شده است. این شبکه همچنین اظهار داشت: درحالیکه اسرائیل وعده تلافی 
علیه ایران داده، اما از آن ها خواسته شده تا خویشتنداری نشان دهد. جلسه دوشنبه 
کابینه جنگی پنج نفره اسرائیل به ریاست بنیامین نتانیاهو، بدون اظهار نظر در مورد 
اینکه آیا دولت به تعهد خود مبنی بر تلافی عمل می کند یا به درخواست ها از سوی 

رهبران بین المللی برای پاسخ سنجیده رضایت می دهد، به پایان رسید.
در کنار سه عاملی که تصمیم گیری را برای صهیونیست ها دشوار و پیچیده کرده 
است، عوامل مهم دیگری نیز باعث استیصال و آچمز اسرائیل در صحنه شطرنج 
نبرد در منطقه غرب آسیا شده است. یکی از مهم ترین این عوامل، عامل اقتصاد 
جنگ و همچنین تاثیر گسترش درگیری ها به اقتصاد منطقه غرب آسیا و به طبع 
آن جریان جهانی تجارت است. از یک سو نوع و مدل جنگی اسرائیل که مبتنی بر 
جنگ افزارهای غربی گران قیمت بوده و همچنین تکیه این رژیم به شیوه های غربی 
نبرد که مبتنی بر جنگ افزارهایی است که تحمل نبردهای فرسایشی را نداشته منجر 
به این است که دست این رژیم برای هرگونه حمله به کشورمان که منجر به درگیری 

گسترده، طولانی و همچنین در سطح بالا باشد بسته باشد.
غرب پای خود را کنار می کشد

یکی از اتفاقات ویژه در طی هفته گذشته، پس از پاسخ گسترده پهپادی و موشکی 
کشورمان به رژیم صهیونیستی، سلب هرگونه دخالت و مسئولیت از سوی غربی ها و 

اعلام مکرر عدم حضور آنان در هر اقدامی بر علیه کشورمان است.
در همین راستا، بلینکن وزیر خارجه ایالات متحده آمریکا در زمینه عملیات رژیم 
صهیونیستی در اصفهان عنوان داشت: واشنگتن در هیچ اقدام تهاجمی علیه ایران 
مشارکت نداشته است. وزیر خارجه ایتالیا نیز ضمن اشاره به عدم هرگونه دخالتی از 
سوی آمریکا در حمله ناموفق رژیم صهیونیستی به کشورمان ابراز داشت: اسرائیل 
شب گذشته در لحظه آخر قصد خود را برای اقدام علیه ایران اطلاع داده است. وی 
همچنین اعلام داشت: آمریکایی ها به اسرائیل گفته اند که در این حمله مشارکتی 

نمی کنند.
دشمن ار تو سنگ خاره ای من آهنم

گرچه رژیم صهیونیستی سرمایه گذاری زیادی را برای بزرگ جلوه دادن این عملیات 
ناموفق مصروف داشته و حامیان فارسی زبان آن در رسانه های ضدانقلاب در حالی 
که حتی سران صهیونیست به شکست و مسخره گی این حمله اشاره داشتند، سعی 
در موفق جلوه دادن این حمله و بازسازی بازدارندگی اسرائیل در برابر ایران دارند ولی 
با شروع روز جمعه 31 فروردین ماه، مردم اصفهان بدون کوچکترین واکنشی به این 

حمله، روز تعطیل خود را در تفرجگاه های شهر اصفهان سپری کردند.
ویدئوی جالبی از همخوانی سرود ای ایران توسط مردم در کنار پل تاریخی خواجو 
در روزهایی که آب زاینده رود مجددا در اصفهان جاری است در رسانه ها منتشر 
گردیده است. این زیباترین پاسخ مردم شهری است که همواره برای ایران و انقلاب 

سنگ تمام گذاشته اند.

در گفت وگو با »مهدی مطهرنیا« کارشناس مسائل بین الملل بررسی شد؛

دام چاله آمریکایی در رویارویی ایران و اسرائیل

»مهدی مطهرنیا« کارشناس مسائل بین الملل معتقد است آمریکا از دل تحولات 
اخیر منطقه می خواهد هم رژیم صهیونیستی را کنترل کند و هم از این رژیم در 
جهت عبور از مساله ایران استفاده کند تا برای درگیری هایش در شرق آسیا چاره ای 

بیاندیشد.
با وجود تحرکات پیش پاافتاده و ناکام صهیونیست ها برای ترمیم وجهه اسرائیل 
پس از حمله موشکی و پهپادی هفته گذشته به اراضی اشغالی، هنوز بسیاری 
درباره زمینه و پیامدهای »وعده صادق« سخن می گویند؛ عملیاتی بی سابقه که 
محاسبات بسیاری را به هم ریخت و حتی از دید طیف گسترده ای از تحلیلگران و 

صاحب نظران، نقطه عطفی در تحولات چند دهه اخیر منطقه بود.
در خصوص ابعاد و پیامدهای این رویداد، با »مهدی مطهرنیا« عضو هیات علمی 

دانشگاه آزاد اسلامی گفت وگویی داشته ایم که در ادامه مشروح آن را می خوانید؛
آمریکایی ها اگر می گویند ما وضعیت قابل کنترل می خواهیم و قصد داریم رژیم 
صهیونیستی در منطقه تنش را افزایش ندهد منظورشان کنترل تل آویو علیه تهران 

نیست بلکه خواهان آن هستند که تل آویو از فرماندهی و رهبری آمریکا دور نشود
مختصات نظم جدید آمریکایی و تلاش برای کشاندن ایران به جنگ

به گفته مطهرنیا رژیم صهیونیستی و حامیان اسرائیل در منطقه در پی ایجاد فضای 
مناسب به منظور پیاده سازی نیازهای ضروری خود برای رسیدن به اهداف تعریف 
شده در نظم نوین جهانی پیش رو هستند. در این نظم، آمریکا به عنوان کنشگر 

اصلی خواهان تسلط بر تنگه های سوئز، باب المندب و هرمز است.
در این نظم، نفت دیگر کالای استراتژیک برای آمریکا تصور نمی شود و بازی 
پیچیده برای شکل دادن به نظم آینده جهانی براساس آنچه در تئوری »هارتلند-
ریملند« در دهه 70 بیان شد، متوجه چیرگی بر هلال هارتلند-ریملند بزرگ است 
که از تنگه هرمز شروع شده، به خلیج عدن می رسد و از آنجا تا مدیترانه ادامه پیدا 

می کند.
اکنون ایالات متحده آمریکا با پروکسی اصلی خود پس از واقعه هفت اکتبر وارد 
عمل و برای ایران در یک آوریل )13 فروردین( دعوت نامه به جنگ مستقیم ارسال 

شد تا از 7 اکتبر تا اول آوریل ایران درگیر جنگی معلق باشد.
نقشه  یک جنگ نامتعادل علیه ایران

نامتعادل« در منطقه می افزاید: جنگ  بروز »جنگ  به  با اشاره  آینده پژوه  این 
نامتعادل به گونه ای است که تلاش می کند زمینه های بزرگنمایی قدرت جامعه 
هدف را به شکل تهدیدی برای کیش متحدان خود درآورد و با آسیب پذیر نشان دادن 
خود زمینه هایی را برسازد که بر اساس آن جلوه هایی از حرکت های آینده را بر علیه 

آن جامعه هدف مشروعیت بخشد.
در حال حاضر رژیم صهیونیستی در فضاهای گوناگون رسانه ای در پی بهره برداری 
از حمله 14 آوریل )26 فروردین ماه( به درون اسرائیل در جهت مظلوم نمایی بیشتر و 

ایجاد فضای بهتر در تقویت اتحاد جهانی بر علیه تهران است. این ها ادامه آن چیزی 
است که در دهه گذشته در دولت اوباما و سپس ترامپ و دولت بایدن شاهد بودیم؛ 
محدود کردن یا تحدید همکاری های بین المللی ایران و محاصره منطقه ای تهران 

عملیاتی شد و برجام پاره شد حال آن که ایران از برجام خارج نشد.
بعد از سال 2018 نمایش چالش ایران به شکل تهدیدی برای نظم منطقه ای و 
نظام بین الملل بیش از گذشته شد و زمینه های وارد آوردن ضربات گوناگون بر 
پیکره و هیبت و حیثیت ایران فراهم آمد و تلاش شد ایران را در وضعیت استفاده 
از ضد واقعه 7 اکتبر به سمت ایجاد فضای جنگ مستقیم سوق دهند و بعد از آن به 
جنگ معلق بکشاند. در ادامه و با توجه به گریزناپذیر بودن حمله ایران پس از اقدام 
رژیم صهیونیستی در دمشق که در واقع قسمتی از خاک ایران را هدف قرار داد، 
زمینه های اعمال فشار روانی بر تهران ایجاد شد و ایران را در وضعیتی قرار داد که 

ناگزیر حمله صورت بپذیرد.
این حمله نمایانگر ایجاد فضای قدرتی برای تهران در برخورد با اسرائیل و به هر 
تقدیر حامل پیامی غیرقابل چشم پوشی بود چرا که تهران با حجم وسیعی از پهبادها و 
موشک ها با اثرات متمایز و متفاوت از هم - البته نه تمام توانمندی هایش- به اسرائیل 
حمله کرد و این نمایش قدرت را کارسازی کرد و اکنون اسرائیل در پی استفاده از 

آن و سناریوی بدیل خود در جهت ایجاد ائتلاف جهانی علیه تهران برخواهد آمد.
پاسخ نظامی ایران به اسرائیل و معادلات منطقه ای

ایران به عنوان یک قدرت بزرگ و ابرقدرت منطقه ای به ظاهر در برابر اسرائیل قرار 
می گیرد ولی در باطن در برابر نیروی ایالات متحده آمریکا قرار گرفته است

در حال حاضر در جهان عرب آشکارا و پنهان ائتلافی در راستای منافع اسرائیل 
شکل می یابد؛ ائتلافی که از جنگ 7 اکتبر تاکنون نسبت به غزه به هیچ وجه 
ملاحظه نشده است. همچنین باید گفت از 7 اکتبر تاکنون ارتباط بین تل آویو و 
پایتخت های کشورهای عربی کاسته نشده است. از سوی دیگر ایران توانسته است 
با تهاجم تدافعی و تقابلی خود در 14 آوریل زمینه های اعمال قدرت خود را برای 
دوستان و متحدان خود به نمایش بگذارد. امر واقع آن است کشورهای منطقه نزدیک 
به ایران در ارتباط با عملیات تقابلی تهران در 14 آوریل موضع گیری محافظه کارانه 
کرده اند. حال باید منتظر بود و دید با وجود آن که رئیس ستاد مشترک عملیات را 
تمام شده اعلام کرده  آیا ائتلاف جهانی بر علیه ایران شکل خواهد گرفت؟ البته به 
نظر می رسد زمینه سازی برای این مورد از 7 اکتبر تاکنون انجام شده و از این به بعد 

ما شاهد زمینه سازی در این مورد خواهیم بود.
یک تیر و دو نشان آمریکایی

استاد دانشگاه آزاد اسلامی به این پرسش که آیا می توان منتظر فروکش تنش ها 
در منطقه بود چنین پاسخ می دهد: اگر قرار بود در این نقطه درگیری ایران با دشمن 
و رقیب در سطح منطقه و نظام بین الملل تمام شود در همان عین الاسد تمام شده 

بود. حتی اگر به فرض میان تهران و کشورهای منطقه و حتی آمریکا در وقایع اخیر 
هماهنگی صورت گرفته باشد نباید از دام چاله ای است که آمریکایی ها برای ایران 

پهن می کنند غافل بود.
آمریکایی ها اگر می گویند ما وضعیت قابل کنترل می خواهیم و قصد داریم رژیم 
صهیونیستی در منطقه تنش را افزایش ندهد منظورشان کنترل تل آویو علیه تهران 
نیست بلکه خواهان آن هستند که تل آویو از فرماندهی و رهبری آمریکا دور نشود 
و لذا من در این موضع سناریو یک تیر با دو نشان را مطرح می کنم. آمریکا هم 
می خواهد رژیم صهیونیستی را کنترل کند و هم می خواهد به عنوان یک پروکسی 
قدرتمند از رژیم صهیونیستی بر علیه تهران در جهت عبور از مساله ایران و گسیل 
به سمت شرق آسیا استفاده کند. آمریکا تعیین تکلیف ایران را در گرو یک استراتژی 

بزرگ طراحی کرده است.
تهران مقابل تل آویو یا واشنگتن؟

ایران دارای توانمندی های تعریف شده و قابل احصایی است که مانند هر کشور 
دیگر تا در صحنه عمل و میدان دید و سنجیده نشود نمی توان آن را مورد تایید یا رد 
قرار داد. ایران از منظر وضعیت تعریف شده در منطقه یک قدرت منطقه ای بزرگ و 

دارای اثر وسیع دیده می شود.
در حال حاضر سناریوی شکار مار بوا را که برای پوتین طراحی شده، در خاورمیانه 
با مرکزیت رژیم صهیونیستی برای تهران در نظر گرفته اند. در حال حاضر قدرت و 
هیبت کشوری با سابقه دیرینه و دیرپای ملی به عنوان نخستین دولت مدرن جهان 
در دستگاه تفکر هگل برابر رژیم صهیونیستی قرار می گیرد؛ رژیمی که حتی به 
عنوان یک کشور به رسمیت شناخته نمی شود البته ایران به عنوان یک قدرت بزرگ 
و ابرقدرت منطقه ای به ظاهر در برابر اسرائیل قرار می گیرد ولی در باطن در برابر 

نیروی ایالات متحده آمریکا قرار گرفته است.
تهران در حالتی موفق است که تهاجمی باشد اما اگر تهرانِ تهاجمی به تهرانِ 
تدافعی در استفاده از قدرت باقی مانده نرم خود تبدیل شود و به میدان قدرت سرد 

بیاید به دام چاله آمریکایی ها می افتد
نحوه نمایش ایران در طراحی استراتژی های کلان

مطهرنیا درباره سمت و سوی تحولات بعد از حمله ایران اظهار می دارد: در جنگ 
نامتعادل برخلاف آنچه جنگ نامتقارن خوانده می شود یک طرف خود را ضعیف 
نشان می دهد و قدرت جامعه هدف را بسیار برجسته می کند؛ همان کاری که در 
ارتباط با تهران، مسکو و پیشتر بغداد و طرابلس انجام شد و اکنون هم تهران در برابر 
تل آویو در حالتی قرار گرفته است که باید در برابر جهان، مدعی ایجاد فضایی نمایش 
داده شود که در آن می تواند به عنوان یک ابرقدرت در برابر ایالات متحده آمریکا 

بایستد.
اگر ایران نتواند این هیبت و حیثیت را در احتمال رویارویی تل آویو با تهران به 
نمایش بگذارد، در برابر یک چالش بسیار بزرگ قرار می گیرد. به چالش کشیدن 
طراحی  در  رقیب  سیاسی  نظام های  مشروعیت  همچنین  و  حیثیت  و  هیبت 

استراتژی های کلان مد نظر است.
بعد از این چه خواهد شد؟

عملیات ایران علیه رژیم صهیونیستی ابعاد جنگ غزه را وسیع تر خواهد کرد. 
البته برای نخستین بار غزه از تهاجم اسرائیل در امان بود چرا که تهران هزینه های 
مستقیم تری را در جهت حمایت از فلسطین و حماس و غزه یعنی پروکسی های خود 

به نمایش گذاشت.
بیرون آمدن ایران از رینگ مبارزه با اسرائیل و دیگر رقبا و دشمنان و حمایت از 
متحدان توسط نیروهای مسلح جمهوری اسلامی از اهمیت جدی برخوردار است. 
به هر روی عملیات تقابلی که در 14 آوریل صورت گرفت دیگر جنگ سپاه پاسداران 
اسلامی با اسرائیل در یک بُعد ارزشی تلقی نمی شود چرا که ایران به معنای کلی 
و نیروهای مسلح ایرانی به معنای کلان یعنی جامعه حاکمیتی-حکومتی ایران 
در برابر اسرائیل عملیات میدانی به انجام رسانده است و این معنا می تواند مساله 
فلسطین و غزه و حماس را از متن به حاشیه رانده و مساله مرکزی یعنی خود تهران 

را برجسته تر سازد.
در این فضا آمریکایی ها می خواهند برنده نهایی این تحولات باشند و با یک تیر دو 
نشان بزنند؛ اسرائیل را کاملًا وابسته تر به واشنگتن کنند و از طرف دیگر تهران را در 
وضعیت تدافعی قرار دهند. تهران در حالتی موفق است که تهاجمی باشد اما اگر 
تهران تهاجمی به تهران تدافعی در استفاده از قدرت باقی مانده نرم خود تبدیل شود 

و به میدان قدرت سرد بیاید به دام چاله آمریکایی ها می افتد.
آمریکا با تئوری جنگ نامتعادل با ایران روبه رو شده است و اساسا مطرح کردن 
پرونده هسته ای در مرکزیت تئوری جنگ نامتعادل بود تا بعد از وقایع هفت اکتبر 

تهران را به سمت جنگ معلق بکشانند.

یک رسانه عربی با اشاره به سفر رئیس دفتر سیاسی حماس به ترکیه، گزارش 
داد که آنکارا در تلاش است میان جنبش حماس و رژیم صهیونیستی وساطت 

کند و جای مصر و قطر را بگیرد.
به گزارش ایسنا، بعد از اینکه قطر به طور تلویحی به خروج از میانجی گری 
در پرونده های غزه و توافق تبادل اسرا اشاره کرد و بعد از پیچیده شدن مساله 
مذاکرات میان جنبش حماس و رژیم صهیونیستی، ترکیه تحرکات پنهانی خود 

در این پرونده را آغاز و تلاش کرد که دروازه جدیدی برای مذاکرات ایجاد کند.
از  با قدرت اعلام کرده است که آماده میزبانی  از محافل  آنکارا در بسیاری 
دیدارهای غیرمستقیم میان جنبش حماس و طرف اسرائیلی است تا موانع پیش 
روی توافق آتش بس غزه که جنگ آن 200 روزه شده است از میان برداشته شود.
طبق گزارش رای الیوم، در صورت موافقت جنبش حماس و رژیم صهیونیستی 
با میانجیگری آنکارا، ترکیه ابتکار عمل جدیدی مطرح خواهد کرد که قبل از هر 
چیز بر توقف موقت جنگ به مدت حداقل 2 هفته متمرکز خواهد بود و در این 

مدت دیگر مسائل این توافق بررسی خواهد شد.
طیب  »رجب  نظارت  و  اشراف  تحت  مستقیم  به طور  ترکیه  وساطت  کانال 
اردوغان« رئیس جمهور این کشور خواهد بود و او از طریق روابط خود تلاش 

خواهد کرد که به توافقی نهایی برای پایان دادن به جنگ غزه دست یابد.
بسیاری از ناظران معتقدند که آنکارا در پرونده میانجیگری خود با موانعی مواجه 
خواهد شد، به ویژه اینکه اردوغان و نتانیاهو روابط خوبی با هم ندارند اما اگر ترکیه 

فشارهایش را افزایش دهد و چشم اندازی ایجاد کند که مورد پذیرش دوطرف 
باشد، پیشرفت هایی در این زمینه حاصل خواهد شد.

در بخشی از این گزارش آمده است که با توجه به شکست مصر و قطر در پرونده 
میانجیگری خود طی ماه های گذشته، »اسماعیل هنیه« رئیس دفتر سیاسی 
حماس در سفر خود به ترکیه و دیدار با اردوغان علاوه بر رایزنی در مورد جنگ 
غزه و پیامدهای آن برای منطقه برای اولین بار درمورد مساله وساطت ترکیه و از 

سرگیری دیدارهای غیرمستقیم رایزنی خواهد کرد.
این تحول ناگهانی بعد از آن انجام می شود که قطر اعلام کرده به دلیل انتقادات 

اسرائیل و آمریکا، در نقش خود در وساطت ها بازنگری خواهد کرد.
برخی منابع گزارش دادند که تلاش های ترکیه روی آتش بس و پشتیبانی از 
جنبش حماس و حمایت از تبدیل شدن این جنبش به عنوان یک حزب سیاسی 

در صورت برپایی دولت فلسطینی متمرکز خواهد بود.
برخی منابع دیگر نیز مدعی شدند میان اعلام قطر مبنی بر بازنگری در نقش 
خود و ورود ترکیه به خط بحران و اعلام موافقت جنبش حماس با خلع سلاح در 

مقابل برپایی کشور فلسطینی بر اساس مرزهای 1۹67 ارتباط وجود دارد.
پیش از این »هاکان فیدان« وزیر خارجه ترکیه مدعی شده بود رهبران حماس 
با منحل کردن جناح سیاسی این جنبش در مقابل برپایی دولت فلسطینی بر 
اساس مرزهای 67 موافقت کرده اند. وی همچنین گفت که جنبش حماس با 

تبدیل شدن به عنوان یک حزب سیاسی موافقت کرده است.

هنیه پیش از دیدار روزشنبه با اردوغان، چهارشنبه گذشته نیز در دوحه با هاکان 
فیدان، وزیر خارجه ترکیه دیدار و درمورد تحولات جنگ غزه رایزنی کرد.

این در حالی است که وزرای خارجه مصر و ترکیه در راستای توسعه روابط بین 
2 کشور در تمامی حوزه ها و هماهنگی مشترک درباره چالش های منطقه ای و 

بین المللی، گفت وگو کردند.
»سامح شکری« وزیر خارجه مصر امروز شنبه )20 آوریل( در آغاز سفر خود به 

ترکیه، با هاکان فیدان، همتای ترکیه ای خود مذاکره کرد.
به گزارش اسپوتنیک، »احمد ابو زید« سخنگوی وزارت خارجه مصر گفت که 
شکری با فیدان در چارچوب تلاش مشترک در راستای توسعه روابط بین 2 کشور 
در تمامی حوزه ها و هماهنگی مشترک درباره چالش های منطقه ای و بین المللی، 

یک جلسه مذاکره غیرعلنی برگزار کرد.
به گفته ابو زید، وزیر خارجه مصر، شامگاه جمعه )1۹ آوریل( از آفریقای جنوبی 
به ترکیه سفر کرد و قرار است در این سفر در کنار مذاکرات با فیدان، با رجب طیب 

اردوغان، رئیس جمهور ترکیه نیز دیدار کند.
از طرفی شبکه »القاهره الاخباریه« اعلام کرد این سفر در چارچوب اقدامات 
مصر و ترکیه برای افزایش سرعت همکاری، ارتقای سطح روابط دو جانبه، پیگیری 
اجرای توافقات صورت گرفته در دیدار اخیر روسای جمهور 2 کشور در قاهره 
و هماهنگی و رایزنی درباره راه های مقابله با چالش ها و بحران ها در سطوح 

منطقه ای و بین المللی صورت می گیرد.

یک رسانه عربی مطرح کرد؛

آیا ترکیه واسطه جدید میان حماس و اسرائیل خواهد بود؟

یک دیپلمات پیشین ایران می گوید: نتیجه جنگ و ستیز 
پیش از آنکه به نتایج دلخواه هر کدام از طرفین برسد به قتل 
و ویرانی و به شرایطی منجر خواهد شد که در غزه بر سر مردم 
بدبخت و بی پناه آنجا آمد و وضعیت را دیده ایم و امیدوارم 
درسی برای بقیه مردم منطقه باشد. مساله غزه بی عدالتی 
است ولی در قالب روابط اسرائیل و فلسطین و اعراب است.  
زمان آن است که در قالب کنفرانسی بین المللی با شرکت 
قدرت های منطقه ای تکلیف آینده صلح آمیزی برای این 
منطقه روشن شود و به این جنگ 75 ساله و پر هزینه پایان 

داده شود.
فریدون مجلسی در گفت وگو با خ شفقنا آینده در پاسخ به 
این سوال که تحولات منطقه در چه سمت و سویی قرار دارد؟ 
اظهار داشت: علاقه به صلح و آرامش و حرکت در مسیر توسعه 
اقتصادی و صنعتی و اجتماعی ایران همیشه در من وجود 
دارد و این توسعه را ضامن حمایت از توسعه امنیت و دفاع 

ملی می دانم. اگر کشوری فقیر و عقب مانده باشد توانایی 
نگهداری امنیت خود و تدارک دفاعی خود را از دست می 
دهد. ایران در سال های گذشته هزینه زیادی صرف توسعه 
امکانات امنیتی خود کرده است که امیدوارم محفوظ بماند در 
این تحولات نشان داده شده که رقیب نیز آن چنان که تصور 
می رفت توانمند نبوده است. امیدوارم این اتفاق در هر دو 
طرف به نتیجه گیری آرامش بخشی در کل منطقه منجر شود 

نه اینکه جنگی را سبب شود.
وی افزود: نتیجه جنگ و ستیز پیش از آنکه به نتایج دلخواه 
هر کدام از طرفین برسد به قتل و ویرانی و به شرایطی منجر 
خواهد شد که در غزه بر سر مردم بدبخت و بی پناه آنجا 
آمد و وضعیت را دیده ایم و امیدوارم درسی برای بقیه مردم 
قالب  در  ولی  است  عدالتی  بی  غزه  مساله  باشد.  منطقه 
روابط اسرائیل و فلسطین و اعراب است.  زمان آن است که 
در قالب کنفرانسی بین المللی با شرکت قدرت های منطقه 

ای تکلیف آینده صلح آمیزی برای این منطقه روشن شود و به 
این جنگ 75 ساله و پر هزینه پایان داده شود. بازگشت به آن 
چه در تاریخ چه رخ داده است موجب ادامه داشتن بی پایان 
جنگ ها و نزاع ها و عقب ماندگی ملت های منطقه خواهد 
ناپذیری  امروز که اسطوره شکست  شد. وی تصریح کرد: 
اسرائیل ترک برداشته است در شرایطی که آن ها هم ناچارند 
به فکر آینده خود باشند به نوبه خود باید این آمادگی برای آن 
ها پدید آمده باشد که در چنین کنفرانسی به چنان سازگاری 
مسالمت آمیزی تن بدهند. سرزمین های فلسطینی را در 
قالب قطعنامه در اختیار مردم فلسطین بگذارند شهرک های 
اشغالی را در کرانه غربی ترک کنند و اگر خواهان یک زندگی 
مسالمت آمیز در این منطقه هستند باید این امتیازات را به 
اعراب بدهند. ایران باید با گرفتن امتیازاتی به خصوص با رفع 
تحریم ها بازگشتی به عرصه بین المللی داشته باشد. باید 
مشکلات بانکی ایران در عرصه بین الملل رفع گردد و تمرکز 

بر توسعه اقتصادی و اجتماعی در درون مرز ها باشد و بتواند 
با برقراری روابط نزدیک با کل همسایگان که از قضا ثروتمند 
ترین بازار های جهان هستند به جای خصومت و دشمنی 
از امکانات بهره مند شود. مجلسی تصریح کرد: ایران با دور 
ماندن از ثروت همسایه های نفتی اش، بزرگترین خسارات 
اقتصادی را در عرصه جهانی می بیند و این ظرفیت و فرصت 
را به کشور هایی نظیر چین و ترکیه وا گذار می کند امکانات 
زیر بنایی ایران می تواند با بهره بندی از امکانات نفتی و گازی 
کشور به صورت امکانی رقابتی در منطقه ظاهر شود با چیدن 
مسائل جنگی و آسیب هایی که طرفین می توانند به یکدیگر 
وارد کنند باید دانست که زمان آن رسیده که طرفین به صورتی 
منصفانه در امنیت در کنار هم زندگی کنند. ایران می تواند 
در این مسیر نقش بازی کند و از این طریق برای خود کسب 
اهمیت و اعتبار کند. ایران باید با وضعیتی آبرومند درد عرصه 

بین المللی حضور داشته باشد.

فریدون مجلسی دیپلمات پیشین: 

در قالب کنفرانسی بین المللی تکلیف آینده صلح آمیزی برای منطقه روشن شود
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رئیس سازمان سرمایه گذاری شهرداری قم:

زیرساخت های سرمایه گذاری 
دربلوار پیامبر اعظم)ص( فراهم نیست

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم با اشاره به 
لزوم تسهیلگری هر چه بیشتر سرمایه گذاری در بلوار پیامبر اعظم)ص( گفت: 

هنوز امکانات زیرساختی مانند پست برق یا آب در این بلوار وجود ندارد.
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی شهرداری پیامبر اعظم )ص( به 
مجموعه های فرهنگی در قالب موزه دین و زندگی تحویل داده شد و این مجموعه 

هم اکنون در مرحله اخذ پروانه ساخت و تأیید نقشه است.
 وی در خصوص تکمیل پروژه های بلوار پیامبر اعظم )ص( افزود: زمانی که بلوار 
پیامبر اعظم )ص( طراحی و وارد فاز اجرا شد روی کاغذ همه چیز بسیار دقیق 
دیده شده بود، اما متأسفانه آنجا مسائل قدیمی وجود دارد که در حال حاضر نیز 
ادامه پیدا کرده است. به عنوان مثال هنوز امکانات زیرساختی مانند پست برق یا 

آب در این بلوار وجود ندارد.
 رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم ادامه داد: 
مکاتبات بسیاری با اداره برق یا بخش های دیگر انجام می شود اما به دلایل مختلف 

کار پیش نمی رود.
 رمضانی با اشاره به لزوم تکمیل تملکات در بلوک های بلوار پیامبر اعظم)ص( 
خاطرنشان کرد: این کار در دستور کار مناطق شهرداری قم است اما گاهی 

معضلات حقوقی یا مسائل ورثه ای قدری فرآیندها را زمان بر می کند.
 وی با بیان اینکه تکمیل زیرساخت های بلوار پیامبر اعظم )ص( ارزش افزوده 
اراضی این بلوار را به صورت چشمگیری افزایش می دهد گفت: چشم اندازی 
برای بیان زمان دقیق اتمام کارهای این منطقه وجود ندارد، اما شهرداری برای 
زمین های که در دست خودش است بر اساس توان اقتصادی کارها را جلو می برد.
 رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم افزود: از 
طرفی شرایط اقتصادی کشور بر وضعیت سرمایه گذاری در این بلوار اثرگذار است؛ 
قسمت عمده ای از این بلوار برای کاربری های اقامتی تعریف شده و بازگشت 

سرمایه این نوع کاربری به وضعیت اقتصادی کشور وابسته است.
 رمضانی با اشاره به لزوم تسهیلگری هر چه بیشتر سرمایه گذاری در بلوار پیامبر 
اعظم)ص( عنوان کرد: این مسئله به همکاری نهادهای همکار مانند اداره کل 

میراث فرهنگی و شرایط ورود زائران خارجی به کشور نیز بستگی دارد.
 به گفته وی، در بلوار پیامبر اعظم )ص( سه پروژه اقامتی فعال وجود دارد که 
شامل پروژه بنیاد تعاون ارتش، ایجاد یک هتل 5 ستاره توسط یک شخص حقیقی 

و ساخت یک مجموعه اقامتی توسط سپاه است.
 

شهردار قم مطرح کرد:

خدمات رسانی شهرداری ها
 به ۵۹ میلیون نفر 

شهردار قم با بیان اینکه امروز شهرداری ها نزدیک به 5۹ میلیون نفر در کشور 
را تحت پوشش قرار می دهند، گفت: این در حالی است که تعداد شهرنشینان 
قبل انقلاب 40 درصد و امروز بالای 85 درصد است و روزبه روز جمعیت بیشتر و 

مسئولیت شهرداری ها افزایش پیدا می کند.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در حاشیه یکصد ونوزدهمین نشست مجمع 
شهرداران کلان شهرها و مراکز استان ها که به میزبانی شهر مشهد برگزار شد، 
اظهار داشت: مجمع کلان شهرها تقریباً به عنوان عقل منفصل، برای شهرداری ها 

برنامه ریزی می کند.
وی با بیان اینکه متأسفانه سال های طولانی به دنبال این هستیم که برای 
خود عقل منفصل داشته باشیم زیرا امروز شهرداری ها نزدیک به 5۹ میلیون 
نفر در کشور را تحت پوشش قرار می دهند، افزود: این در حالی است که تعداد 
روزبه روز  و  است  بالای 85 درصد  امروز  و  انقلاب 40 درصد  قبل  شهرنشینان 

جمعیت بیشتر و مسئولیت شهرداری ها افزایش پیدا می کند.
شهردار قم با تأکید بر اینکه کار شهرداری در سفره مردم خود را نشان می دهد، 
ابراز کرد: ساختار آن نیز در قانون اساسی در هفت فصل مشخص شده اما هنوز 

مسائل آن تحقق پیدا نکرده و مدیریت واحد و یکپارچه شهری نداریم.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر 25 ارگان برای شهر تصمیم می گیرند، مطرح 
کرد: ما یک زمین را آسفالت می کنیم و لباس نو می پوشد و بلافاصله 10 قیچی به 

آن زده می شود، زیرا مدیریت واحد شهری وجود ندارد و باید پیگیری شود.
 

مدیرکل وصول درآمد شهرداری قم خبرداد:

تکمیل سامانه جامع درآمد در ماه های آینده
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم گفت: با به روزرسانی سامانه جامع 

درآمد، بخش ملی، شهرسازی و حوزه پسماند به این سامانه متصل شده است.
محمد وحیدنیا در گفت وگویی از طراحی و به روزرسانی سامانه جامع درآمد خبر 
داد و اظهار کرد: سامانه درآمد در گذشته با توجه به نیازهای جدید، پاسخگوی 
امور نبود که به سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم پیشنهاد شد تا 
با طراحی سامانه جامع درآمد و اتصال به مرکز داده شهرسازی، فرایندهای مالی را 

به صورت الکترونیکی انجام دهیم.  
وی با بیان اینکه بخش چک ها از مهم ترین و اصلی ترین بخش های این سامانه 
است، خاطرنشان کرد: ثبت چک بخش بسیار مهم و پرچالشی بود که از دی سال 
1402 این بخش اجرا شد و بخش های دیگر این سامانه همچون بخش بودجه، 
کمسیون ماده 77، عوارض شغلی و صنفی و سایر بخش ها برای اجاره در حال 

راه اندازی است.  
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم مهم ترین بخش های این سامانه 
را اصناف، مشاغل و چک دانست و عنوان کرد: در حوزه های پسماند نیز اقداماتی 

انجام شده و سازمان مدیریت پسماند نیز به این سامانه متصل شده است.
 وی با تأکید بر اینکه اتصال به سامانه سرای 8 و شهرسازی انجام و تکمیل شده 
است، اضافه کرد: در تلاش هستیم تا سه ماه آینده شاهد بهره برداری کامل از 
این سامانه باشیم و بتوانیم به بخش های دیگر شهرداری و دیگر فرایندهای مالی 

متصل شویم.
وحیدنیا با بیان اینکه با بهره برداری از این سامانه دیگر کار به صورت دستی انجام 
نمی شود و همه چیز به صورت الکترونیکی انجام خواهد شد، گفت: بخش دیگر 
مربوط به شهروندان است، برای مثال در بخش اصناف و مشاغل قبض صادر 
می شد، اما در حال حاضر به صورت الکترونیکی در بازه های زمانی خاص برای 

مودیان ارسال می شود.

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم مطرح کرد؛

فعالیت ۱۴ واحد فروشگاهی
 در حوزه تنظیم بازار 

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم گفت: 14 واحد فروشگاهی شهرداری قم در حوزه تنظیم بازار فعال هستند.

محسن صادقی امینی در گفت وگویی با اشاره به تأکید و حمایت مدیران استانی 
از فعالیت سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم در حوزه تنظیم بازار اظهار 
کرد: با این حمایت ها توانستیم برای نخستین بار موضوع تنظیم بازار را در برنامه 

اصلی سازمان قرار داده است و نسبت به آن اقدامات عملی انجام دهیم.
 وی از مدیریت 14 واحد فروشگاهی برای اجرای طرح تنظیم بازار خبر داد و 
افزود: بیش از 14 واحد از واحدهای تحت نظر سازمان که شامل فروشگاه های 
همشهری و فروشگاه های ریحان بود با این طرح همکاری کردند و کار توزیع 
گوشت گوسفند، مرغ، تخم مرغ، خرما و همچنین برخی از اقلام میوه را در دستور 

کار خود قرار دادند.
 مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم بازخورد خوب مردم را از اجرای این طرح عنوان و خاطرنشان کرد: با اجرای 
این طرح مردم توانستند مرغ، گوشت، تخم مرغ، خرما و بعضی اقلام میوه را با 
قیمت مناسب و کیفیت خوب دریافت کنند که شاهد کسب رضایت شهروندان 

از آن بودیم.

 آیت الله جوادی آملی: اگر اقتصاد ضعیف باشد، دینداری سخت است
آیت الله جوادی آملی در دیدار مدیر عامل بانک ملی ایران با بیان اینکه باید بانک ها جلوی اختلاس ها را بگیرند، 
اظهار داشتند: غالباً اختلاس ها از راه بانک ها می گذرد، و لذا شما باید بیش از پیش نسبت به این امر حساسیت 
داشته باشید تا جلوی کسانی که می خواهند سوء استفاده کنند، گرفته شود البته کسی که دین داشته باشد اختلاس 
و از این کار ها نمی کند.وی اظهار داشت: اگر اقتصاد نتواند رضایت مردم را تأمین کند و مردم گرفتار فقر بشوند، دین 
نیز از بین خواهد رفت، این دعای پیغمبر است که عرض کرد خدایا، اگر اقتصاد ما ضعیف باشد دینداری سخت 
است؛ لذا بانکداری اولین وظیفه اش باسواد شدن است که ما چه نیاز داریم؟ چه داریم؟ چگونه حل بکنیم؟ خطر 
ربا هم باید از بانک ها گرفته بشود. بانک باید این غیرت را داشته باشد که اقتصاد مملکت را حفظ بکند. بانک انباردار 
نیست و لذا با سفارش هم حل نمی شود، بلکه آنجا فکر و دقت و بررسی و برنامه ریزی باید انجام گیرد، تلاش شود 
تا اقتصاد و تولید رونق بگیرد و مسائل حل شود، این برنامه علمی می خواهد که که چه داریم؟ یک؛ چقدر مصرف 

داریم؟ دو؛ چکار بکنیم که این نیاز ها تأمین بشود؟ سه؛ این می شود اقتصاد.

هشدار به مادران باردار درباره سزارین های تقویمی
رئیس اداره سلامت مادران وزارت بهداشت گفت :پیش از آغاز سال جدید، به همه دانشگاه های علوم پزشکی کشور 
ابلاغ کرده ایم که تاریخ های رُند تقویم را احصا کنند و فرمولی را نیز درباره تعداد زایمان های منطقی در بیمارستان ها به 
آن ها ارائه کردیم.در صورتی که تعداد زایمان ها در این تاریخ ها در بیمارستان ها از تعداد معمول در روزهای دیگر، فراتر 
برود نمره منفی در کارنامه جوانی جمعیت بیمارستان ها درج و موضوع بررسی می شود.مادران باید به این نکته توجه 
کنند که مغز و ریه جنین در 3۹ هفتگی تکامل می یابد. اگر نوزاد زودتر از موعد به دنیا بیاید احتمال عفونت و انتقال به 

بخش مراقبت های ویژه نوزادان افزایش می یابد. 

آمار نهایی داوطلبان نوبت دوم کنکور 
مدیرکل روابط عمومی سازمان سنجش آموزش کشور از ثبت نام بیش از ۹56 هزار داوطلب در نوبت دوم آزمون 
سراسری سال 1403 خبر داد.علیرضا کریمیان ضمن بیان این خبر گفت: بر اساس آمار نهایی اعلام شده تعداد 
۹56 هزار داوطلب برای شرکت در نوبت دوم آزمون سراسری سال 1403 ثبت نام کرده اند و مهلت ثبت نام در 
این آزمون روز پنج شنبه 30 فروردین ماه پایان یافت. مدیر روابط عمومی سازمان سنجش آموزش کشور در پایان 
خاطرنشان کرد: آزمون نوبت دوم برای داوطلبان در روزهای پنجشنبه و جمعه 7 و 8 تیر ماه 1403 برگزار خواهد شد 
و داوطلبان باید توجه کنند که نوبت اول آزمون سراسری سال 1403 روزهای پنجشنبه و جمعه 6 و 7 اردیبهشت ماه 

1403 برگزار می شود.

خطر حذف ایران از تجارت جهانی با تعطیلی پنج شنبه ها
مهرداد عباد، نایب رئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی تهران گفت :تمامی فعالان بخش خصوصی 
مخالف تعطیلی پنجشنبه هستند که یکی از دلایل عمده آن فرصت سوزی 4 روزه در مراوده با بازارهای بین المللی 
است.در حال حاضر به دلیل تحریم ها و مشکلاتی که به وجود آورده اند، مراودات تجاری به کندی پیش می رود. در 
برخی مواقع ارسال و یا ترخیص یک کالا شش ماه زمان می برد. حال اگر موانع و مشکلات بیشتر شوند، فرصت 

سوزی ها هم بیشتر خواهد شد.

نام پدر از کارت ملی حذف نمی شود
معاون فناوری اطلاعات و آمار جمعیتی سازمان ثبت احوال کشور گفت: نام پدر از روی کارت های هوشمند 
ملی حذف نمی شود.افشار خاکباز در پی انتشار خبری مبنی بر حذف نام پدر از روی کارت های ملی، افزود: 
اقلام اطلاعاتی درج شده بر روی کارت های هوشمند ملی تغییری نداشته و نام پدر نیز از روی این کارت ها حذف 
نمی شود.وی یادآور شد: سازمان ثبت احوال کشور متولی صدور و چاپ کارت هوشمند ملی است و هرگونه تغییرات 

در صدور این کارت ها صورت گیرد، به طور قطع از طریق سازمان ثبت احوال کشور اطلاع رسانی خواهد شد.

آسیب دیدن سامانه های پدافندی ایران تکذیب شد
خبرگزاری تسنیم نوشت: فضا سازی برخی رسانه های غربی درخصوص آسیب دیدن بخشی از سامانه پدافند 
هوایی در جریان مقابله با چند ریزپرنده در بامداد روز جمعه کاملا کذب است.با هوشیاری سامانه های راداری و 
پدافندی مستقر در منطقه، ریزپرنده های ناشناس قبل از نزدیک شدن به حریم مناطق حساس مورد هدف قرار 

گرفتند.

۴ دهک از جامعه  توان اجاره مسکن را ندارند
رضایی، معاون شرکت عمران شهرهای جدید گفت:6 دهک جامعه توان خرید خانه را ندارند.با مردمی مواجه 

هستیم که حتی اگر مسکن شان را تامین کنیم توان نگهداری آن را هم ندارند.

عکاس : احمد بلباسی

آیین سنتی برف چال در مازندران

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم :

تبدیل مجوز کاغذی به شناسه، بار مالی و مالیاتی مضاعف ندارد 
 مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم در پاسخ به شایعه ای که تبدیل 
مرتبط  از کاسبان  مالیات مضاعف  دریافت  به  را  به شناسه  مجوز کاغذی 
می خواند، گفت:  تبدیل مجوز کاغذی به شناسه، هیچ بار مالی و مالیاتی 
مضاعف برای فعالان اقتصادی و کاسبان ندارد و ملاک دریافت مالیات، صرفاً 
میزان درآمد مودیان است و نوع مجوز کاغذی یا شناسه، هیچ تاثیری در میزان 

مالیات ستانی از مودیان ندارد.
 مهدی فراهانی در گفت وگو با ایمان اظهارداشت : با اجرای قانون پایانه های 
فروشگاهی، مالیات بر اساس میزان درآمد مودیان محاسبه و دریافت می شود 
که دستگاه کارتخوان بانکی )POS( یا درگاه پرداخت الکترونیکی به منزله 
پایانه فروش  فروشگاهی قرار میگیرد و نوع مجوز فعالان اقتصادی، هیچ 

ارتباطی به فرایند اخذ مالیات ندارد.
 فراهانی در پاسخ به اینکه چرا باید پروانه کسب های  قدیمی به مجوزهای 
الکترونیکی تبدیل شوند، سه دلیل را برشمرد و افزود: دلیل اول اینکه به حکم 
قانون و بر اساس حکم تبصره 7 ماده 1 قانون تسهیل صدور مجوزها، همه 
مجوزهای قدیمی و کاغذی باید، تبدیل به مجوز الکترونیکی )شناسه  یکتا( 
شوند. وی دلیل دوم را تکمیل بانک اطلاعات کسب و کار کشور در درگاه ملّی 
مجوزها عنوان کرد که باعث تسهیل سرمایه گذاری و جهش تولید میشود 
بانک  از طریق  دارد  استان  در  به سرمایه گذاری  تمایل  که  فردی  افزود:  و 
اطلاعات کسب و کار کشور، به راحتی می تواند با مراجعه به بانک اطلاعات 
کسب و کار درگاه ملی مجوزها، وضعیت تعداد افرادی که در آن حوزه فعالیت 

دارند را رصد و امکان سنجی کند.
وی اضافه کرد: دلیل سوم بر اساس دو دلیل قبلی، تبدیل مجوز کاغذی به 
شناسه را الزام آور می کند و آن دلیل این است که  از 25 اردیبهشت 1403 
کسب و کارهایی که شناسه یکتا نداشته باشند، به لحاظ قانونی، فاقد مجوز 

محسوب می شوند و از خدمات دولتی محروم خواهند شد.
 وی تاکید کرد: در هر صورت، بعد از 25 اردیبهشت، مجوز کاغذی فاقد 

اعتبار است حتی اگر فرضا" با اعتبار 10 ساله صادر شده باشد! و دولت فقط 
مجوز های الکترونیک را رسمی و قانونی می داند و پس از این زمان، اگر نام 
صاحب کسب و کاری در بانک اطلاعات دارندگان شناسه یکتا به نشانی 
qr.mojavez.ir وجود نداشته باشد و شناسه یکتا دریافت نکرده باشد، مجوز 
آن صاحب کسب و کار رسمی نیست و فاقد اعتبار است و نمی تواند خدمات 

دولتی دریافت کند.
به  را  بتوانند مجوز کاغذی خود  راحتی  به  اینکه کسبه  برای  افزود:  وی 
شناسه یکتا تبدیل کنند می توانند با مراجعه به درگاه ملی مجوز ها به نشانی 
mojavez.ir در قسمت »شناسه یکتا برای مجوز های قدیمی« با بارگذاری 
کارت ملی و اصل پروانه و ارائه شماره های ملی، پستی و همراه، در کمتر از پنج 
دقیقه درخواست خود را ثبت کنند و پس از مدتی شناسه یکتا را از درگاه ملی 

مجوز ها دریافت خواهند کرد.
فراهانی در پایان تاکید کرد: صاحبان مجوز های قدیمی به صورت کاملا 
رایگان و بدون مراجعه حضوری با گوشی هوشمند خود یا رایانه های شخصی 

خود، می توانند شناسه یکتا را در اسرع وقت دریافت کنند.

کل  اداره  این  روستایی  های  راه  و  فنی  معاون 
فرعی  به  روستایی  محور   6 ارتقای  پیگیری  از 

غیرشریانی در سطح استان قم خبرداد.
وگویی  گفت  در  موسوی  محمدرضا  سید 
تفاهم  پیگیری  این مهم درراستای  اظهارداشت: 
نامه منعقده قبلی بین مدیران ونمایندگان مردم 
و  اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  استان  شریف 
و  حمل  و  راهداری  سازمان  مسئولین  همچنین 
نقل جاده ای،با موضوع ارتقای برخی محورهای 
روستایی به فرعی غیر شریانی در سطح استان قم 

صورت گرفته است.
موسوی افزود: محورهای کهک، فردو، دستجرد، 
تاج خاتون، قاهان و ... از جمله محورهای روستایی 
جهت  کل  اداره  این  کار  دستور  در  که  هستند 
پیگیری ارتقای آنها به راه فرعی غیر شریانی قرار 

دارند.
وی با بیان اینکه محورهای روستایی استان در 
حال حاضر از عرض مورد نظر در آیین نامه های 
از  افزود:  هستند،  برخوردار  ساخت  زمان  معتبر 

محورهای  در  تردد  ایمنی  درتامین  مهم  مسائل 
روستایی استان توجه به افزایش تردد ماشین آلات 
واحدهای  سایر  و  ها  مرغداری  معادن،  سنگین 

صنعتی واقع در مجاورت این محورها می باشد.
معاون فنی و راه  های روستایی اداره کل راهداری 
و حمل ونقل جاده ای استان قم خاطر نشان کرد: 
به همین منظور طرح ارتقائ محورهای روستایی 
استان به محورهای فرعی غیرشریانی در دستور 
کار قرار گرفته تا ضمن امکان استفاده از ظرفیت 
های اعتباری بیشتر، نسبت به کاهش مخاطرات 
کشاورزی  ادوات  و  سنگین  آلات  ماشین  تردد 
)تریلر، تراکتور، کمباین و...(و تسهیل ترافیک دراین 

محورها اقدام شود
صورت  ازاقدامات  بخشی  به  درادامه  موسوی 
و  اشاره کرد  گرفته در محورروستایی کوه سفید، 
گفت: عملیات بهسازی این محور از سال گذشته 
واز ابتدای حوزه استحفاظی این اداره کل )در حوزه 
بین شهری( تا میدان قشلاق البرز و در ادامه تا سه 
حال  در  و  است  شده  انجام  امامزاده  شش  راهی 

البرز  نیز عملیات بهسازی میدان قشلاق  حاضر 
دردست اجرا می باشد. وی ضمن اعلام این مهم 
که مطابق آیین نامه ایمنی راه ها نصب سامانه های 
روشنایی در تمامی مقاطع محورها و بصورت پیوسته 
از ملزومات ایمنی جاده ای نمی باشد مطرح کرد: 
اجرای سامانه روشنایی در شرایط و مقاطع خاص از 
جمله نقاط مستعد حادثه، نقاط پرتگاهی، مقاطع 
مه گیر، گردنه های کوهستانی، دهانه تونل ها و 
... می باشد. سید محمدرضا موسوی یادآور شد: 
در حال حاضر تمامی روستاهای بالای 20 خانوار 
استان قم مطابق آخرین سرشماری نفوس و مسکن 
دسترسی  راه  یک  حداقل  دارای   13۹5 سال 

بصورت آسفالته می باشند.
وی افزود: با توجه به شرایط موجود، درخواست 
ساخت و توسعه راه های روستایی جدید در استان 
با رویکرد تکمیل و توسعه شبکه موجود با استفاده 
از ظرفیت انجمن خیرین راه و ترابری، خودیاری و 
مشارکت بین دستگاهی و همچنین مشارکت بسیج 

سازندگی استان دنبال خواهد گردید.

معاون اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم :

6 محور روستایی به فرعی غیرشریانی ارتقاء می یابد

معاون اداره کل محیط زیست استان قم با بیان اینکه مدیریت فاضلاب ها 
یکی از عمده ترین مشکلات زیست محیطی استان قم است، گفت: فاضلاب 

همچنان معضل بزرگ استان قم است.
سید احمد شفیعی  روشنبه در نشست رسانه ای که به مناسبت هفته زمین 
پاک در سالن جلسات شهرداری قم با حضور خبرنگاران برگزار شده بود، اظهار 
کرد: زمین یکی از نهاد های اصلی در زیست بوم ها و اکوسیستم بوده و باتوجه 
به اینکه شهر قم جایگاه تشیع است، جایگاه ویژه ای در بحث منابع اسلامی ما 

دارد.
وی با تأکید بر اینکه از مهم ترین مؤلفه های نقض آلودگی های زمین، پسماند 
است تصریح کرد: فاضلاب ها صنعتی و شهری از عوامل عمده در تخریب خاک 

و زمین است.
معاون اداره کل محیط زیست استان قم با بیان اینکه مدیریت فاضلاب ها یکی 
از عمده ترین مشکلات زیست محیطی استان قم است، تصریح کرد: هرچند 

که برای حل این مشکل در شهر و شهرک های صنعتی پروژه های چند صد 
میلیاردی در حال اجراست، اما همچنان معضل بزرگ استان قم است.

انباشت20 میلیون تن پسماند ساختمانی در قم 
وی با بیان اینکه دو نوع پسماند ساختمانی و عادی در شهر قم از عمده ترین 
پسماندهاست، ابراز کرد: در کمتر از دو دهه بالغ بر 20 میلیون تن مصالح 

ساختمانی در سایت های مجاز شهر قم دپو و ذخیره شده است.
شفیعی از شرکت های متولی و سرمایه گذاران خواست تا با حمایت و مشارکت 
در موضوع محیط زیست ورود کنند و خاطرنشان کرد: شهرداری قم اقدام خوبی 

در زمینه به صفر رساندن دفن پسماند انجام داده است.
معاون اداره کل محیط زیست استان قم با اشاره به اینکه صنایع پلاستیکی 
و پلیمرها در شهر قم درصد بالایی دارد، یادآور شد: اولین گام با توجه به شعار 
امسال، فرهنگ سازی در حد افکار عمومی به سمت سبک زندگی ایرانی و 

اسلامی و کاهش مصرف است.

معاون اداره کل محیط زیست استان قم مطرح کرد:

فاضلاب ،بزرگترین معضل زیست  محیطی قم

http://nedayeghom.ir
@nedayeghom.ir

آدرس سایت:
کانال ایتا:

استاندار قم خبرداد:

رشد ۷۰ درصدی ساخت کلاس درس 
استاندار قم گفت: با تلاش خیرین مدرسه ساز استان و مجموعه دولت مردمی سال گذشته 240 کلاس در 

قم آماده شد که نسبت به سال 1401 رشد 70 درصدی داشته است. 
 به گزارش ندای قم ، دکتر سیدمحمد آقامیری امروز در دیدار اعضای مجمع خیرین مدرسه ساز استان قم، 
بیان کرد: خیرین مدرسه ساز امروز در سراسر کشور موفق بوده اند بخشی از مشکلات آموزش و پرورش را حل  

کنند. 
 وی افزود: الحمدلله این حضور فعال در قم هم مشاهده می شود و می بینیم که خیرین عزیز آماده ساخت 

مدارس برای دانش آموزان هستند. 
 استاندار قم اشاره کرد: سال گذشته 240 کلاس درس تحویل آموزش و پرورش داده شد درحالی که در 
سال 1401 این مقدار 140 کلاس بود. واقعیت این است که رفع کمبود های سرانه آموزشی در استان ها یکی 

از اهداف مهم دولت سیزدهم قرار گرفته که شخص رییس جمهور هم به این موضوع اهتمام جدی دارند. 
وی تصریح کرد: همه دستگاه های مربوطه استان موظف هستند خیرین مدرسه ساز را حمایت کرده و 

زیرساخت های لازم را جهت تسهیل آن ها در امور مدرسه سازی آماده کنند. 
نماینده عالی دولت در استان قم اشاره کرد: یکی از راه های تامین منبع جهت آماده سازی زمین و یا تکمیل 
پروژه عمرانی مدارس استفاده از ظرفیت مولدسازی است که این موضوع را بیش از گذشته در دستور کار قرار 

خواهیم داد.
 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم خبرداد:

کاهش ۳.۹ درصدی مصرف گاز 
مدیرعامل شرکت گاز استان قم از کاهش 3.۹ درصدی مصرف گاز طبیعی در این استان در سال گذشته 

نسبت به سال 1401 خبر داد. 
مرتضی خوش لهجه در گفت وگویی اظهار کرد: در سال 1402 ،  2 میلیارد و 648 میلیون مترمکعب گاز 
طبیعی در بخش های مختلف استان قم مصرف شد که این مقدار برای سال 1401 حدود 2 میلیارد و 758 

میلیون متر مکعب بوده است.
وی با اشاره به جذب 208 مشترک صنعتی و 11 هزار مشترک در دیگر بخش های استان طی سال 1402، 
تصریح کرد: این کاهش مصرف در حالی است که علاوه بر افزایش شمار مشترکین، میزان گاز مصرفی صنایع 

نیز در سال 1402 نسبت به سال 1401 با افزایش 4.4 درصدی همراه بوده است.
وی در تشریح چرایی این کاهش مصرف بیان کرد: به نظر می رسد علت عمده این کاهش مصرف، اهتمام 

مردم به صرفه جویی و شرایط آب و هوایی استان باشد.
خوش لهجه در پایان با بیان اینکه در فصل سرد سال حدود 70 درصد مصرف گاز طبیعی به مشترکین بخش 
خانگی اختصاص می باید، خاطرنشان کرد: به صورت کلی یک سوم مصرف سالانه گاز استان به نیروگاه 
سیکل ترکیبی ، یک سوم به صنایع و یک سوم نیز به سایر مشترکین اعم از خانگی، تجاری، آموزشی و عمومی 

تعلق دارد.
هم اینک مجموع مشترکان گاز طبیعی قم در تمامی بخش ها، حدود 455 هزار و 247 مشترک است.ضریب 

نفوذ گاز در مناطق شهری این استان ۹۹.5 درصد و در مناطق روستایی ۹۹.3 درصد است.
مجموع مشترکان گاز طبیعی استان قم در تمامی بخش ها، حدود 455 هزار و 247 مشترک است.

 
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم خبرداد:

واکسینه شدن نیمی از زائران قمی حج تمتع
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: در ایام حج تمتع امسال 2هزار و 400 زائر از قم به سرزمین 

وحی اعزام می شوند که تاکنون نیمی از آنها واکسن مننژیت دریافت کرده اند.
محمدرضا بهرامی گفت وگویی اظهارداشت: در ایام حج تمتع امسال 2هزار و 400 زائر از قم به سرزمین 

وحی اعزام می شوند که تاکنون بیش از هزار و 200 زائر قمی واکسن مننژیت دریافت کرده اند.
بهرامی با اشاره به گذشت بیش از یک هفته از عملیات واکسیناسیون حجاج در قم گفت: به منظور جلوگیری 
از بیماری زوار در موسم حج، لازم است زائران هرچه سریع تر به پایگاه واکسیناسیون واقع در بیمارستان آیت 

الله گلپایگانی مراجعه کنند.
حجاج  واکسیناسیون  مدارک  ارائه  و  دریافت  به  نسبت  نیز  مقصد  فرودگاه های  در  احتمالًا  افزود:  وی 
سختگیری هایی صورت بگیرد و لذا انجام واکسیناسیون و همراه داشتن مدارک هنگام عزیمت زائران ضروری 

است.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم گفت: حدود 200 نفر از روحانیون کاروان های حج تمتع که از دیگر 
شهر ها به این سفر روحانی اعزام می شوند نیز امسال در قم واکسن دریافت میکنند و در کل 2600 نفر از 

حجاج توسط جمعیت هلال احمر قم واکسینه خواهند شد.
گفتنی است زوار بیت الله الحرام می توانند همه روزه از ساعت 8 صبح تا 15 به مرکز واکسیناسیون حج واقع 

در میدان شهید مطهری، خیابان رهبر، بیمارستان آیت الله گلپایگانی مراجعه کنند.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با 
اشاره به تولید روزانه 700 تن زباله و پسماند شهری، 
گفت: از مجموع پسماندهای تولیدی در شهر قم حدود 
مبدأ  از  تفکیک  از  حاصل  پسماندهای  را  درصد   12

تشکیل می دهد. 
جمع  در  شنبه  روز  میرابراهیمی  عبدالله  سید   ،
خبرنگاران، با بیان اینکه روزانه حدود 70 تن پسماند 
از مبدأ در قم جمع آوری می شود،  از تفکیک  حاصل 
اضافه کرد: پسماندهای تولیدی در قم با 220 خودرو 
مکانیزه جمع آوری و به سایت دفن پسماند البرز منتقل 

می شود.

زباله های تولیدی در قم  وی خاطرنشان کرد: تمام 
از  بخشی  و  پردازش می شود  البرز  بازیافت  در سایت 
قابل ملاحظه ای  اقتصادی  ارزش  که  پسماندهایی 

ندارند، دفن می شوند.
وی با بیان اینکه 55 درصد پسماندهای تولید شده 
در مواد غذایی است که پس از پردازش تبدیل به کود 
از  درصد   12 کرد:  خاطرنشان  می شود،  کمپوست 

پسماندهای تولیدی روزانه قم، مواد پلاستیکی است.
قم  شهرداری  پسماند  مدیریت  سازمان  مدیرعامل 
اضافه کرد: روزانه 100 تن کود کمپوست در قم تولید 
کیفی  استاندارهای  ارتقای  صورت  در  که  می شود 

ظرفیت صادرات آن به بازارهای بین المللی وجود دارد.
تن  هزار  بر 550  افزون  روزانه  گفت:  همچنین  وی 
پسماند ساختمانی در قم تولید می شود که بخش زیادی 
آنها حاصل فعالیت خاک برداری طرح های عمران  از 
پسماند  مدیریت  سازمان  مدیرعامل  است.  شهری 
شهرداری قم اظهار کرد: 300 انبار ضایعات غیرقانونی 
جمع آوری زباله در حریم شهر قم فعال است که به خاطر 
اقتصادی،  وضعیت  و  اجتماعی  مصلحت اندیشی 
ساماندهی و قانونمندکردن این واحدها به جای تعطیلی 
آنها در دستور کار قرار گرفته؛ اما بااین وجود 110 گاراژ 

به واسطه تخلف پلمب شده اند.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد :
تولید روزانه ۷۰۰ تن پسماند شهری 


